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خانه  هنر   میرا

آمار فدراسیون جهانی بورس ها از عملکرد سال ۲۰۲۳ بورس های جهان 
نشان می دهد

بورس  تهران و فرابورس در میان پربازده ترین 
بورس های دنیا

در نشست خبری سخنگوی وزارت امور خارجه مطرح شد

وسیه و چین و به توسعه ایران با ر وابط ر ر

رییس سازمان هواشناسی تشریح کرد
دلیل پربارشی برخی کشورهای همسایه

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران تأکید کرد
فشارافزایی پارس جنوبی تولد عسلویه  دیگر 
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سخن گفتن با قدرتمندان و مخاطراتش
ناصر ذاکری چند روز پیش خبر مشــاجره لفظی یک خانــم نماینده مجلس با 
دانشجوی جوانی که او را متهم به اســتفاده از رانت قدرت کرد، در فضای مجازی 
منتشر شــده و موردتوجه قرار گرفت.جذابیت خبری این واقعه موجب شد انتشار 
گسترده ای بیابد:فردی یک مقام مسؤول را موردخطاب قرار داده، و متهم به فساد 
می کند، و آن مقام نیز پاسخ داده، و البته بعد از آن جلسه نیز در قالب مصاحبه هایی 
به اتهامات پاسخ می دهد. شــاید همین جذابیت خبری باعث شد که زوایای مهم 
این واقعه چندان موردتوجه رسانه ها و ناظران قرار نگیرد. در این یادداشت نگاهی 

به این پرونده از منظری دیگر شده است.
دانشــجوی جوان مواردی را به عنوان اقدامات رانت جویانــه خانم نماینده مطرح 
می کند که نگارنده قصد داوری در مورد آن ها را ندارد. شــاید بهتر بود او مطالبش 
را در قالب جملات سؤالی و نه جملات خبری مطرح می کرد و به جای متهم کردن 
خانم نماینده از او توضیحات مستند می خواســت. اما واکنش خانم نماینده بسیار 
جالب است.:شما چطور جرأت می کنید علیه نماینده خادم ملت که جانش را برای 

مردم فدا می کند اظهارات دروغ و توهین آمیز بگویید؟

یادداشت
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روی خط روز فراتر از کاغذ
پایگاه تحلیلی

R O O Z L I N E

پایگاه خبری

آنلاین

بانــک جهانی، بانک توســعه آســیایی و گروه 
بانک توســعه اینترامریکن در ســال ۲۰۲۳ با 
پاســخگویی به مطالبه عمومــی، افزایش قابل 
توجه تامین مالی برای پروژه های خنثی سازی 

و سازگاری آب و هوایی را اعلام کردند.
چندیــن بانــک توســعه منطقه ای به فشــار 
فزاینده بــرای تامین مالــی پروژه های اقلیمی 
به منظــور حمایــت از توســعه اقتصاد ســبز 

در مناطــق کم درآمــد جهان، واکنش نشــان 
داده اند. بانک توســعه آســیایی و گــروه بانک 
 ،۲۰۲۳ ســال  در  اینترامریکــن،  توســعه 
سرمایه گذاری های بزرگ آب و هوایی را با هدف 
رشد ظرفیت انرژی های تجدیدپذیر در مناطق 

در حال توسعه جهان اعلام کردند.
 )COP( از زمــان اولین کنفرانــس اقلیمــی
سازمان ملل متحد در  دو سال پیش )کنفرانس 

COP۲۶  که در گلاسکو برگزار شد(، بانک های 
توســعه با فشــار فزاینده ای برای تامین مالی 
پروژه های انرژی ســبز و فناوری در بخش های 
نادیده گرفته شــده جهان، مواجه شده اند و در 
کنفرانس  COP۲۸، اعلان های متعدد نشــان 

داد که بانک ها به این مطالبه، پاسخ داده اند.
گروه بانک جهانی در ایــن کنفرانس اعلام کرد 
که هدف اقلیمی را بــه  ۴۵ درصد از تامین مالی 

سالانه خود برای پروژه های مرتبط با آب و هوا در 
ســال مالی آینده اختصاص خواهد داد. این نرخ 
هدف گذاری شده، حدود ۹ میلیارد دلار بودجه 
اضافی برای پروژه های ســبز که عمدتا با هدف 
خنثی سازی تغییرات آب و هوا و سازگاری اجرا 

می شوند، فراهم می کند.
بانک توســعه آســیایی در اکتبر اعلام کرد که 
قصد دارد تا ۱۰ ســال آینده، ۱۰۰ میلیارد دلار 

دیگر وام بدهد. انتظار می رود این بانک ســالانه 
حــدود ۳۶ میلیــارد دلار وام بدهد که نشــان 
دهنده افزایش ۴۰ درصدی وام دهی اســت. در 
سال ۲۰۲۲، بانک توســعه آسیایی حدود ۲۰.۵ 
میلیارد دلار برای توسعه مرتبط با پروژه های آب 

و هوایی وام داد.
 انتظار نمی رود که برنامه این بانک برای تسهیل 
قوانین وام دهی، بــر رتبه اعتبــاری تریپل ای 

)AAA( آن تاثیر بگذارد.
حــدود یک مــاه بعــد، گــروه بانک توســعه 
اینترامریکن از افزایش بودجــه برای آمریکای 
لاتین و کارائیب بــه ۱۵۰ میلیارد دلار در ظرف 
یک دهه آینــده خبر داد که ســه برابر مقداری 
اســت که پیش از ایــن برای پروژه هــای آب و 
هوایی در نظر گرفته بود و این بانک را در مســیر 

تحقق توصیه های گروه ۲۰ قرار می دهد.

وژه های پایدار؛  بانک های چند ملیتی به خود آمدند با سرمایه گذاری عظیم در پر
بانک
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شهرداری شهر قدس در نظر دارد نسبت به روشنایی زمین چمن مصنوعی دوم استادیوم شهدا  
از طریق مناقصه عمومی اقدام نماید.

برآورد اولیه : مبلغ اولیه برآورد انجام كارحدود 39/990/266/184 با احتساب کسور قانونی و 9 % 
مالیات بر ارزش افزوده میباشد.

مدت اجرای پروژه:  6 ماه و  مدت تضمین پروژه از سوی پیمانکار 12 ماه می باشد.
تضمین شركت در مناقصه: 1/999/513/309یال می باشد که به صورت واریز نقدی یا ضمانتنامه 

معتبر بانکی مورد پذیرش خواهد بود.
ارائه هر نوع چك اعم از بانكي یا تضمیني و یا سایر موارد مشابه به عنوان ضمانت نامه، به هیچ 

عنوان قابل قبول نمي باشد.
 پرداخت تضمین شركت در مناقصه بصورت نقدي از طریق شماره حساب 0105708327003 

نزد بانک ملی بنام شهرداری شهر قدس 
مناقصه گران می بایستی ضمانتنامه شرکت در مناقصه را پیش از پایان مدت تحویل پیشنهادات به 

امور قرارداد های شهرداری قدس تحویل نم ایند. 
  قيمت اسناد و نحوه واريز وجه :

قیمت اسناد مناقصه 8/000/000 ریال )هشت میلیون ریال( مي باشد كه به حساب شماره 
0105708298000 به نام شهرداری شهر قدس نزد بانک ملی و@ بصورت الکترونیکی از طریق 

سامانه تدارکات دولت به نشانی www.setadiran.ir  قابل پرداخت می باشد.
  مهلت خريد اسناد :

مهلت خرید اسناد مناقصه  از  مورخ  1402/10/12 لغایت 1402/10/16بوده و  اسناد و مدارك 
مناقصه ظرف مهلت مندرج  در سامانه تدارکات دولت به نشانی www.setadiran.ir  قابل 

دریافت می باشد.
 مهلت تحويل و مدت اعتبار پيشنهادات :

مهلت تحویل ضمانتنامه تاساعت 14 روز چهارشنبه 1402/10/27 و آخرین مهلت بارگذاری اسناد 
تا ساعت 17 همانروز از طریق بارگذاری در سامانه تدارکات دولت www.setadiran.ir  می باشد. 

 مجوز مورد نياز جهت شركت در مناقصه :
شرکتهای دارای رتبه 5 تاسیسات

 پرداخت هزینه آگهی مناقصه بعهده برنده می باشد .
شهرداری در رد یا قبول پیشنهادات مختار است .

در صورت بروز هرگونه تناقض در موارد مندرج در آگهی با سامانه ستاد ملاک عمل سامانه ستاد 
خواهد بود 

سایر شرایط در اسناد مناقصه قید شده است .
 تاريخ انتشار نوبت اول: 1402/10/05 تاريخ انتشار نوبت دوم: 1402/10/12 

 آگهی  تجدید فراخوان مناقصه عمومی

  روابط عمومی شهرداری شهر قدس

نوبت دوم

کیفی  ارزیابی  فراخوان  دارد  نظر  در  آغاجاري  گاز  و  نفت  برداري  بهره  شركت 
به شماره  گازی(  های کمپرسور  لیبرنت  قلم  )خرید 5  عمومی  مناقصه  برگزاری  جهت 
)2002093228000462( را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه 
مراحل برگزاری فراخوان ارزیابی کیفی از دریافت و تحویل اسناد استعلام ارزیابی کیفی تا 
ارسال دعوتنامه جهت سایر مراحل مناقصه، از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 
)ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد. لازم است مناقصه گران در صورت 
عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را 
جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. تاریخ انتشار فراخوان درسامانه 1402/10/09می باشد. 
اطلاعات و اسناد مناقصه عمومی پس از برگزاری فرآیند ارزیابی کیفی و ارسال دعوتنامه از 
طریق سامانه ستاد به مناقصه گران ارسال خواهد شد. حداقل امتیاز ارزیابی کیفی 50 امتیاز 

می باشد. 
 مهلت دريافت اسناد استعلام ارزيابی کيفی:ازساعت 8:00 صبح تاریخ 1402/10/09 

الی ساعت 14:00تاریخ 1402/10/18 
 مهلت ارسال پاسخ استعلام ارزيابی کيفی :تا ساعت 14:00 تاریخ 1402/11/02

 اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار : 
  آدرس: استان خوزستان - شهرستان امیدیه- بلوار نفت- شركت بهره برداري نفت و گاز 

آغاجاري/اداره تداركات و امور كالا  فكس: 06152622683               
  تلفكس : 06152620897

 تلفن : 06152622273 داخلي23170
 اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت در سامانه :

 مرکز تماس :  021-41934
 دفتر ثبت نام :  88969737- 85193768

 تاريخ انتشار نوبت اول: 1402/10/12
 تاريخ انتشار نوبت دوم: 1402/10/13

 فراخوان مناقصه عمومي دو مرحله اي
 تأمين كالا 126/ت ک آ ج/1402

روابط عمومی شرکت بهره برداری نفت و گاز آغاجاری

 شناسه آگهی: 1633562

نوبت اول شركت ملي نفت ايران
شركت ملي مناطق نفتخيز جنوب

شركت بهره برداري نفت و گاز آغاجاري)سهامي خاص(



درجلسه ستاد هماهنگی و راهبری اجرای نقشه مهندسی فرهنگی کشور به ریاست مخبر مطرح شد

برش های استانی نقشه مهندسی فرهنگی در ۱۲ استان نهایی شد

در نشست خبری سخنگوی وزارت امور خارجه مطرح شد

وسیه و چین و به توسعه ایران با ر وابط ر ر

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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سخن گفتن با قدرتمندان و مخاطراتش
ناصر ذاکری چنــد روز پیش خبر مشــاجره لفظی یک خانــم نماینده 
مجلس با دانشجوی جوانی که او را متهم به استفاده از رانت قدرت کرد، در 

فضای مجازی منتشر شده و موردتوجه قرار گرفت.
جذابیت خبری این واقعه موجب شد انتشار گســترده ای بیابد:فردی یک 
مقام مســؤول را موردخطاب قرار داده، و متهم به فساد می کند، و آن مقام 
نیز پاسخ داده، و البته بعد از آن جلسه نیز در قالب مصاحبه هایی به اتهامات 
پاسخ می دهد. شــاید همین جذابیت خبری باعث شد که زوایای مهم این 
واقعه چندان موردتوجه رســانه ها و ناظران قرار نگیرد. در این یادداشــت 

نگاهی به این پرونده از منظری دیگر شده است.
دانشــجوی جوان مواردی را به عنوان اقدامــات رانت جویانه خانم نماینده 
مطرح می کند کــه نگارنده قصد داوری در مورد آن ها را ندارد. شــاید بهتر 
بود او مطالبش را در قالب جملات سؤالی و نه جملات خبری مطرح می کرد 
و به جای متهم کردن خانم نماینده از او توضیحات مستند می خواست. اما 
واکنش خانم نماینده بسیار جالب است.: »شما چطور جرأت می کنید علیه 
نماینده خادم ملت کــه جانش را برای مردم فدا می کنــد اظهارات دروغ و 
توهین آمیز بگویید؟ نمی گویید اگر این اظهارات توهین آمیز و دروغ باشد، 

در دادگاه می توان علیه شما حکم صادر کرد؟«
به باور نگارنده، صــرف فی البداهه بودن این برخورد و انتخاب شــیوه بیان 
خاص از ســوی خانم نماینده، بسیار قابل تأمل اســت و می توان با تحلیل 
همین واقعه ســاده به تصویری واقعی از باورهای رایــج در بین مقامات و 
صاحبان قدرت دســت یافت.در همین رابطه چند نکته ســاده قابل ذکر 
اســت:۱ -وقتی در یک جمع ســخنران طرف خطاب قرار گرفته و متهم 
می شــود، معمولاً با آرامش و طمأنینه قبل از هر کاری اتهامات را پاســخ 
داده و تلاش می کند بی پایگی سخنان مدعی را ثابت کند، یا حداقل مدعی 
را به ارائه مســتندات در همان مجلس یا اولین فرصــت دعوت کرده و ارائه 
پاسخ مســتند را به آن زمان موکول می کند. حال اگر فردی شیوه دیگری 
در برخورد با مدعی پیش گرفت، در مورد علت انتخاب این شــیوه برخورد 

حدس هایی می توان زد، از جمله:
الف - سخنران با شــنیدن اتهامات از کوره دررفته و عصبانی شده، و از سر 

عصبانیت شیوه نامناسبی را برای مقابله انتخاب کرده است.
ب - ســخنران اصلًا نیازی نمی بیند که ناوارد بودن اتهامات را برای حضار 
به اثبات برساند. نه برای حضار »حق دانســتن« قائل است، نه قضاوت آنان 
برای او اهمیتی دارد، و نه رأی آنان می تواند در تحکیم یا تضعیف موقعیت 
سخنران اثری بگذارد. پ - سخنران در مقام دفاع از خود حرفی برای گفتن 
ندارد و می داند اگر وارد بازی شــود، برد با مدعی است. پس او سعی کرده با 

گفتاری هیجانی به اصطلاح منطقه بازی را عوض کند.
در جلســه موردنظــر خانم نماینــده در برخــورد با فرد مدعــی به جای 
پاســخگویی مســتند و مســتدل به اتهامات، به مدعی تذکر می دهد که 
مراقب عواقب سخنانش باشــد. نگارنده قضاوتی در مورد علت انتخاب این 
شیوه برخورد نمی کند. اما بی تردید توضیحات و مســتنداتی که احتمالاً 
دو طرف در مورد ادعاهای خــود ارائه خواهندکرد، ابعــاد پنهان پرونده را 
روشــن تر خواهدکرد.۲ - در یک جامعه اخلاق مــدار و متأثر از ارزش های 
اخلاقی و معنوی فردی که نسنجیده اتهاماتی را به افراد وارد می کند، خود 
را در معرض تنبیهی بزرگ  قرار می دهد: مردم او را به عنوان فردی هوچی، 

نامعتبر و بی اعتنا به ارزش های اخلاقی خواهندشناخت.
نکته جالب و بــارز در برخورد خانم نماینده این اســت کــه او مدعی را از 
بی اعتبار شدن در جمع دوســتان و نزدیکانش اندیشــناک نمی سازد، به 
او نمی گوید که اگر به بیان مطالب غیرمســتند و اتهامات نادرســت ادامه 
بدهد، با دفاعیات طرف مقابل و رو شــدن اســناد و مدارک، دوستانش او 
را به دروغ گویی متهــم خواهندکرد. او فقط مدعی را از محکوم شــدن در 
دادگاه می ترساند. در پس جملات کوتاه خانم نماینده این باور خودنمایی 
می کند که گویی محکوم شــدن در دادگاه بسیار ترســناک تر از بی اعتبار 
شدن در جمع دوستان و آشنایان اســت.۳ - یکی از بارزترین ویژگی های 
یک جامعه علوی این اســت کــه در آن ضعیف ترین فــرد جامعه می توان 
رودرروی قوی ترین افراد ایســتاده و بدون لکنت حرفش را بزند و حق خود 
را مطالبه کند. این بدان معنی نیست که حتماً حق با این فرد ضعیف است. 
به بیان دیگر فرد ضعیف فقط با تصــور این که حق با او اســت، باید بتواند 
حقش را مطالبه کند، و طبعاً محاکم قضایی با بررسی ادله طرفین تشخیص 

خواهندداد که او حقی دارد یا نه.
با عنایت به این نکته، تأکید ویژه خانم نماینــده به عبارت »جرأت کردن« 
بسیار نادرست و ناموجه است. گیریم مدعی صددرصد دچار اشتباه است، 
اما او به اشــتباه برای خود حقی قائــل بوده و آن را مطالبــه می کند. خانم 
نماینده این اقدام را نوعی گســتاخی تلقی می کند، گویی مدعی پایش را 
از گلیم خود درازتر کرده اســت.۴ - با تأمل دوباره در کلمات و گفتار خانم 
نماینده می توان چنین برداشــت کرد که گویی از دید ایشــان شهروندان 
جامعه امروز ایران به دو گروه )احتمالاً خــواص و عامه مردم( طبقه بندی 
می شوند. طبقه خواص که ایشــان با صفت »خادم ملت که جانش را برای 
ملت فدا می کند« از آن یاد می کند، این امتیاز را دارند که نباید کسی بدون 
داشتن مســتندات کافی آنان را متهم بکند. گویی اگر فردی این ویژگی را 
نداشته باشــد، می توان با او چنین رفتاری کرده و بدون مســتندات کافی 
متهمش کرد. تذکر خانــم نماینده این معنــی را دارد که طرف خطاب آن 
دانشــجوی جوان یک شــهروند عادی نیســت که دیوارش کوتاه باشد و 
به راحتی بتوان هر دروغ و تهمتی علیه او گفت. او »خادم ملت« است و باید 

همگان در سخن گفتن با او جانب احتیاط را با دقت بسیار رعایت کنند!
به بیان دقیق تر خانم نماینده مدعی را مواضع تهمت برحذر نمی دارد بلکه 
از نتایج تهمت زدن به خــواص یا همان خادمان ملت می ترســاند. زیرا به 
زعم ایشان خادمان ملت افرادی قدرتمند هستند و درافتادن با آن ها دل و 
جرأت می خواهد!۵ - از سخنان خانم نماینده می توان چنین برداشت کرد 
که از دید ایشان شهروندان درصورتی می توانند به افشاگری علیه مسؤولان 
و مطالبه از آنان اقدام کنند که اطلاعات کافی و مدارک محکمه پســند در 
مورد خطاهای او در اختیار داشته باشــند، و طبعاً اگر چنین مســتنداتی 
در اختیار ندارند، باید ســکوت پیشــه کنند! به  بیان دقیق تر شــهروندان 
برای مطالبه گری از مســؤولان بایــد یک سیســتم اطلاعاتی خصوصی 
داشته باشــند و با دسترســی به اطلاعات محرمانه و احیاناً شــنود از رفتار 
رانت جویانه فلان مســؤول یقین پیدا کرده و ســپس مدعی شــوند، و اگر 
چنین اطلاعات دقیقــی ندارند، باید ســکوت کرده، و با طــرح ادعاهای 

غیرمستند با سرنوشت خود بازی نکنند.
نگاه که متأسفانه در بین بسیاری از مقامات رایج است، درواقع مطالبه گری 
شــهروندان را موکول به امری محال می کند، و هیچ توجیه منطقی ندارد. 
برای درک بهتر موضوع مرور چندباره یک خبر کفایت می کند: چندســال 
پیش و در بحبوحه مطرح شدن پرونده حقوق های نجومی، یکی از مسؤولان 
وقت در پاســخ حبرنگاری که از میزان حقوق دریافتی او پرســید، با لحنی 
پرخاشگرانه پاسخ داد که او میزان حقوقش را حتی به پدرش هم نمی گوید! 
حال خود قضــاوت کنید که شــهروندان چگونه می تواننــد خطایی چون 
پرداخت حقوق های نجومی را کشــف کرده، و از مدیران نجومی بگیر انتقاد 
کنند، و البته افشــای پرونده هایی از این دست را فقط در سطح روکم کنی از 
رقبای سیاســی تلقی نکنند.۶ - امام علی )ع( در فرمانشان خطاب به جناب 
مالک اشــتر حاکمان را به مهربانی با مردم امر می کنند. یکی از مصداق های 
مهربانی حاکمان با مردم این است که هرچند حاکم در برخورد با شهروندان 
خشــونت کلامی را به کار نمی گیرد، در مقابل رفتار نادرســت شهروندان و 
استفاده از خشــونت کلامی از طرف آنان با بردباری و مهربانی با آنان سخن 
گفته و برخوردی پدرانه و معلمانــه دارد. خادم مردم نباید انتظار داشــته 
باشــد که مردم کوتاه بیایند، بلکه باید درشــتی مردم را تحمل کند.خانم 
نماینده وقتی با درشــت گویی فرد مدعی روبه رو می شــود، با کنار گذاردن 
شــیوه برخورد معلمانه و همراه با حلم و بردباری، با عبارت خشــن »شما 
چطور جرأت می کنید ...« ســخنش را آغاز می کند. او می توانست با آرامش 
و مهربانی مدعــی را خطاب کرده و به او یاد بدهد که مثلًا او باید ســخنانش 
را در قالب جملات ســؤالی و نه خبری مطرح کند تا هم پرســش هایش را 
ارائه کند و هــم بدون در اختیار داشــتن مدارک کافــی بیگناهان را متهم 
نکند.به باور نگارنــده تحلیل و حلاجی ســخنان فی البداهه و برخوردهای 
این چنینی مقامات متنفذ جامعه بسیار ارزشــمند است و می تواند تذکری 
به قدرتمندان باشــد که آداب قدرتمندی را هرچه بیشــتر رعایت کنند، و 

شهروندان عادی جامعه را رعایای مطیع و فاقد حق تلقی نکنند.

یادداشت

رییــس کمیته ویژه پیگیــری حقوقــی و بین المللی 
پرونده ترور شهید ســلیمانی، از ارسال کیفرخواست 

پرونده ترور این شهید به دادگاه خبر داد.
عباســعلی کدخدایی رئیــس کمیته ویــژه پیگیری 
حقوقی و بین المللی پرونده ترور شــهید ســلیمانی، 
امروز در مراســم گرامیداشــت ســالگرد این شهید 
کــه در دفتر مطالعــات سیاســی و بین المللی وزارت 
خارجه برگزار شد، اظهار کرد: مساله شهید سلیمانی، 
یک مســاله ملی و بین المللی اســت؛ موضــوع ترور 
ناجوانمردانه این شخصیت برجسته، بر کسی پوشیده 
نیست.وی ادامه داد: شهید ســلیمانی در جهت دفاع 

از مردم مظلوم منطقــه حرکت می کرد؛ روز 
گذشــته رهبر انقلاب نیز فرمودند مقاومت 
و روحیه مقاومت در منطقه تقویت شــد که 

حاج قاسم در این جهت پیشرو بود.
عضو حقوقــدان شــورای نگهبــان گفت: 
بــر اســاس موازیــن حقــوق بین الملل و 
انسان دوســتانه، اقدام شــهید ]در مبارزه با 

تروریسم[ اقدامی مشروع بوده و طبیعتاً ترور و جنایت، 
یک اقدام نامشروع اســت و دولت آمریکا باید پاسخگو 
باشــد.کدخدایی افزود: پرونده های متعددی در این 
زمینه مطرح اســت و آنچه مربوط به شهید سلیمانی 

اســت، در بعُد حقوقی و کیفــری، به نتایج 
خوبی رســیده اســت؛ کیفرخواست تقدیم 
دادگاه شــده و دادگاه در مرحله رســیدگی 
پرونده اســت.وی گفت: سیاست جمهوری 
اســلامی ایران بر اســاس قانون اساســی، 
سیاست حمایت از مستضعفین است. آنچه 
که با ادبیات امــروز در حوزه حقوق بشــر و 
انسان دوســتانه مطرح اســت، این سیاست همچنان 
در حال اجــرا اســت.وی تصریح کرد: در جلســات و 
نشســت های مختلفی که داشــتیم، بحــث عمومی 
پیرامون پیگیری پرونده با کارشناســان مطرح شــده 

است. درصددیم این جنایت فاجعه بار بی پاسخ نماند.
کدخدایی افزود: در بعد بین المللی نیز مکاتبات زیادی 
برای پیگیری پرونده انجام شــده است که البته همان 
طور که می دانید پیگیری پرونده ها در بعد بین المللی 
کندی خاص خود را دارد و ناچاریم در چارچوب قوانین 
بین المللی موضوع را پیگیری کنیم. باید دقت کنیم با 

تامل و تحمل در این ویژگی ها، مساله را پیش ببریم.
وی افزود: بنابراین این پرونده در دست پیگیری است، 
استفاده از وکلا و مشاورین خارجی که با کمک عزیزان 
در مرکز حقوقی ریاست جمهوری انجام شده و نظرات 

مشورتی اخذ شده که پیشرفت خوبی داشتیم.

حقوقی

خریدار  جلسه ستاد هماهنگی و راهبری 
اجرای نقشه مهندســی فرهنگی کشور به 
ریاســت معاون اول رئیس جمهور برگزار و 
در آن بر اجرای هرچه ســریعتر پروژه های 
اولویت دار با توجه به بودجه تخصیص یافته 

تاکید شد.
 محمد مخبر در این جلســه با تاکید بر لزوم 
مراقبت و نظــارت دقیق نســبت به نحوه 

هزینه کرد بودجه های فرهنگی در اســتان 
ها و جلوگیــری از تخصیص این منابع برای 
هزینه های جاری دستگاه ها، گفت: اجرای 
پــروژه های مصوب در نقشــه مهندســی 
فرهنگی کشور مانند نفسی تازه برای حوزه 
فرهنگ ایرانی- اســلامی اســت. بنابراین 
باید به گونه ای تدبیر شــود که بودجه های 
تخصیصی،  در راســتای اجرای برنامه های 

فرهنگی اولویت دار اســتان ها با محوریت 
گروه های مردمی و ســازمانهای مردم نهاد 
هزینه شود تا شاهد اثرگذاری این پروژه ها 
در حل مهمترین مسائل فرهنگی هر استان 

باشیم.
معــاون اول رئیس جمهور از دبیر شــورای 
عالی انقلاب فرهنگی،  وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی و نماینده ســازمان برنامه و بودجه 
خواست جلسه ای در خصوص نحوه تقسیم 
بودجه مورد نیاز هر اســتان بــرای اجرای 
برش های استانی نقشه مهندسی فرهنگی 
کشور برگزار کنند و نسبت به تعیین اعتبار 
مورد نیاز استان ها متناســب با پروژه های 
استانی مصوب در ســتاد،  تصمیم گیری و 

نتیجه را به ستاد اعلام نمایند.
در این جلســه گزارشــی از اقدامات، تعداد 
جلسات و مصوبات ســتاد از زمان تشکیل 
تا کنون توســط دبیرخانــه آن ارائه و اعلام 
شــد تا امروز ۱۶ جلسه برگزار شــده که با 
۴۸ دستور جلسه، ۱۵ گزارش و ۴۴ مصوبه 
همراه بوده که این مصوبات از حیث تناظر با 

وظایف شش گانه ستاد،  بر دو موضوع تمرکز 
بیشــتری داشــته که عبارتند از : روزآمد 
سازی سندهای تخصصی و موضوعی ذیل 
نقشه مهندسی فرهنگی کشور و نیز تقسیم 
کار ملی و ایجــاد هماهنگی بــرای اجرای 

نقشه مهندسی فرهنگی.
در این جلســه دبیر شــواری عالی انقلاب 
فرهنگی نیــز با تاکیــد بر لــزوم توجه به 
موضوعات فرهنگــی نوپدید که در فرهنگ 
جامعه اثرگــذاری بیشــتر دارد، گفت: به 
عنوان مثال بــازی های رایانــه ای نوپدید 
می تواند تبعات و اثرات خطرناکی بر نســل 
جوان داشته باشد که لازم اســت با دقت و 
سرعت بیشــتر نســبت به تعیین دستور 
العمل و آییــن نامه هــای مرتبــط با این 

موضوعات اقدام کنیم.
در این جلسه که وزرای کشــور، فرهنگ و 
ارشاد اســلامی، ورزش و جوانان،  آموزش و 
پرورش،  علوم، تحقیقــات و فناوری، رئیس 
شــورای سیاســت گذاری ائمــه جمعه،  
رئیس نهاد نمایندگــی مقام معظم رهبری 

در دانشــگاه ها، رئیس کمیسیون آموزش 
و تحقیقــات مجلس و دبیر شــورای عالی 
فضای مجازی نیز حضور داشتند، گزارشی 
از اقدامات ستاد ارائه و اعلام شد که تا کنون 
۱۰ سند ملی تصویب و ابلاغ شده و ۱۲ برش 
استانی نیز به اتمام رســیده و تا پایان سال 
برش های سایر اســتان ها نیز نهایی خواهد 

شد.
براســاس این گزارش،  با اقدامات ســتاد، 
ابلاغ ۱۰ ســند ملی و تدویــن برش های 
استانی، در حال حاضر زیرساخت مناسبی 
برای اجرای مصوبات ستاد در کشور وجود 
دارد و تعاملات مناســبی میان دســتگاه 
های اجرایی بــرای اجرای ایــن برنامه ها 
شکل گرفته است. در این جلسه همچنین 
گزارشــی از ســوی دبیرخانه در خصوص 
بازبینی آیین نامه شورای فرهنگی عمومی 
اســتان ها که قرار بود توسط کمیته هشت 
نفــره انجام شــود، ارائــه و توضیحاتی در 
خصوص اصلاحات صــورت گرفته در این 

آیین نامه مطرح شد.

ور شهید سلیمانی، تقدیم دادگاه شده است ونده تر کدخدایی:کیفرخواست پر

خریدار   ســخنگوی وزارت امور خارجه 
گفت: بریکس با پیوستن اعضای جدید وزن 
بیشــتری پیدا کرده اســت. ما فرصت های 
گروه بریکــس را همواره مــورد توجه قرار 
دادیم. این گروه فرصت های چندجانبه ای 
را در اختیار ایران قرار میدهد. یکی از نتایج 
ارتقای جایگاه بین المللی ایران عضویت در 

بریکس است.
ناصر کنعانی سخنگوی وزارت امور خارجه 
در نشست خبری هفتگی خود با خبرنگاران 
ضمن گرامیدشت یاد حاج قاسم سلیمانی 
گفت: اندیشــه مقاومت هر روز جان تازه ای 
به خود می گیرد. شــهید ســلیمانی برای 
اندیشه مقاومت ســال ها تلاش و مجاهدت 

کرد.
وی ادامه داد: یاد و خاطره شــهید والا مقام 
ســیدرضی موســوی را گرامی می داریم و 
بار دیگر اقدام جنایت آمیز ترور ایشــان را 
محکوم میکنیم. قطعا رژیم صهیونیستی در 
توسل به این اقدامات جنایت آمیز دستاورد 
راهبردی نخواهد داشــت و شــجره طیبه 
مقاومت قدرتمندتــر از هر زمان دیگری در 
حال زورآزمایی در برابر رژیم صهیونیستی 

است.
کنعانــی بــا تبریک ســال نو میــلادی به 
مســیحیان ایران و جهان گفت: ملت های 
جهان در شرایطی سال نو میلادی را جشن 
می گیرند که سرزمین زادگاه عیسی مسیح 
در فلسطین تحت بی ســابقه ترین جنایات 
رژیم غاصب قرار دارد. بســیاری از پیروان 
حضرت عیســی در همدردی با مردم غزه 
جشــن نگرفتند و یا آنگونه که باید ســال 
جدید را همراه با سرور و شــادمانی برگزار 
نکردنــد. متاســفانه رژیم صهیونیســتی 
همچنان جنایــات خود را ادامــه می دهد. 
جامعه جهانــی باید به وظایــف اخلاقی و 
انســانی خود در حمایت از مردم فلسطین 
عمــل کنــد و انتظــارات ملت هــای دنیا 
را در پایــان بخشــیدن به جنایــات رژیم 

صهیونیستی جامعه عمل بپوشاند.

پیگیری حقوقی و کیفری پرونده ترور 
شهید سلیمانی

ســخنگوی وزارت امــور خارجه با اشــاره 
به سالگرد شــهید ســلیمانی خاطرنشان 
کرد: پیگیری جنایت رژیــم آمریکا در ترور 
شهید سلیمانی را با جدیت دنبال می کنیم 
و این موضوع هیچ گاه به فراموشــی سپرده 
نخواهد شــد و مرور زمان نیز این مساله را 

کمرنگ نخواهد کرد.
وی عنوان کرد: پرونده شهیدســلیمانی در 
ابعاد حقوق داخلی و بیــن المللی در اداره 
کل دادگستری تهران و مرکز حقوقی و بین 
المللی نهاد ریاست جمهوری مورد پیگیری 
اســت. در بعد بین المللی هم با اســتناد به 
کنوانســیون ۷۲ پیگیری ها از سوی وزارت 

خارجــه در حال پیگیری اســت و اقدامات 
قابل توجهی صورت گرفته است. یادداشت 
های رســمی هم از طریق سفارت سوییس 
در تهران به عنــوان حافظ منافــع آمریکا 
ارسال شده و ابعاد حقوقی در حال پیگیری 

است.
کنعانی بــا بیان اینکه اگــر محکمه کیفری 
عادلانه وجود داشته باشد، حتماً مسئله ترور 
مشــمول جنایت بین الملی است و فرمانده 
ترور باید مورد پیگیرد و محاکمه قرار گیرد، 
یادآور شــد: در هر صورت دولــت آمریکا از 
نفوذ خود به صورت غیرمشــروع در مراجع 
بین المللی سواســتفاده کرده است. از نظر 
ایران، شــهید ســلیمانی یکی از شخصیت 
های مورد حمایــت بین المللی بــوده و در 
یک دعوت رسمی به عراق ســفر کرده بود 
و وضعیت ایشان مشــمول مفاد مندرج در 

کنوانسیون های بین المللی است.

آژانس حرفه ای عمل کند نه سیاسی
کنعانــی در خصوص ادعــای آژانس انرژی 
اتمی در سرعت بخشــیدن ایران به فعالیت 
هسته ای خود گفت: ایران به تمامی تعهدات 
خــود در چهارچوب پادمــان پایبند بوده و 
هســت. از زمان امضای برجام تاکنون ایران 
در صدر لیست کشورهایی بوده که بیشترین 
بازرســی کارشناســان آژانس از آن صورت 
گرفته اســت. طرح ادعاهای جدید سازنده 
نیســت چرا که فعالیت های ایران صلح آمیز 
و تحت نظارت اســت. از آژانس و مدیر کل 
آن انتظار می رود اقدامــات حرفه ای خود را 

دنبال کرده و از اقدامی سیاسی پرهیز کند.

تلاس رژیم صهیونیستی به تسری 
بحران داخلی به منطقه

وی در ارتباط با حملات هوایی و موشــکی 

رژیم صهیونیســتی به خاک سوریه گفت: 
ایــن اقدامات نقــض حقوق بیــن الملل و 
منشــور ملل متحــد و نقــض حاکمیت و 
تمامیت ارضی ســوریه اســت که از منظر 
قوانین بین الملل محکــوم و قابل پیگیری 
اســت. این اقدامات تهدیدی بــرای صلح و 
امنیت بین المللی اســت. رژیم صیونیستی 
عادت دارد با تلاش برای تســری ناامنی در 
منطقه بحران های داخلی خود را به بیرون 
از مرزهای ســرزمین های اشــغالی تسری 
بدهد. شورای امنیت ســازمان ملل متحد 
باید به مســئولیت خود در برابر رفتارهای 

شرورانه رژیم صهیونیستی عمل کند.

 روابط رو به توسعه ایران با روسیه
 و چین

سخنگوی دســتگاه دیپلماسی در پاسخ به 
ســوالی در ارتباط با روابط تهران و مسکو و 
برخی مواضع این کشــور در ارتباط با رژیم 
صهیونیستی و جنگ غزه گفت: روابط ایران 
و روسیه در چهارچوب سیاست همسایگی 
است و ما شاهد گســترش روابط روزافزون 
دوجانبــه در زمینه های مختلف هســتیم. 
این روابط توسعه پیدا خواهد. وجود روابط 
گســترده در زمینه های مختلــف به معنی 
اتفاق نظر دو کشــور در همه مســائل بین 
المللی نیســت. کشورها بر اســاس منافع 
خود دیــدگاه هایی را پیگیــری می کنند. 
وجود دیــدگاه های متفــاوت در خصوص 
موضوعات امری طبیعی است. تا زمانی که 
روابط بین کشورها بر اساس احترام متقابل 
شــکل بگیرد اختلاف نظرها امری پذیرفته 

شده است.
وی ادامــه داد: در ارتباط بــا موضوع جزایر 
ســه گانه ایرانی نیز ما موضع صریح خود را 
اعلام کرده ایم. بنابراین روابط رو به توسعه 

دو کشور مانع از آن نیست که مواضع خود را 
در موارد اختلافی مطرح نکنیم.

ایران از امروز عضو رسمی بریکس شد
کنعانــی در خصــوص عضویت ایــران در 
بریکس گفت: از امروز اول ژانویه ایران عضو 
کامل گروه بریکس به شمار می رود. بریکس 
با پیوستن اعضای جدید وزن بیشتری پیدا 
کرده اســت. ما فرصت های گروه بریکس را 
همواره مــورد توجه قرار دادیــم. این گروه 
فرصت های چندجانبه ای را در اختیار ایران 
قرار میدهد. یکی از نتایــج ارتقای جایگاه 

بین المللی ایران عضویت در بریکس است.
وی ادامــه داد: روابط ایــران و چین پیش 
رونده اســت. ما زیرســاخت حقوقی بسیار 
خوبی در توسعه روابط دو کشــور را داریم. 
این روند در سال جاری نیز به پیش خواهد 
رفت و ما شــاهد ارتقای مناســبات بین دو 

کشور خواهیم بود.
ســخنگوی وزارت خارجــه در خصــوص 
همکاری ایران با اتحادیه اقتصادی اوراسیا 
گفت:تقویت همکاری با اتحادیه اوراســیا 
جزو برنامه های ایران اســت و همکاری ها 
کاملًا رو به جلو بوده اســت. ما دوره اجرای 
توافــق موقت آزاد را بــا مجموعه اقتصادی 
اتحادیــه اوراســیا داشــتیم و موافقتنامه 
تجارت آزاد با این اتحادیه امضا شــده است. 
با طی شــدن روند این موافقتنامه ما شاهد 
ارتقا و افزایش تجارت ایــران با این اتحادیه 

خواهیم بود. 

واکنش کنعانی به ادعایی 
در خصوص ارسال پیام آمریکا به 

ایران درباره فلسطین
کنعانی دربــاره ادعاهای مطرح شــده در 
خصوص پیام آمریکا به ایــران در خصوص 

فلسطین گفت: من نمی توانم چنین خبری 
را تایید کنم. ایران موضع روشنی در ارتباط 
با موضوع فلســطین دارد. ما در عین اینکه 
با طرف های مختلف در حــال رایزنی برای 
پایان بخشیدن جنایات رژیم صهیونیستی 
داریم، در ارتبــاط با نحوه کمــک به ملت 
فلسطین مشــورت هایی داریم. در ارتباط 
با فلسطین معتقدیم که این ملت فلسطین 
اســت که باید در ارتباط با وضعیت سیاسی 

خود تصمیم بگیرد.
کنعانی اظهار داشــت: آمریکا هیچگاه یک 
طــرف راه حل نبوده و آمریــکا همواره یک 
طرف منازعه بوده اســت. آمریــکا به طور 
مکرر در سطوح مختلف اعلام کرده که خود 
را متعهد بــه حمایت از اســراییل می داند؛ 
چنین رژیمی چگونه مــی تواند اهلیت در 

خصوص راهکارهای سیاسی داشته باشد.
وی در خصوص اقدامات سازمان همکاری 
اســلامی برای پایان دادن جنگ علیه غزه 
گفت: مــا معتقدیم که ســازمان همکاری 
اســلامی ظرفیت هــای زیــادی دارد که 
می تواند در حمایت از فلســطین استفاده 
کافی را ببرد. طبیعتاً انتظار از این ســازمان 

بیش از آن چیزی است که شاهد بودیم.
سخنگوی وزارت امور خارجه افزود: انتظار 
اســت در مرحله اجــرا هم شــاهد تحقق 
مواضــع اعضا باشــیم. ما پیشــنهاد کرده 
بودیم و در چند مرحله تاکید کردیم که این 
سازمان می تواند با تشکیل کمیته تخصصی 
حقوقی ذیل دبیرخانه ســازمان مستندات 
لازم برای ارائه در محکــوم کردن جنایات 
جنگی رژیم صهیونیســتی علیه فلسطین 
را تشکیل دهد. تشــکیل چنین کمیته ای 
به عنــوان اولویت مهم در برنامه ســازمان 
همکاری های اسلامی می تواند به پیگیری 

حقوقی جنایات جنگی رژیم کمک کند.
کنعانی در خصوص جنــگ اوکراین گفت: 
در ارتباط با اوکراین دیدگاه های ما روشــن 
است. ایران از رهکار سیاسی استقبال کرده 
و اعلام کرده که می تواند برای پایان یافتن 

جنگ از طریق راهکار سیاسی کمک کند.
وی در خصوص دارایی های آزاد شــده ایران 
گفت: دارایــی های ما منتقل شــده و ایران 
امکان اســتفاده از این دارایی هــا را دارد و 
هیچ تحول دیگری رخ نداده است.کنعانی در 
خصوص جریان مقاومت در منطقه و حمایت 
ایران گفت: جنبش هــای مقاومت جنبش 
های آزادی بخش هستند. ما مبتنی بر اصول 
شناخته شده بین المللی از این جریان ها به 
عنوان نهضت های آزادی بخش یاد می کنیم. 
ایران با ســرافرازی اعلام می کند که حامی 
جریان های مقاومت فلســطین  برای آزادی 
سرزمینشان اســت. اینکه ما را متهم کنند 
ما باکی نداریم. آنهایی باید پاســخ دهند که 
حقوق شناخته شده ملتی را نادیده گرفتند 

و از اقدامات رژیم در حال حمایت هستند. 
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 1۰ گیگ اینترنت رایگان برای هر نفر
جزئیات اینترنت هدیه دولت اعلام شد

 وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعات با اعلام اینکه فعالســازی بســته 
اینترنت هدیه رایــگان دولت بــرای همه مردم در بســتر پنجره ملی 
خدمات دولت هوشــمند آغاز شــده اســت، اعلام کــرد: هدیه دولت 
۱۰ گیگ اینترنــت داخلی )معــادل پنج گیگ اینترنــت بین الملل( 
برای هر فرد است.عیســی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
از فعال سازی یک بسته اینترنت هدیه از ســوی دولت برای مردم خبر 
داده بود که در راستای تحقق این وعده، کاربران می توانند با مراجعه به 

پنجره ملی خدمات دولت هوشمند این بسته را فعال کنند.
زارع پوردرباره جزئیات این بســته اینترنتی گفت: فعال سازی اینترنت 
رایگان هدیــه دولت برای مــردم در قالــب ۱۰ گیگا بایــت اینترنت 
داخلی )معــادل پنج گیگا بایــت اینترنت بین الملل( بــر روی یکی از 

سیم کارت های هر فرد به انتخاب خود او انجام می شود.
وی افزود: کاربــران می توانند با مراجعه به پنجــره ملی خدمات دولت 

هوشمند به آدرس my.gov.ir از این هدیه بهره مند شوند.

آمار فدراسیون جهانی بورس ها از عملکرد سال ۲۰۲۳ بورس های جهان 
نشان می دهد

بورس  تهران و فرابورس در میان پربازده ترین 
بورس های دنیا

 فدراســیون جهانی بورس ها اعلام کرد: در ۱۰ ماهه سال ۲۰۲۳ ارزش 
بورس های جهان رونــد صعودی به همراه داشــته و بورس های تهران و 
فرابورس ایران نیــز در میان پربازده ترین بورس هــای دنیا قرار دارند.به 
 )WFE( گزارش سازمان بورس، آمارهای فدراســیون جهانی بورس ها
حاکی از آن است که در ۱۰ ماه نخست سال میلادی ۲۰۲۳، بورس  تهران 
و فرابورس ایران با رشد ارزش بازار در میان پربازده ترین بورس های دنیا 
جای گرفتند به طوری که در اکتبر امسال ارزش بورس تهران در مقایسه 
با اکتبر سال گذشته با ۴۷.۹ درصد و ارزش بازار فرابورس ایران در همین 

مدت ۴۵ درصد افزایش را به ثبت رسانده است.

وضعیت بورس های آمریکای شمالی، مرکزی و جنوبی
اطلاعات منتشــر شده از ســوی )WFE( نشــان می دهد، در منطقه 
Americas )آمریکای شــمالی، مرکزی، جنوبی( ارزش بورس ها در 
پایان اکتبر ۲۰۲۳ با ۸.۷ درصد رشد نســبت به اکتبر ۲۰۲۲ به بیش از 
۴۹.۷ تریلیون دلار رسید که بیشترین میزان ارزش بازار در ماه جولای 
به میزان بیش از ۵۲.۸ تریلیــون دلار و کمترین رقــم در ماه فوریه به 

میزان ۴۷.۶ تریلیون دلار رقم خورده است.

رشد 20 درصدی بورس لیما
در همین حال بورس لیما)پرو( با ۲۰ درصد رشــد ارزش بازار نســبت 
به اکتبر ســال گذشــته، بالاترین میزان افزایش ارزش بازار را به خود 
اختصــاص داد و بورس جامائیکا بــا افت ۸.۱ درصــدی ارزش، بازنده 
بزرگ این منطقه بود.بر اساس گزارش سنا، در منطقه APAC )آسیا-
اقیانوسیه( شــاهد رشــد ۱۰ درصدی ارزش بورس ها نسبت به اکتبر 
گذشــته بودیم به طوری که در اکتبر امسال مجموع ارزش بورس های 
این منطقه از مرز ۳۱.۱ تریلیون دلار عبور کرد و بیشــترین ارزش بازار 
این منطقه به میزان بیش از ۳۴.۲ تریلیون دلار در ماه ژانویه و کمترین 

رقم ارزش بازار آن نیز در ماه اکتبر مشاهده شد.
افزون بر این، در ۱۰ ماهه امســال، بورس کلمبو )ســریلانکا( با ۳۹.۷ 

درصد، بالاترین میزان رشد ارزش بازار را به خود اختصاص داد.

کاهش 33 درصدی ارزش بورس پاکستان
همچنین بورس های »هنگ کنگ، ژاپن، آلماتی )قزاقســتان(، شنژن، 
تایپه)بورس اوراق بدهــی و فرابورس تایوان( و بورس تایوان« شــاهد 
رشــد دورقمی ارزش بازار خود در این مدت بودند و بیشترین کاهش 

ارزش بازار نیز به میزان ۳۳.۲ درصد برای بورس پاکستان ثبت شد.

عملکرد بورس ها در اروپا، خاورمیانه و آفریقا
بر اساس این گزارش، در مقایسه با اکتبر ســال گذشته، بیشترین رشد 
 EMEA ارزش بــازار منطقه ای به میــزان ۱۱.۳ درصد بــرای منطقه
)اروپا- خاورمیانه- آفریقــا( رقم خورد به طوری کــه در اکتبر ۲۰۲۳ 
ارزش بورس های این منطقه به بیش از ۲۰.۵ تریلیون دلار رسید.افزون 
بر این، در ۱۰ ماهه امســال بیشــترین ارزش بورس های این منطقه به 
میزان بیش از ۲۲.۹ تریلیون دلار در ماه آوریل ثبت شــد و کمترین رقم 

ارزش بازار به میزان ۲۰.۵ تریلیون دلار مربوط به ماه اکتبر بود.

رشد 11۷4 درصدی بورس آستانه
بر اساس اطلاعات منتشــر شــده، در اکتبر ۲۰۲۳ بورس بین المللی 
آستانه با ۱۱۷۴ درصد رشد، بیشــترین افزایش ارزش بازار این منطقه 
و جهان را به خود اختصاص داد و آمارهای بررســی شده از سوی سنا، 
نشــان می دهد ارزش بازار این بورس از ۹۸.۵ میلیون دلار در آغاز سال 
به بیش از ۷۸۵ میلیون دلار در اکتبر رســید و پــس از آن، بورس های 
»بوداپست، اســتانبول و بخارســت« به ترتیب با ۷۲.۳ درصد، ۷۱.۸ 
درصــد و ۶۹ درصد بالاتریــن میزان افزایــش ارزش بــازار را به خود 

اختصاص دادند.
گفتنی اســت، در این بازه زمانی، بورس های »بلغارســتان، نایروبی و 
کویت« به ترتیب با ۴۸.۹ درصد، ۴۴.۶ درصد و ۱۴.۷ درصد افت ارزش 

بازار در این مدت روبه رو شدند.

 ۲۷ همت بابت یارانه نقدی بیستم دی ماه
 واریز می شود

ماهانه ۲۷ هزار میلیارد تومــان یارانه نقدی به حســاب ۷۹ میلیون و 
۶۰۰ هزار نفر ایرانی واریز می شود. بیستم هر ماه مبلغ ۲۷ هزار میلیارد 
تومان )همت( یارانه نقدی بــرای ۷۹ میلیون و ۶۰۰ هزار نفر از مجموع 

جمعیت بیش از ۸۵ میلیون نفری کشور واریز می شود.
این مبلغ فقط یارانه نقدی تعلق گرفته به خانوارهای ایرانی در ســطح 
عمومی بوده چرا که در ادامه دو طــرح پرداخت یارانه به کودکان و زنان 

باردار و شیرده به آن اضافه شده است.
در طرح پرداخت یارانه به کودکان دارای ســوءتغذیه ۷ دهک نخست 
کشــور، ماهانه مبلغ یک میلیون تومان به کودکان متعلق به دهک اول 
تا پنجم و ۶۰۰ هــزار تومان به کودکان با وزن پایین دو دهک ششــم و 
هفتم تعلق می گیرد.در طرح یســنا که با کمک آستان قدس رضوی در 
حال انجام است ماهانه مبلغ ۴۰۰ هزار تومان برای زنان باردار و شیرده 
۸ استان خراسان جنوبی، خراسان شمالی، لرستان، هرمزگان، فارس، 
گیلان، کهکیلویه و بویراحمد و گلســتان ماهانه در نظر گرفته شده که 

به حساب سرپرست خانوار واریز می شود.

بازار

طلافروشان در کنار وکلا و پزشــکان یکی از اصناف و 
مشاغلی پردرآمدی هستند که بیشترین فرار مالیاتی 

را نیز به خود اختصاص می دهند.
طلافروشان در کنار وکلا و پزشــکان یکی از اصناف و 
مشاغلی پردرآمدی اســت که بیشترین فرار مالیاتی را 
نیز به خود اختصاص می دهند، این در حالی اســت که 
همه اصناف باید به مثابه کارگران، کارمندان و اقشــار 
ضعیف و متوســط جامعه مالیات حقه خود را پرداخت 
کنند.با این حال بر اساس قانون، همه مشاغل از جمله 
صنف طلافروشــان باید به ســامانه مودیــان و قانون 
پایانه های فروشــگاهی متصل شــوند و از طریق این 
ســامانه هر گونه خرید و فروش را ثبت کنند که منجر 
به شــفافیت در همه بازارها به ویژه بازار طلا و ســکه 
می شود. اصنافی که به این ســامانه متصل شوند باید 
برای هر خرید و فروشــی صورتحســاب الکترونیکی 
صادر کنند.این امر باعث شناســایی فراریان مالیاتی 

دانه درشــت می شــود و هیچ گونه فشــار 
مالیاتی بر اقشــار عادی مردم وارد نمی شود. 
همه مــردم کــه به نوعی مالیــات پرداخت 
می کنند و بیمی از پرداخــت مالیات ندارند، 
اما ایــن دانه درشــتان و فراریــان مالیاتی 
هســتند که با ترفندهای مختلــف از زیر بار 

مالیات شانه خالی می کنند.
در راســتای اجرای قانــون پایانه های فروشــگاهی و 
ســامانه مودیان و همچنیــن اتصال همــه صاحبان 
مشاغل به این ســامانه از اول دی ماه، موجی از شایعه 
و گرانی در خصوص مالیات طلا از سوی برخی از افراد 
ایجاد شد، این در حالی است هیچ گونه افزایشی در نرخ 

مالیات طلا اتفاق نیافته است.
با این حــال طلافروشــان در برخی مناطق کشــور و 
پایتخــت درب واحد صنفی خود را به نشــانه اعتراض 
بستند تا مخالفت خود را با شــفافیت و مالیات ستانی 

عادلانه اعلام کردند، این در حالی است که در 
سال جاری ســازمان امور مالیاتی با اقدامات 
متعددی ســعی کرده که به مثابــه تمامی 
اصناف از طلافروشان نیز مالیات اخذ کند و 

جلوی فرار مالیاتی آنها را بگیرد.
نمونه هایی از فرارهــای مالیاتی که در نقاط 
مختلف کشور توسط ســازمان امور مالیاتی 
شناسایی شده، نشانگر این است که چه چیزی موجب 
نگرانی بخش قلیلی از این صنف شــده بود که اصرار به 

بی قانونی داشتند.
در استان مرکزی، از یک طلافروش که اقدام به خرید و 
فروش غیررسمی در طول ســالهای ۹۷ تا ۹۹ می کرد، 

۷۰۰ میلیارد تومان فرار مالیاتی شناسایی گردید.
در اســتان کرمان طی بازرســی مالیاتی انجام شده از 
یک طلافروشــی ۱۸۰ میلیارد تومان برگ تشخیص 
و مطالبه مالیات صادر شــد.در اســتان یــزد، اوراق 

تشــخیص متمم به مبلــغ ۳۰ میلیارد تومــان برای 
۳ طلافــروش در اجرای بازرســی مــاده ۱۸۱ قانون 

مالیات های مستقیم ابلاغ شد.
اداره کل خراســان رضــوی، برای کتمــان درآمد دو 

طلافروش، تشخیص مالیات ۸ میلیارد تومانی داد.
در گلســتان، ۳ میلیارد تومان از یــک طلافروش فرار 
مالیاتی شناســایی شــد.در آذربایجان غربی، کتمان 
فروش ۱۸۰۰ میلیــارد تومانی بــرای ۷ طلا فروش با 

اجرای بازرسی مالیاتی به دست آمد.
اداره کل اردبیل از طریق الگوهای شناسایی سیستمی 
فرار، ســو اســتفاده از دســتگاه کارتخوان ۴ مؤدی با 
مشاغل باشــگاه ورزشــی، قالیبافی، طلای آب شده و 
صندوق قرض الحسنه توسط تعدادی از طلافروشان را 

با جمع مبلغ واریز ۸۱۵ میلیارد تومان شناسایی نمود.
در اصفهان طی بازرســی از یک طلافروشی بیش از ۴ 

میلیارد تومان فرار مالیاتی قطعی به دست آمد.

طلا

زهــرا علی اکبــری   دولت ســیزدهم 
در فضایــی فعالیت خــود را آغــاز کرد که 
مهمتریــن شــعار مطرح شــده از ســوی 
رییس جمهور و تیم همراهــش مهار تورم 
بود . رییســی در شــرایطی که منتقد تورم 
ســال های پایانی دولــت روحانــی بود و 
مدعی ناتوانی دولت وقت در اداره کشــور، 
در دو ســال ابتدایی ریاست جمهوری خود 
نتوانسته است سیاســتی را در پیش گیرد 
که زمینه را برای برگردانــدن غول تورم به 

شیشه مهیا نماید.
حالا طی دو سال گذشته نیز نرخ تورم بالاتر 
از چهل درصــد مانده و آمارها نشــان از آن 
دارد که تورم نقطه به نقطه نیــز در آذر ماه 
رکوردی ســنگین را از خود به جا گذاشته 

است.
آنها که تا دیــروز به مرغ ۲۴ هــزار تومانی 
می تاختنــد و معتقــد بودنــد قیمت مرغ 
نشــان ناتوانی دولت دوازدهم است و رشد 
قیمت دلار را نه ناشــی از تحریم های نفتی 
و اعمال شده بر اقتصاد، بلکه ناشی از ناتوانی 
دولت می دانســتند حالا تاکتیک خود را در 
تشــریح وضعیت اقتصادی تغییر داده اند و 
به این نتیجه رســیده اند که به جای مانور بر 
وضعیت بدتر گذشته نسبت به حال، بر این 
نکته متمرکز شــوند که شرایط می توانست 

بدتر از این هم باشد.
آمارهای اعلامی از ســوی رییســی و سایر 
مقامات دولتش در دو سال گذشته همواره 
بر این اصل استوار بوده اســت تا گذشته را 
نسبت به آنچه بوده، بدتر نشان دهد. سخن 
گفتن از تورم ۶۰ درصدی و کاهش بیســت 
درصدی نرخ تورم در دولت رییســی و ... در 
این راستا مورد استناد قرار می گرفت با این 
حال اما آمارهای رسمی نشان می دهد نرخ 
تورم در مرداد ماه سال ۱۴۰۰ برابر با ۴۳.۲ 
درصد بود که در آذرماه سال جاری این رقم 

به ۴۴.۴ درصد رســید.نکته اما اینجاست 
که با توجه به رکودشــکنی تــورم نقطه به 
نقطه بیم آن می رود که بار دیگر تورم ارقام 

بالاتری را تجربه کند.
طبق داده های مرکز آمار، تورم ماهانه از ۲.۲ 
درصد در آبان امســال به ۲.۹ درصد در آذر 
ماه رسیده اســت. این نرخ، پس از فروردین 
مــاه دومین رکــورد تورم ماهانه در ســال 

۱۴۰۲ محسوب می شود.

سیاست جدید چیست؟
در روزهــای اخیــر موافقان دولــت مانور 
ســنگینی را برای برجسته کردن قیمت ارز 
نشــان داده اند. در حالی که بر این کلیدواژه 
تاکید دارند که شــرایط می توانست بدتر از 
این باشــد، دلار ۵۰ هزار تومانی را دستاورد 
بزرگ دولــت معرفــی می کننــد. یحیی 

ال اسحاق، رییس اسبق اتاق بازرگانی تهران 
و وزیر اســبق بازرگانی که در اتــاق ایران و 
عراق مســئولیت دارد، در سخنانی دلار ۵۰ 
هزار تومانی را دستاورد دولت معرفی کرده 
و گفته است کسی فکر نمی کرد قیمت دلار 
هشــت ماه در این محــدوده قیمتی باقی 

بماند.
از ســوی دیگر عبدالملکی که پیش از این 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی بود و امروز 
دبیری شورای عالی مناطق آزاد را عهده دار 
است، در زمان فعالیت دولت روحانی مدعی 
بود تنها بیست درصد از مشکلات اقتصادی 
ایران بــه تحریم بــاز می گردد امــا حالا بر 
این عقیده اســت که واقعیت این است که 
نمی توانیم اثــر تحریم ها را منکر شــویم و 
تحریم ها حتمــا در فعالیت های اقتصادی و 
جذب سرمایه گذار موثر است و اگر شرایط 

تحریم  نبودیم حتما کارها را راحت تر انجام 
می دادیم و در نقل وانتقالات مالی و بانکی با 

مشکلی مواجه نبودیم.

از نرخ دلار واقعی نیست تا ...
دفــاع از دلار پنجاه هزار تومانــی در حالی 
امروز در دستور کار موافقان دولت سیزدهم 
قرار دارد که در بهمن ســال گذشته رییس 
کل بانک مرکزی قیمت دلار در بازار آزاد را 
غیرواقعی خوانده و معتقد بود رســانه ها در 
حال قیمت سازی هستند. وی نرخ کمتر از 
پنجاه هزار تومــان دلار را رد کرده و با بیان 
اینکه امروز در بازار نرخ اســکناس دلار ۴۳ 
هــزار و ۳۸۹ تومان و یــورو ۴۶ هزار و ۴۶۰ 
تومان بود، افزود: نرخ فعلــی ارز، نرخ مورد 
نظر ما نیست، متاسفانه جریانی در بازار ارز 
قیمت ســازی کرده و تلاش می کند قیمت 

های بالایی را به وجــود بیاورد و این موجب 
وارد شدن زیان به مردم می شود.

در عین حال در اسفند ماه سال گذشته نیز 
وزیر امور اقتصادی و دارایــی نیز با تاکید بر 
اینکه نرخ های اعلامی در کانال های اقماری 
واقعی نیستند، بر این نکته تاکید داشت که 
سیاست دولت در این راســتا کاهش فشار 

بازار ارز است .

دلار دو ساله صد درصد رشد کرد
دولت ســیزدهم در حالی ســکان اقتصاد 
کشــور را در دســت گرفت که نرخ دلار در 
بازار چیزی در حدود ۲۵ هزار تومان بود. در 
فاصله دو سال نرخ دلار رشدی صد در صدی 
را تجربه کرده اســت. این به معمای ریزش 

صد در صدی قدرت برابری ریال است.
در حالی مقامات دولت ســیزدهم بیش از 
۵۰ عنوان دســتاورد اقتصادی را برای خود 
شــمارش می کنند کــه نگاهی بــه آمارها 
نشــان می دهد تغییرات نرخ دلار در دولت 
اول روحانی بسیار اندک بود و کاهش تورم 

محسوس.
قیمت دلار در مرداد ماه سال ۱۳۹۲، یعنی 
زمانی که دولت روحانی در حال اســتقرار 
در پاســتور بود، ۳۲۰۰ تومان بود. دو سال 
بعد نرخ دلار به ۳۳۵۰ تومان رســیده بود . 
این تغییرات انــدک البته تا پایان دولت اول 
روحانی و تــا زمان خروج آمریــکا از برجام 
تداوم یافت. نرخ تورم نیز در دو سال ابتدایی 
فعالیت دولت روحانی از ۳۹ درصد به ۱۵.۶ 
درصد رســیده بود اما با این حــال مقامات 
دولت ســیزدهم مدعی بهتر بودن عملکرد 

خود در شرایط کنونی هستند.
هر چه هست به نظر می رسد سیاست دولت 
از مانور بر گذشــته بدتر به مانــور بر اینکه 
»فضا می توانست بدتر باشــد« تغییر کرده 

است.

وشان از ۳ تا ۷۰۰ میلیارد تومان فرارمالیاتی برخی طلافر

 صادراتی که ۹۸ درصد کاهش یافت

پایان تلخ فرش دستباف ایرانی
خریدار  فرش دســتباف بــه دلیل پایین 
بودن هزینه اشتغال زایی و ارزآوری بی قید 
و شرط با ســایر صنایع ایرانی متفاوت است 
اما افت شدید در صادرات این کالا می تواند 
پایانی تلخ بــر یک صنعت چند صدســاله 
باشــد.قصه تار و پودهای فرش دســتباف 
ایرانی داســتان هزارتویــی دارد که قرن ها 
اســت راه خود را در بازارهــای جهانی پیدا 
کرده و نام خود را با ایران گــره زده و هر جا 
که نامی از کشورمان به میان می آید، فرش 
دســتباف هم به عنوان یک یادمان در کنار 
آن، خودنمایــی می کند. آمارهــا نیز مهر 
تأییدی بر این گزاره می زند؛ به عنوان نمونه 
سال ۱۳۷۳ میزان صادرات غیرنفتی کشور 
۴ میلیارد و ۸۲۴ میلیون دلار بود که ســهم 
صادرات فرش ۴۴ درصد یعنــی معادل ۲ 

میلیارد و ۱۱۲ میلیون دلار بوده است.
اگرچه از ســال ۱۳۷۴ به این ســو صادرات 
فرش دســتباف کمتــر از ســال های قبل 
خود شــد اما هرگز به کمتر از ۵۰۰ میلیون 
دلار نرســید و با توجه به میــزان صادرات 
غیرنفتی ایران در آن سال ها که ارقامی بین 
۵ تا ۷ میلیارد دلار بود رقم قابل توجهی نیز 
محسوب می شد؛ از ســویی دیگر با توجه به 
کیفیت فرش ایرانی، همواره اولین کشــور 

صادرکننده این محصول بودیم.
اما زوال فــرش ایرانی با ورود بــه دهه ۹۰ و 
تشدید تحریم های سازمان ملل علیه ایران 
کلید خورد، تــا جایی کــه ارزش صادرات 
فرش دســتباف ایــران از ۴۲۷.۳ میلیون 
دلار در ســال ۱۳۹۱ به ۲۹۰ میلیون دلار 
در سال ۹۴ رسید. در ادامه نیز پس از خروج 
آمریکا از برجام و قــرار گرفتن فرش ایرانی 
در اولین لیســت تحریمــی دونالد ترامپ، 
رئیس جمهور وقت ایــالات متحده آمریکا، 

صادرات فــرش ایرانــی به کمتــر از ۱۰۰ 
میلیون دلار رســید به گونه ای که صادرات 
این کالا در ســال ۹۸ کمتــر از ۷۳ میلیون 
دلار بود. در ادامه نیــز با تحریم های داخلی 
که دست به دســت تحریم های خارجی داد 
کار برای فرش ایرانی به جایی رســید که در 
ســال ۱۴۰۱ تنها ۵۰.۷ میلیون دلار از این 
کالا صادر شــد. رقمی که ۷۸ درصد کاهش 
نسبت به ســال ۹۷ و نزدیک به ۹۸ درصد 
کاهش )به قیمت جاری( نســبت به ســال 
۷۳ را نشــان می دهد.همچنین طی نیمه 
نخست امســال تنها ۳۲ میلیون دلار فرش 
دســتباف صادر شده اســت که پیش بینی 
می شــود صادرات فرش دســتباف امسال 
نسبت به پارسال با افت حدود ۲۰ درصدی 

مواجه شود.

جایگزینان ایران
طی ســال های ۲۰۱۱ تــا ۲۰۲۲ در بازار 
تجــارت جهانی فرش دســتباف به صورت 
میانگین بیش از ۱۵۰ کشــور صادرکننده 
وجود داشــته اســت. طی ســال ۲۰۲۲، 
کشورهای هند با ۳۱۰ میلیون دلار و سهم 
حدود ۳۰.۳ درصد از کل صــادرات فرش، 
چین بــا ۹۳.۱ میلیون دلار و ســهم حدود 
۹.۱ درصــد از کل صادرات فــرش و مصر با 
۸۹.۸ میلیون دلار با سهم حدود ۸.۸ درصد 
از کل صادرات سه کشور عمده در صادرات 
فرش دستباف طی سال های مزبور بوده اند. 
پس از این کشــورها نپال با سهم حدود ۸.۳ 
درصد، پاکستان با ســهم حدود ۷.۷ درصد 
و ایران با ســهم ۷.۴ درصد از کل صادرات 
فرش دســتباف جهان در رتبه های بعدی 
قرار می گیرند. ۷۱.۵ درصد از کل صادرات 
فرش دســتباف جهان توســط این شش 

کشور تأمین می شود.
این در حالی اســت کــه آمارهــا حاکی از 
این است که ایران در ســال ۲۰۱۱، حدود 
۲۵.۵ درصــد از عرضه فرش دســتباف در 
بازارهای جهانی را به خــود اختصاص داده 
که بیشترین متوسط ســهم سالانه جهانی 
از بازار فــرش در دوره ۲۰۱۱-۲۰۲۲ بوده 
است. سهم ایران از صادرات فرش دستباف 
در دوره ۲۰۱۱-۲۰۲۲ کاهــش یافته و از 
۲۵.۵ درصد به ۷.۴ درصد رســیده اســت. 
برعکس ســهم رقبای ایران از جمله هند، 
چین، نپال و پاکستان در حال افزایش بوده 
است. به نحوی که کشور هند توانسته سهم 
خود را از ۱۵ درصد در سال ۲۰۱۱ به ۳۰.۳ 
درصد در ســال ۲۰۲۲ افزایش دهد. البته 
صادرات هند تغییر قابل توجهی نداشــته 
و دلیل افزایش ســهم هند از بازار صادرات 
جهانی، کاهش قابل توجــه صادرات ایران 

بوده است.

چرا باید به فرش دستباف توجه کرد؟
اگرچــه صــادرات کالاهــای مختلف طی 
سال های گذشته با کاهش و مشکل مواجه 
شــده اما افت صادرات فرش دســتباف با 
ســایر کالاها فــرق دارد چراکــه این کالا 
علاوه بر اینکه نمادی از هنــر اصیل ایرانی 
و شناســنامه کشور محســوب می شود از 
نظر اقتصادی نیز به دلیل اینکه همواره ۸۵ 
درصد فرش ایرانی صادر می شده به شدت 
توســعه محور و ارزآور بوده است، از سویی 
دیگر نیز این صنعت همواره اشــتغال زایی 
پایــدار بــه ویــژه در مناطق روســتایی و 

عشایرنشین به همراه داشته است.
همچنین طبــق آمارهــای وزارت صمت 
بخش عمده ای از زنجیره اشتغال ۲ میلیون 

نفری فرش دســتباف در سراســر کشور را 
بافندگان تشــکیل می دهند که در دوران 
رکود بخــش کوچک تری جــذب این بازار 
می شــوند و هرچه از میزان اشتغال در این 
حوزه و فعالیــت بافنــدگان در این عرصه 
کاســته شــود، میزان مهاجرت به حاشیه 
شهرها وآسیب های اجتماعی، تغییر بافت 
و فساد افزایش می یابد و تبعات این رخداد، 
ســبب ایجاد چالش های جــدی در حوزه 

امنیت کشور خواهد شد.
. همچنین بــرای اشــتغال زایی در صنعت 
فرش نیــاز به ســرمایه گذاری گســترده 
دولتی و یا حتــی حمایت های خاص دولت 
هم نیســت چرا که درجایی که تولید شغل 
بسیار ســخت و هزینه بر اســت به راحتی 
با تولید فــرش می توان ایجاد شــغل کرد. 
دولت اظهــار می کند که تولید یک شــغل 
حدود ۵۰۰ میلیون تومــان هزینه دارد، اما 
این کار در بخش خصوصی به صورت رایگان 
انجام می شود.بنابراین صنعت فرش ایرانی 
برخلاف ســایر صنایع با کمتریــن میزان 
هزینه و کمترین نیاز به حمایت و ســرمایه 
گذاری دولت و با اتکا به خود طی سال های 
گذشته توانســته بود یکی از ارکان اصلی و 
مهم صادرات غیرنفتی و ارزآور کشور باشد؛ 
صنعتی که امروز به دلیل سنگ اندازی های 

دولتمردان به وضعیتی دچار شده که نه تنها 
جای خود را به کشــورهایی همچون مصر، 
پاکستان، هندوستان، چین و… داده است 
بلکه بافندگان ایرانی نیــز مجبور به تغییر 

شغل یا مهاجرت شده اند.
عبدالــه بهرامــی مدیرعامــل اتحادیــه 
سراسری تعاونی های تولیدکنندگان فرش 
دســتباف در این ارتباط می گوید: در طول 
۱۰۰ سال گذشــته یک تاجر فرش ایرانی 
هرگز در خارج از کشــور ســرمایه گذاری 
نکرده و همیشــه از این محل ارز به کشــور 
بازگشته اســت؛ بدون اینکه ناظری وجود 
داشــته باشــد این چرخه در حال فعالیت 
بوده اســت.بهرامی تاکیــد می کند: دولت 
بایــد از تولید حمایــت و در بخش فرآوری 
فرش ســرمایه گذاری کند و تســهیلات 
دهد؛ حمایت از صنعت فرش خیلی ســاده 
اســت اما همین فرایند ســاده را به قدری 
ســخت کرده اند که وقتی وارد حوزه تولید 
و صادرات می شــوید می بینید که صادرات 
فرش ضد ارزش شده و به مثابه قاچاق است.

وی می گوید: وقتی یکــی کارگاه قالی بافی 
بسته شــد و قالیباف وارد شغل دیگری شد 
فعال ســازی مجدد این کارگاه سخت است 
زیرا کار قالیبافی کار ســاده ای نیســت و 

پیچیدگی های خود را دارد.
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حجت الاسلام خسروپناه:
جنگ آینده جنگ کوآنتومی است

 دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی با تاکید بر اهمیت علوم پایه و نظری 
در کنار علوم عملی و علم معاش، گفت: اگر رشــته های ریاضی محض و 
فیزیک نظری آسیب ببیند، در فیزیک کوآنتوم که آینده دنیا بر اساس 
آن طراحی شده است، آسیب خواهیم دید و از دنیا عقب خواهیم ماند. 
باید نخبگان را تشــویق کنیم وارد رشــته های علوم پایه شــوند و این 

رشته ها در دانشگاه ها تقویت شوند.
حجت الاسلام و المسلمین عبدالحسین خسروپناه در مراسم رونمایی 
از ۴۵ کتاب که از ابتدای سال جاری تاکنون در قرارگاه امام صادق )ع( 
دانشگاه امام حسین )ع( تالیف شده است، اظهار داشت: در آینده دیگر 
با سیســتم های هوش مصنوعی روبه رو نخواهیم بود بلکه با سیســتم 

های کوآنتومی و جنگ کوآنتومی مواجه خواهیم شد.
وی با طرح این ســوال که اگر از هم اکنون به تقویت رشته های ریاضی 
محض و فیزیک کوآنتوم در دانشــگاه هــا نپردازیم و دانشــجویان را 
علاقمند به ادامه تحصیل در این رشــته ها نکنیم، چطور می توانیم در 
آینده در جنگ کوآنتومی مقاومت کنیم؟ افزود: باید دانشگاه ها به این 

مساله توجه داشته باشند و تقویت این رشته ها را اولویت قرار دهند.

اتمام معافیت تحصیلی دانشجویان توسط 
کاربران دانشگاه ها

 ســازمان وظیفه عمومی فراجا در اطلاعیه ای از ثبــت اتمام معافیت 
تحصیلی )فارغ التحصیل، انصراف، اخراج و ترک تحصیل( دانشجویان 

توسط کاربران دانشگاه ها خبر داد.
سازمان وظیفه عمومی فراجا روز دوشــنبه در اطلاعیه ای اعلام کرد: 
در راستای تسریع و تسهیل فرآیند معافیت تحصیلی، از آذر ماه امسال 
ثبت اتمام معافیــت تحصیلی دانشــجویان)فارغ التحصیل، انصراف، 
اخراج و ترک تحصیل( تنها توســط کاربران دانشــگاه هــا و از طریق 
سامانه ســخا انجام می شــود.بر این اســاس با ایجاد امکان ثبت اتمام 
معافیت تحصیلی دانشجویان توســط کاربران دانشگاه ها، دانشجویان 
نیازی نیست برای ثبت درخواســت آخرین وضعیت تحصیلی خود به 

دفاتر پلیس +۱۰ و یا سامانه سخا مراجعه کنند.
در این اطلاعیه آمده است، مشــمولان و خانواده های آنان برای کسب 
اطلاعات بیشــتر می توانند از طریق پایگاه اطلاع رســانی سازمان به 
نشــانی www.vazifeh.police.ir، ســامانه تلفن گویا به شــماره 
khabare� ۰۹۶۴۸۰ و یا کانال سازمان در پیام رسان سروش به نشانی

sarbazi@ از آخرین اخبار مربوطه مطلع شوند.

سردار رادان:
تا پایان بر عهد خویش با شهدا استواریم

فرماندهی کل نیــروی انتظامی گفت: به حول قــوه الهی تا آخر بر عهد 
خویش با شهدا استوار خواهیم بود و پرچمی که از شهیدان به دست ما 

رسیده است را بر فراز قله عزت و اقتدار خواهیم رساند.
 ســردار رادان طی پیامی خطــاب به خانواده های شــهدا در پنجمین 
یادواره شــهدای فراجا گفت: توفیــق وفا به پیمانی که هــر یک از ما با 
پروردگار خویش بسته ایم نیازمند صداقت و استقامتی است که تنها از 
مردان خدا انتظار می رود، مردانی که بر پیمان خویش استوار مانده اند 
تا هنگامی که موفق به دیدار معشوق و محبوب خود شدند، گروهی نیز 
که توفیق شهادت را نداشتند اگر منتظر فرج باشند و در منش خویش 
تغییری راه ندهند در همان حلقه نورانی هســتند دیر یــا زود به یاران 

خویش ملحق می شوند.

وی بیان داشت: یاد گذشته از بهترین توشــه ها برای پیموندن این راه 
پرخطر است، بنابراین زنده نگهداشتن یاد و خاطره شهدا پیش از آنکه 

خدمت به آن عزیزان باشد خدمت به خود ما و جامعه بشری است.
فرماندهی کل نیروی انتظامی گفت: در کاروان همه شــهیدان انقلاب 
اسلامی شــهدای فرماندهی انتظامی جمهوری اسلامی ایران از جمله 
شهدای فراجا بر ما حق جداگانه ای دارند، آنان که توفیق همسنگری با 

آنان را داشتیم و امید که تا اخر نیز همسفرشان باشیم.
وی افزود: باید از همه دست اندرکاران برگزاری پنجمین یادواره شهدا 
یگان های ویژه فراجا صمیمانه سپاســگزاری نمایــم که این فرصت را 
فراهم کردند تا از سرچشمه زلال یاد آنان ســیراب شویم و برای اینده 

خود توشه ای برگیریم.
سردار رادان ادامه داد: به روح شــهدا درود می فرستم و به خانواده های 
آن ها اطمینــان می دهم که یکایک فرماندهــان و کارکنان فرماندهی 
انتظامی جمهوری اسلامی ایران این ســازمان عظیم انقلابی و مؤمن 
به حول قوه الهی تا اخر بر عهد خویش اســتوار خواهد بود و پرچمی که 
از شهیدان به دست ما رسیده اســت را بر فراز قله عزت و اقتدار خواهیم 

رساند. امید است خانواده شهدا ما را از دعای خیر خود محروم نکنند.

سرهنگ عبادی خبر داد
وی سنگین  توفیف بیش از دو هزار خودر

 به دلیل تخلفات
سرکلانتر پلیس بزرگراه های پلیس راهور تهران بزرگ اعلام کرد: در ۹ 
ماهه سال جاری، بیش از دو هزار خودروی سنگین به دلیل تخلفات به 

پارکینگ هدایت شد.
ســرهنگ صفر عبادی در خصوص تخلفات خودروهای سنگین گفت: 
با توجه بــه ماهیت تخلفات خودروهای ســنگین در شــهر تهران، که 
منجر به تصادفات سنگین در ســطح معابر می شود، پلیس نامحسوس 
پلیس راهور تهران بزرگ، برخورد با تخلفات ایــن کاربران ترافیکی را 
مخصوصاً در مواقع شــب و تاریکی هوا در دستور کار خود داشته و با آن 

به شدت برخورد می کند.
وی افزود: قانونگذار در ماده ۷ قانون رسیدگی به تخلفات رانندگی این 
موضوع را پیش بینی کرده و تخلفات خودروهای سنگین را متفاوت تر 
دیده است و آن را تشدید کرده اســت و پلیس نیز بر همین اساس اصلًا 

مماشات نمی کند و با آن شوخی ندارد و شدیداً با آن برخورد می کند.
سرهنگ عبادی اظهار داشت: در ۹ ماهه سال جاری یک میلیون و صد 
و هفتاد هزار خودروی ســنگین که دارای تخلفات متعدد و مختلف در 
شــهر تهران بوده اند توســط تیم های پلیس راهور تهران بزرگ اعمال 
قانون شده اند.سرکلانتر پلیس بزرگراه های پلیس راهور تهران بزرگ 
گفت: در همین مدت ۲ هزار دســتگاه خودروی ســنگین نیز به دلیل 

تخلفات توقیف شده اند.
وی گفت: قانونگذار برای راننده خودروی سنگینی که سبقت غیر مجاز 
می رود ۱۰ نمره منفــی در نظر گرفته اســت در صورتیکه این موضوع 
برای خودروهای شــخصی ۵ نمره اســت که علت آن شدت حوادث و 

میزان سنگینی تصادفات و تخلفات این کاربران ترافیکی است.

دیوار

خریدار  رییس سازمان هواشناسی دلیل 
پربارشی برخی کشــورهای همسایه و روند 

بارندگی در ایران را تشریح کرد.
 سحر تاجبخش، رئیس سازمان هواشناسی 
در واکنش به اخبار منتشرشده در خصوص 
پربارشــی در برخی کشــورهای همسایه 
نسبت به ایران، اظهارداشــت: وقوع بارش 
و تشــکیل ابر، فرایندهایی هســتند که در 
جو یــک تعریف مشــخص دارنــد. یکی از 
اصلی ترین عوامل در شــکل گیری شرایط 
ناپایدار جوی، وضعیت توپوگرافی، پســتی 
و بلندی های ســطح زمین و میزان رطوبت 
است که می تواند منجر به بارندگی شود اما 
اگر رطوبت وجود نداشــته باشد وزش باد و 

خیزش گرد و غبار رخ می دهد.

هم مرز بودن کشورها به معنای 
سیستم های جوی مشابه نیست

وی ادامه داد: کشــور ترکیه در عرض های 
بالاتر از کشــور ما قرار دارد، وسعت کمتری 
نســبت به ایران دارد و دو منبــع رطوبتی 
قابل توجه دارد و الگوی جوی آن با کشــور 
ما متفاوت اســت. هم مرز بودن کشــورها 
به معنای سیستم های جوی مشابه نیست. 
میانگین بارش ترکیه ســالانه بیش از ۵۰۰ 
میلی متر اســت و این رقم در کشور ما ۲۳۰ 
میلی متر است و دو کشور با دو اقلیم متفاوت 
هســتیم. اما نکته قابل توجه این اســت که 
گرمایش جهانی در ســال جاری شــرایط 
اقلیمی متفاوتــی را در تمــام نقاط جهان 
رقم زده اســت.وی در خصوص شــایعات 
منتشرشــده مبنی بر جنگ اقلیمی، گفت: 
اگر کشــوری در جهان وجود داشته باشد 
که با بهره گیــری از قدرتی زیاد، انرژی های 
سیستم های جوی را تحت کنترل خود قرار 
دهد، قطعاً یک مساله پنهانی نیست. آن قدر 
می تواند این قدرت را اشاعه دهد که بر همه 
جا حکومت کند اما انرژی های سیستم های 
جوی بســیار زیــاد اســت و این کــه ما با 
فرایندهای کوچک مقیاس بخواهیم آنها را 

تحت تأثیر قرار دهیم، امکان پذیر نیست.
رئیس سازمان هواشناســی تاکید کرد: اما 
اگر مقصود از جنگ اقلیمی پیامدهای تغییر 
اقلیم و پیامدهای ناشی از افزایش دمای کره 
زمین باشد، کشورها می توانند به این مرحله 
از اختلاف نظر برسند چرا که پیامدهای آن 
موجب کاهش منابع آبی می شود همان طور 
که کشــور ما یکی از اصلی تریــن مناطق 
در زمین اســت که مشــکل تنش آب دارد 
و بخشــی از این تنش می توانــد محتمل از 

پیامدهای تغییر اقلیم باشد.

پیش بینی های هواشناسی مبتنی
 بر روش های ریاضی است

رئیس سازمان هواشناســی درباره چرایی 
عدم تحقق پیش بینی ها طی ۶ ماه گذشته 
مبنی بر فعالیت جریــان ال نینو اظهار کرد: 

پیش بینی هــای هواشناســی مبتنی بــر 
روش های ریاضی است همان طور که از نام 
آن نیز مشخص اســت این پیش بینی ها بر 
اساس شــواهدی که رصد می شوند در نظر 

گرفته و اطلاع رسانی می شوند.
وی افــزود: تقریبــاً از ابتدای اردیبهشــت 
مدل های هواشناسی پاییز و زمستان مورد 
رصد قرار گرفته بود که غالب مدل هایی که 
اجرا و مدل هایی که از سایر کشورها دریافت 
کردیم، نشــان می داد که در خاورمیانه و از 
جمله ایران و به ویژه مناطق غربی کشــور، 
احتمال بــارش وجود داشــته اســت و تا 

شهریور هم این شواهد وجود داشت.
تاجبخش بیان داشــت: احتمــال افزایش 
بارش ها در پاییز و زمســتان بر اســاس این 
پیش بینی ها بود و در منطقه ارزهای میانی 
که کشــور ما قرار دارد نیز احتمال ۶۰ تا ۷۰ 
درصد بارش مناســب وجود دارد. بنابراین 
با همین ادبیات در شــورای عالــی آب نیز 
گزارش شــد و راهکارهایی که در دنیا برای 
پیش بینی ها وجود دارد و از آن ها اســتفاده 
می شود به چشــم ابزار به آنها نگاه می شود؛ 
یعنی وســیله ای برای ارتقــا فعالیت های 

مرتبط با این پیش بینی ها است.
رئیس سازمان هواشناسی خاطر نشان کرد: 
اساســاً نمی توانیم اقدامات خود را بر اساس 
پیش بینی ها انجام دهیم و باید سناریوهای 
مختلفی در حوزه های مختلف همچون آب، 
کشاورزی و محیط زیســت تعریف شود تا 
نسبت به شرایط با برنامه و سناریوی در نظر 
گرفته شده در هر زمینه ای اقدامات مناسب 
انجام دهیم و اگر ایــن پیش بینی ها محقق 

نشد با سناریوی بدبینانه پیش برویم.

در آخرین جلسه شورای عالی آب
 چه گذشت؟

وی در یک برنامه تلویزیونی اظهارداشــت: 

در آخرین جلســه ای که در شــورای عالی 
آب با حضور رئیس جمهور برگزار شد، یک 
سناریوی بدبینانه مطرح کردیم به خصوص 
در حوزه هــای کشــاورزی، مدیریت منابع 
آبی و محیط زیست که ســه حوزه اصلی و 
با هواشناسی در ارتباط هستند سناریوهای 
بدبینانه در دستور کار قرار گیرد تا کمترین 

خسارت وارد شود.
تاجبخش تاکید کرد: قطعــاً همه ما تمایل 
داریم که پیش بینی ها محقق شــود اما در 
برخی مواقــع اتفاقاتی در جــو می افتد که 
پیش بینی پذیــری را کاهــش می دهــد و 
یکی از این اتفاقات، افزایش دما اســت که 
ســال ۲۰۲۳ به گرم ترین ســال تاریخ کره 
زمین تبدیل شد. این مسئله موجب شد که 
الگوهای جو در منطقه خودمان که به دقت 
رصد کرده بودیم چندان با پیش بینی های 

اردیبهشت مطابقت نداشته باشد.
رئیس ســازمان هواشناســی گفت: در ماه 
مهر حدود ۱۲ میلی متــر از میانگین بارش 
بلندمدت، بارش بیشــتری داشــتیم. این 
میــزان در آبان ماه به حد نرمال رســید، اما 
در آذر شرایط بسیار بدی داشتیم. آنچه که 
در آذر رخ داد موجب شــد رکورد جدیدی 
در منطقه ما ثبــت شــود. همچنین نکته 
قابل توجه این اســت که ما تابستان گرمی 
را تجربه کردیم و گرم تریــن پاییز را نیز در 
رکورد خود ثبت کردیم و شاید در آمار دمای 
زمســتانی نیز همین نتایج را داشته باشیم. 
در کل ســتون جوی، یک گرمای بی سابقه 
را داشــتیم که در هیچ کــدام از مدل های 
پیش بینی تا این اندازه دیده نشــده بود که 
به نظر می رسد یکی از تأثیرات تغییر اقلیم 

در کشور باشد.
وی در خصوص شرایط ایران در بهره گیری 
از تکنولوژی هــای پیش بینی هــوا، گفت: 
بسیاری از ادوات به روز دنیا را در کشور برای 

هواشناسی داریم، اما مسئله مهم تراکم این 
شبکه دیدبانی اســت. طی بررسی ای که در 
۱۵ کشور توسعه یافته انجام شده، متوسط 
ایستگاه های هواشناسی در کشورها حدود 
۲۰ کیلومتر اســت، اما در کشور ما نزدیک 
بــه ۱۰۰ کیلومتر اســت. بنابراین اختلاف 
زیادی بــرای دریافت داده هــای پرُتراکم 

داریم.
تاجبخش افزود: ســازمان هواشناســی در 
زمان تنظیــم برنامه هفتم توســعه تلاش 
زیادی داشــت تا بتواند در قالــب دو بند با 
توجه به موضــوع پیامدهــای تغییر اقلیم 
که ضرورت دارد شــبکه دیدبانی قوی تری 
داشته باشــیم، در برنامه گنجانده شود اما 
در نهایــت هیچکدام از بندهــای موردنظر 
ما در برنامه ذکر نشــد. امیدوارم در برنامه 
بودجه ســال آینده که در دستور کار است، 
موضوعات مرتبط با هواشناســی گنجانده 

شود.
وی ادامه داد: مرکــز پژوهش های مجلس 
اختــلاف قابل توجــه اعتبارات ســازمان 
هواشناســی کشــور بــا ســازمان های 
هواشناسی دیگر کشــورها را مورد مقایسه 
قــرار داده و در مواردی اعتبــارات، بیش از 
۱۰ برابر اعتبارات ســازمان هواشناسی در 
ایران است. اگر سالانه ۱ هزار میلیارد تومان 
اعتبارات عمرانی سازمان هواشناسی تأمین 
شــود می توانیم طی مدت ۵ بــه داده های 
قابل توجهی در مساله ایجاد شبکه دیدبانی 

و پیش بینی هواشناسی برسیم.

روند خشکی دریاچه ارومیه
تاجبخش دربــاره دریاچــه ارومیه اظهار 
کرد: روند خشــکی دریاچه ارومیه تقریباً 
از اواســط دهــه ۸۰ آغاز شــد و مربوط به 
ســال های اخیر نیســت. البته کــه قطعاً 
کم بارشی نیز در خشــکی آن تأثیر داشته 

اســت چراکه در ســال ۹۸ که بارش های 
مناسبی داشتیم و سیلاب هایی نیز رخ داد، 
تراز آب دریاچه ارومیه را نیز افزایش داد. اما 
مساله اصلی که بسیار مطرح شده، مدیریت 
منابع آبی اســت. همچنین سدسازی های 
بســیاری که انجام شــده و افزایش سطح 
زیر کشــت، همچنین پایین آمدن ســطح 
تــراز آب دریا و رعایت نکــردن حقابه های 
زیست محیطی و موارد دیگر، عوامل بسیار 
مهم تری نســبت به کم بارشی و پیامدهای 

تغییر اقلیم بوده اند.
وی در پاســخ بــه این کــه آیــا اعتباراتی 
از ســازمان مدیریــت بحران به ســازمان 
هواشناسی تخصیص داده می شود؟ گفت: 
در ســال های گذشــته در موضــوع نجات 
دریاچه ارومیه، بخش کوچکی از اعتبارات 
مدیریت بحران به ســازمان هواشناســی 
رســیده، اما اصلی ترین موضوع ســازمان 
هواشناسی، وظایفی است که در قانون های 
مدیریت بحــران و هوای پاک بــه عهده ما 
گذاشته شده اســت. متأسفانه در این حوزه 
هنوز اعتباراتــی را دریافت نکرده ایم و آنچه 
در حوزه پیشگیری انجام شــده، بر اساس 
اعتبارات خود ســازمان هواشناســی بوده 

است.
رئیس سازمان هواشناسی درباره چگونگی 
پیش بینــی آلودگی هوا و قدرت ســازمان 
هواشناســی در این زمینه، اظهــار کرد: بر 
اســاس بندی از قانون هوای پاک، ما مکلف 
هستیم که شرایط پایداری جو را ۹۶ ساعت 
قبل از وقوع به وزارت بهداشــت اعلام کنیم 
که این قانون نیز برای آلودگی های ناشی از 

سوخت فسیلی است. 
در این خصوص پیش بینــی و اعلام هوای 
پایــدار چندان دشــوار نیســت. اطلاعات 
موردنیاز وزارت بهداشت به آنها انتقال داده 
می شــود و پس از آن وزارت بهداشت باید 
با برگــزاری کمیته اضطرار بــرای آلودگی 
هوایی که پیش رو اســت، تصمیماتی اتخاذ 
کند. اما تا بخشــی که مربوط به ســازمان 
هواشناسی اســت، وظایف به خوبی انجام 

می شود.
تاجبخــش در مورد وضعیــت بارندگی در 
ماه هــای باقی مانده زمســتان، اظهار کرد: 
بر اســاس داده ها و اطلاعات هواشناســی، 
ســیگنال خاصی برای زمستان پیش بینی 
نمی شــود و بارش های نرمــال و در برخی 

نقاط مایل به کم بارشی مورد انتظار است.
وی بیان داشتنکته مهم این است که حتی 
اگر بارش های فرا نرمال نیز داشــته باشیم، 
کم بارشــی های آذرماه و سال های گذشته 
جبران نمی شود و همچنان مسئله مدیریت 
منابع آبی از اهمیت بالایی برخوردار است. 
همچنین مساله نداشــتن ذخیره برفی نیز 
بســیار نگران کننده اســت و در مجموع با 
توجه به ۴ سال خشکسالی پیاپی، وضعیت 

مناسبی پیش رو نیست.

خریدار  معاون توسعه روستایی و مناطق 
محروم ریاســت جمهوری با اشاره به تفاهم 
نامه پنــج جانبه بــرای ایجــاد ۵۵۰ هزار 
سامانه نیروگاه خورشیدی کوچک مقیاس 
۵ کیلو واتی طی ۵ ســال در کشور، از ایجاد 
۵۰۰ بازارچه فروش محصــولات تولیدی 
روستاییان در مســیرهای پر تردد جاده ای 

کشور خبر داد.
سید امیرحســین مدنی  در تشــریح روند 
اقدامــات معاونــت توســعه روســتایی و 
مناطق محــروم کشــور گفــت: در حوزه 
توسعه روســتایی بیش از ۳۰ پروژه تعریف 
شــده اســت که تعدادی از آنهــا منجر به 
انعقاد تفاهم نامه شــده و باقیمانده در حال 
پیگیری برای اقــدام اســت؛ از جمله این 
پروژه ها تفاهم نامه پنــج جانبه برای ایجاد 
۵۵۰ هــزار ســامانه نیروگاه خورشــیدی 
کوچک مقیاس ۵ کیلو واتی اســت که طی 
پنج ســال و در هر ســال ۱۱۰ هزار سامانه 

ایجاد خواهد شد.
به گفتــه وی، در ایــن طــرح دو هدف به 
صــورت همزمان مد نظــر قــرار دارد اول 

توانمندسازی و ایجاد اشــتغال برای ۵۵۰ 
هــزار خانوار کــم درآمد کــه عمدتاً تحت 
پوشــش نهادهای حمایتی هســتند و دوم 
هدف گذاری برای تولیــد ۲۷۵۰ مگاوات 
انرژی پــاک و تجدیدپذیر و در این راســتا 
طرح هایی نیز برای بررســی و ارزیابی فنی 
صورت گرفتــه و به بانک هــای عامل برای 

پرداخت تسهیلات معرفی شده است.
معاون توسعه روســتایی و مناطق محروم 
ریاســت جمهوری، افــزود: از پروژه های 
دیگر ایجاد ۵۰۰ بازارچه فروش محصولات 
تولیدی روستاییان در مســیرهای پر تردد 
جاده ای کشور اســت. این طرح با همکاری 
ســازمان حمل و نقل جاده ای و تعدادی از 
دســتگاههای اجرایی اجرا خواهد شــد و 
هماهنگی هــای اولیه صــورت گرفته و در 
آینده نزدیک منجر به انعقــاد تفاهم نامه و 
آغاز عملیات اجرایی خواهد شــد. این طرح 
با هدف بازاریابــی و بازار رســانی و فروش 
محصولات تولیدی روستاییان و در راستای 
تقویت برنامه های اشــتغال زایی و حمایت 

از تولید در مناطق روستایی اجرا می شود.

هدف گذاری برای ایجاد 300 هزار 
شغل در مناطق روستایی و عشایری

وی ادامه داد: هدف گذاری برای ایجاد ۳۰۰ 
هزار شغل در مناطق روســتایی و عشایری 
از دیگر برنامه های معاونت توسعه روستایی 
و مناطق محروم کشور اســت که بخشی از 
آن در قالــب پروژه های یاد شــده معاونت، 
پیگیــری و اجرا شــده و باقیمانــده نیز در 
قالب برنامه های دستگاه های اجرایی و نیز 
تأمین مالی برای اجرای طرح های اشتغال 
زایی در مناطق روستایی پیگیری می شود. 
در این راســتا تســهیلات قرض الحســنه 
تکلیفی از محل منابع پیش بینی شــده در 
بند )ب( تبصره ۱۶ قانــون بودجه ۱۴۰۱ با 
اولویت طرح های واقع در مناطق روستایی 
و محروم و شــرکتهای دانش بنیــان و نیز 

تعاونی های تولیدی پرداخت می شود.
معاون توسعه روســتایی و مناطق محروم 
ریاســت جمهوری تأکید کــرد: همچنین 
بر اساس دســتورالعمل اجرایی بند )الف( 
تبصره ۱۸ قانــون بودجــه ۱۴۰۱؛ تمامی 
دســتگاه های اجرایــی مربوطــه مکلف 

هســتند حداقل ۲۰ درصــد از اعتبارات و 
منابع تخصیصی از محل این بند را به مناطق 
روســتایی اختصاص دهند؛ بر این اســاس 
طی جلسات متعدد  دســتگاه های اجرایی 
نحوه اختصــاص و پرداخت تســهیلات در 
مناطق روســتایی در برنامــه های مصوب 
دستگاه های اجرایی در این بخش گنجانده 
شده است و در کارگروه ملی بند الف تبصره 

۱۸ به تصویب رسیده است.
مدنی با اشــاره به اینکه در این بخش انتظار 
داریم بیــش از ۳۰ هــزار میلیــارد تومان 
تسهیلات برای حمایت از طرحهای سرمایه 
گذاری در مناطق روستایی و محروم فراهم 

و اختصاص یابد، افــزود: همچنین از محل 
مانده منابــع در اختیار بانک هــای عامل، 
قانون حمایت از توســعه و ایجاد اشــتغال 
پایدار در مناطق روســتایی عشایری و نیز 
منابع حاصل از بازگشــت اقساط تسهیلات 
قانون یادشــده؛ بیش از ۱۰ هــزار میلیارد 
تومان برای حمایت از طرح های اشتغالزایی 
در مناطق روســتایی اختصاص می یابد که 
امیدواریم با اســتفاده از منابــع مالی مورد 
اشــاره از محل تبصره هــای ۱۶ و ۱۸ و نیز 
قانون اشتغال پایدار روســتایی بتوانیم به 
هدف تیین شــده مبنی بر ایجاد ۳۰۰ هزار 

شغل در مناطق روستایی دست یابیم.

مجری طرح مردمی کاشــت یک میلیــارد درخت از 
کاشــت ۲۰ میلیون اصله نهال در مــاه اول اجرای این 

طرح در سراسر کشور خبر داد.
 شــهریور ســال قبل طــرح مردمی کاشــت یک 
میلیارد درخت به دســتور رئیس جمهــوری کلید 
خورد و اســفند ســال قبل مقام معظم رهبری پس 
از  کاشت ســه درخت فرمودند که اگرهر ایرانی سه 
نهال بکارد، برنامه دولت برای کاشــت یک میلیارد 
نهال، از ســال ۱۴۰۲ و در طول چهار ســال محقق 

خواهد شــد. با فراهم کــردن مقدمــات کار طرح 
مردمی کاشــت یک میلیارد درخــت از ۱۱ آذرماه 
سال جاری در کشور آغاز شــد و به گفته مجری این 
طرح تاکنــون حدود ۲۰ میلیون اصله نهال کاشــته 

شده است.
رضا احدی همزمان با گذشــت یک ماه از آغاز اجرای 
طرح مردمی کاشــت یک میلیارد درخــت افزود:  این 
نهضت به ســرعت ادامــه خواهد یافت البتــه به علت 
کمبود بارش هــای پاییزی در بیشــتر نقاط کشــور 

مقداری رونــد کار را کنــد کردیم امــا از هفته آینده 
پویش های متعددی در تمامی اســتان ها با مشارکت 
نهادهــا و گروه هایی مانند بســیج ســازندگی، هلال 
احمر، وزارت دفاع، گروه های جهــادی حوزه علمیه و 
ســازمان های مردم نهاد به منظور کاشت نهال برگزار 

می شود.
وی با بیــان اینکه نهضت پویش های مســتمر تا پایان 
سال به صورت هفتگی ادامه می یابد، گفت: استان های 
خوزســتان، یزد و کرمان تاکنون در اجرای این طرح 

پیشــرو بوده اند.اطلاعــات تمام اســتان ها در زمینه 
اجرای این طرح در سامانه ای که بدین منظور طراحی 

شده است،  ثبت می شود.
مجری طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت درباره 
گونه های کاشته شده در استان ها اظهار کرد: گونه های 
بومی متناســب با شــرایط آب و هوایی هر استان در 
نهالستان های همان اســتان ها تولید و کاشته می شود 
و ما از کاشــت گونه هــای غیربومی به شــدت پرهیز 

می کنیم.

نهال

ح کاشت یک میلیارد درخت کاشت ۲۰ میلیون اصله نهال در ماه اول اجرای طر
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بهمن گودرزی مطرح کرد
پناهنده شدن ورزشکاران به هاوایی

بهمن گودرزی کارگردان فیلم ســینمایی »هاوایی« با اشاره به اینکه 
این فیلم درباره مهاجرت  نافرجام ورزشکاران به کشورهای دیگر است 

از اکران طولانی مدت برخی از فیلم ها گله کرد.
بهمن گودرزی کارگردان فیلم ســینمایی »هاوایی« که از چهارشنبه 
۱۳ دی در سینماها اکران می شود در این باره بیان کرد: بر مبنای جلسه 
روز یکشنبه شــورای صنفی نمایش، فیلم »هاوایی« از چهارشنبه ۱۳ 
دی ماه، اکران عمومی خود را در سینماهای سراسر کشور آغاز می کند. 
این فیلم به ســرگروهی پردیس کــوروش و با پخــش هدایت فیلم به 

نمایش عمومی گذاشته می شود.
وی با تاکید بــر کمدی بودن این فیلم ســینمایی درباره داســتان آن 
توضیح داد: داســتان این فیلــم در قالب یک درام اجتماعی در بســتر 
کمدی روایت می شود. در واقع »هاوایی« درباره خروج و پناهنده شدن 
ورزشکاران )در کشــورهای دیگر( اســت که تاکنون درباره آن فیلمی 
ساخته نشده است. فیلمنامه این اثر درباره همان مدینه فاضله ای است 
که عده ای از ورزشکاران نسبت به فعالیت در خارج از ایران دارند. البته 

بعضاً شاهد هستیم که پس از رفتنشان اتفاقات دیگری رخ می دهد.
این کارگــردان ســینما ادامــه داد: ۹۰ درصد فیلــم در هنگ کنگ 
فیلمبرداری شــده و ۱۰ درصد آن در ایران. امین حیایی، امیر جعفری، 
امیر حسین رســتمی، ریحانه پارســا و … بازیگران ایرانی اثر در کنار 
بازیگرانی از کشور هنگ کنگ هســتند که در این فیلم به ایفای نقش 
پرداختند.گــودرزی در بخش دیگری از صحبت هایــش با بیان اینکه 
زمان زیادی در انتظار فرا رســیدن اکران عمومی فیلم »هاوایی« بوده 
است، درباره شرایط این روزهای ســینمای ایران عنوان کرد: باید ساز و 
کاری برای مدت اکران همه فیلم ها و زمان پایان اکرانشان وجود داشته 
باشد تا به این صورت همه آثار بتوانند نفس بکشند. اگر قرار بر این باشد 
که فیلمی یک سال روی پرده بماند، تکلیف بقیه فیلم ها چیست و آنها 

چه کاری باید انجام دهند؟
وی یادآور شــد: به هر حال در کنار اکــران فیزیکی در ســینماها، ما 
گزینه های دیگری چون اکــران آنلاین و پخش ویدئویــی هم داریم. 
بنابراین از مقطعی به بعد فیلم های روی پرده می توانند به آن ســمت 
کوچ کنند و ادامــه درآمدزایی خود را در آن ســو پــی بگیرند. ماندن 
طولانی مدت فیلم ها روی پرده ســینماها، جای بقیه آثــار را گرفته و 
فرصت نفس کشــیدن به فیلم های دیگر نمی دهد. بایــد این موضوع 

مورد بررسی قرار گیرد.

فیلم سینمایی »هاوایی« به کارگردانی بهمن گودرزی و تهیه کنندگی 
مرتضی شایسته به سرگروهی پردیس کورش و با پخش هدایت فیلم از 

چهارشنبه ۱۳ دی ماه اکران عمومی خود را آغاز می کند.

برای اجرای در تالار رودکی
»چند شب« به فصل سیزدهم رسید

پروژه موسیقایی »چند شــب« بعد از چهار ســال توقف، فصل جدید 
فعالیت های خود را از روز ۲۰ دی سال جاری با برگزاری چند کنسرت 
از هنرمندان شــاخص موســیقی ایرانی در تالار رودکــی تهران آغاز 

می کند.
 به نقل از امور رسانه ای پروژه موســیقایی »چند شب«؛ فصل سیزدهم 
پروژه موســیقایی »چند شــب« پس از مدت ها وقفه در برگزاری این 
رویداد، طی روزهای بیســتم، بیســت و یکم و بیســت و دوم دی سال 

۱۴۰۲ به میزبانی تالار رودکی تهران برگزار می شود.
در فصل ســیزدهم این پروژه تعدادی از نوازندگان برگزیده و شناخته 
شــده موســیقی ایرانی در قالب کنســرت های تک نوازی، دونوازی و 

سه نوازی سازهای ایرانی به اجرای برنامه می پردازند.
افشــین معصومی تهیه کننده و مدیر برگزاری پروژه موسیقایی »چند 
شب« با اشــاره به برگزاری این رویداد پس از مدت ها تعطیلی، توضیح 
داد: پس از برگزاری دوره دوازدهم پروژه موســیقایی »چند شب« که 
در آذر سال ۱۳۹۸ برگزار شد، این بار بسیار خوشحالیم که پس از چهار 
سال ســکوت و توقف این پروژه، بار دیگر میزبان هنرمندان و مخاطبان 
فهیم موسیقی در قالب دوره ســیزدهم خواهیم بود. به هر حال بعد از 
پاندمی کرونا و شرایطی که منجر به توقف در برگزاری کنسرت ها شد، 
انگیزه ای برای برگزاری این پروژه وجود نداشت اما به عقیده من خلوت 
گزیدن، اجرا نکردن و صرفا در مباحث آموزشی حضور داشتن از سوی 
هنرمندان، ضایعه ای دارد که جامعه فرهنگی و دوســتدار موســیقی 

ایرانی را دچار فقدان می کند.
وی افزود: به اعتقاد من موســیقی ایرانی و توجه به آن می بایســت به 
عنوان یک کالای مهم در ســبد فرهنگی خانواده ها باقــی بماند و ما به 
واسطه حضور هنرمندان ارزنده این عرصه نباید اجازه دهیم که چنین 
محصول فرهنگی ارزشمندی به ورطه فراموشی سپرده شود. به همین 
دلیل تصمیــم گرفتیم تا با همــت هنرمندان عزیــز و تلاش گر حوزه 
موسیقی دوباره پروژه »چند شــب« را راه اندازی کنیم و امیدواریم این 
شروع خوبی برای ادامه دادن مسیری باشــد که برایم بسیار با اهمیت 
اســت.طبق برنامه ریزی های انجام گرفته، برنامه کنسرت ها به ترتیب 

زیر اعلام شده است:
*چهارشنبه ۲۰ دی ۱۴۰۲ ساعت ۲۰

اجرای اول: بهمــن فریاد رس نوازنده کمانچــه و حمید قنبری نوازنده 
تمبک

اجرای دوم: احسان ذبیحی فر نوازنده کمانچه
اجرای سوم: شهرام غلامی نوازنده عود
*پنجشنبه ۲۱ دی ۱۴۰۲ ساعت ۲۰

اجرای اول: نازنین غنی زاده نوازنده کمانچه
اجرای دوم: میلاد محمدی نوازنده سنتور

اجرای ســوم: ســامر حبیبی نوازنده کمانچه، آرش فرهنگفر نوازنده 
تمبک

*جمعه ۲۲ دی ۱۴۰۲ ساعت ۲۰
اجرای اول: پویان عطایی نوازنده ســنتور، ســهیل اله دادیان نوازنده 

تمبک
اجرای دوم: مرتضی صنایعی نوازنده نی

اجرای ســوم: حســام اینانلو نوازنده کمانچه، پارســا نظــری نوازنده 
کمانچه، فرزانه مهدی زاده نوازنده کمانچه

مجموعه کنسرت های »چند شب« به مدیریت افشین معصومی از تیر 
سال ۱۳۹۶ با هدف یادآوری ریشــه های اصلی موسیقی در دوره های 
مختلف طراحی و برگزار شــده کــه در هر دوره به یک، ۲ یا چند ســاز 
از حوزه موســیقی ایرانی، کلاســیک و نواحی و بخش های دیگری از 

گونه های موسیقی پرداخته می شود.
مرحله فروش بلیت دوره ســیزدهم پروژه موســیقایی »چند شــب« 
از روز یکشــنبه دهم دی آغاز شــده و علاقه مندان بــرای تهیه بلیت 

کنسرت های این دوره می توانند به سامانه »تیوال« مراجعه کنند.

قاب

ابراهیم شــفیعی با اشــاره به بیکاری چند ماهه خود 
گفت: عوامــل برخی برنامه ها می گوینــد فلانی بیکار 
اســت به او مبلغ کمی هم بدهیم مجبور است که با ما 
همکاری داشته باشــد، من هیچ وقت این کار را انجام 

نمی دهم.
ابراهیم شــفیعی بازیگر و صداپیشه سینما و تلویزیون 
در پاســخ به ســوالی درباره مافیــای بازیگری گفت: 
مافیای بازیگری همیشــه بوده ولی حالا شدت گرفته، 
شــاید دلیل به این دلیل که سیاســت های تلویزیون 
تغییر کرده و یا شاید سیاست هایی که برای به کارگیری 
هنرمندان پیش گرفته شده عوض شده باشد؛ من اگر 
علت ایــن موضوع را می دانســتم خــودم پادتن آن را 

می زدم.
وی بیان کرد: من ســر هر کاری که رفته ام نه 
حاشیه ای داشــته ام، نه کارشکنی ای کرده 
ام و فقط چیزی کــه گــروه، تهیه کننده یا 
کارگردان یک کار، از من خواسته را برآورده 
کرده ام؛ اخیراً سر یک کاری بوده ام که هنوز 

حق الزحمه آن را به من پرداخت نکرده اند.
شــفیعی ادامه داد: خیلــی وقت ها بــرای برنامه ای 
تماس می گیرند که دســتمزد آن چنــان بالا نه، ولی 
یک دهم دســتمزد طبیعی که من بعــد از این همه 
ســال باید بگیرم را به من پیشــنهاد می کنند که من 
این پیشــنهادها را رد می کنــم، به خاطر اینکه حس 

می کنم این کار سو اســتفاده است؛ عوامل 
برخی برنامه ها می گویند فلانی بیکار است 
به او مبلغ کمی هم بدهیم مجبور است که با 
ما همکاری داشــته باشد، من هیچ وقت این 
کار را انجام نمی دهــم، من ترجیح می دهم 
کارهــای دیگری انجــام بدهم امــا حاضر 
نیستم خودم را پایین بیاورم تا کسی از من 

سو استفاده کند.
وی خاطرنشــان کرد: نمایش خانگی هم یک فضایی 
اســت که یک عده خاصی در آن مشــغول به فعالیت 
هستند. حالا یا از مدیران پلتفرم ها هستند که ترجیح 
می دهند با همین بازیگران کار کنند یا شــاید گزینش 

می کنند یا شــاید هم کســانی که از طریق تلویزیون 
قبــلًا رشــدکرده اند را خیلی جــدی نمی گیرند. آنها 
می گویند سابقه تلویزیونی برای ما مهم نیست؛ این ها 
بهانــه ای برای پایین آوردن دســتمزد یــک هنرمند 
است. در نمایش خانگی به عده ای بهای بیش از اندازه 
و دســتمزدهای آنچنانــی و نجومی داده می شــود، 
درصورتی که بازدهی لازم را ندارنــد و بعد از مدتی آن 

شخص را کنار می گذارند.
ابراهیم شــفیعی که کار دوبله را نیز از سال ۱۳۸۰ آغاز 
کرده، تصریح کرد: شــرایط دوبله خیلی بدتر اســت؛ 
برای دوبله یک فیلم سینمایی، تلویزیون فقط ۱۵۰ تا 

۲۰۰ هزار تومان می دهد!

دوبله

خریدار   یکی از ســه عضو گروه شناخته 
شده »فیتیله ای ها« گفت: امیدوارم سرمایه 
گذاران توجه بیشــتری را به بخش کودک 
و نوجوان نشــان دهند و در نهایت یک روز 
شــاهد راه انــدازی پلتفرم ها )ســکوهای 
اینترنتی( و شبکه نمایش خانگی ویژه آثار 

نمایشی کودک و نوجوان باشیم.
محمد مســلمی یکی از هنرمندان فعال در 
حوزه تولید آثار ویژه کودک و نوجوان است 
که سابقه سال ها بازیگری و کارگردانی را در 
کارنامه هنری خود دارد. مســلمی یکی از 
سه عضو گروه شناخته شده »فیتیله ای ها« 
اســت که این گروه را به همراه دو دوســت 
دیرینه اش حمید گلی و علی فروتن در سال 
۸۱ راه اندازی کرد و هر ســه با ایفای نقش 
در قالب شــخصیت های شــیرین و جذاب 
به ســرعت جای خود را در دل کودکان باز 
کردند. به طوری که مجموعه های نمایشی 
این گروه بــه کارگردانی محمد مســلمی 
تا ســال ۹۴ و زمــان تعطیلــی آن از جمله 
برنامه های پرمخاطب کودک در تلویزیون 

بود.
مسلمی بعد از اتفاقاتی که منجر به تعطیلی 
مجموعه هــای نمایشــی فیتیله ای ها در 
تلویزیون شــد، ســریال فانتزی هشــتگ 
خاله سوسکه را برای شبکه نمایش خانگی 
ساخت و فعالیت هایش را در مسیر دیگری 

دنبال کرد.
با این هنرمند درباره ضرورت ســاخت آثار 

ویژه کودک و نوجوان گفت وگو کرده ایم.

 شما از جمله هنرمندانی هستید که 
ســال ها در حوزه تولید آثار نمایشی 
برای کــودک و نوجوان در ســازمان 
صداوســیما حضور داشــتید اما در 
شرایط امروز که سیاست های سازمان 
صداوســیما به طور کلی تغییر کرده 
است شــما چه راهکاری را برای ادامه 
مســیر فعالیت در این بخش در پیش 

گرفتید؟
در همــه دنیــا روی کــودکان و نوجوانان 
خود بــه عنوان نســل آینده کشورشــان 
ســرمایه گذاری می کننــد و برنامه هــای 
ویــژه ای را برای آن ها می ســازند. در ایران 
هم اگر چه سیاســت های تلویزیون تغییر 

کرده و در همین راســتا فعالیت هایش را در 
حوزه تولید آثار کــودک و نوجوان کاهش 
داده اســت؛ اما پلتفرم های نمایش خانگی 
فرصتی را به وجود آورده انــد تا هنرمندان 
این حوزه بتوانند به فعالیت تخصصی خود 

ادامه دهند.
البته امیدوارم که ســرمایه گــذاران توجه 
بیشتری را به بخش کودک و نوجوان نشان 
دهند و در نهایت یک روز شــاهد راه اندازی 
پلتفرم ها و شــبکه نمایش خانگی ویژه آثار 
کودک و نوجوان باشــیم. چرا کــه این نیاز 
جامعه امــروز ماســت و لازم اســت برای 
نسل کودک و نوجوان کشــورمان با تولید 
آثار آموزشــی، ســرگرم کننده و موزیکال 
خوراک مناســب فرهنگی فراهم کنیم. من 
در سال های اخیر ســریال فانتزی هشتگ 
خالــه سوســکه را بــرای شــبکه نمایش 
خانگی ساختم که با استقبال زیادی روبرو 
شــد و علاوه بر آن با راه انــدازی یک مرکز 
اســتعدادیابی تلاش کردیم تا اســتعداد 
بچه ها را در سراســر ایران کشــف کنیم و 

بتوانیم آن ها را حمایت و هدایت کنیم.

 وضعیت امروز سینمای کودک و به 
طور کلی تولید برنامه های ویژه کودک 

را چطور می بینید؟
در بخش انیمیشــن پیشــرفت های خوبی 
کردیــم اما در بخــش کارهــای ترکیبی و 
سریال سازی ســیر نزولی داشــته ایم. در 
تلویزیــون، تولید کارهــای موفق کودک 
تعطیل شده و ظرفیت هایی که در این حوزه 
وجود داشت، کنار گذاشته شدند. اما با این 
وجود شــبکه نمایش خانگــی به مخاطب 
کودک و نوجوان توجه نشان داده و به سمت 
تولید آثاری بــرای این گــروه از مخاطبان 

سوق پیدا کرده است.

 فکــر می کنید مســئولیت تولید 
آثار کــودک و نوجوان بــر عهده چه 

سازمان ها و نهادهایی است؟
به نظر من علاوه بر تلویزیون، کانون پرورش 
فکری کودکان و نوجوانان، وزارت ارشــاد و 
حوزه هنری نیــز موظفند که برای کودک و 
نوجوان آثاری را تولید کنند. متاســفانه در 
تلویزیون، سیاست ها و ســلایق تازه، ضربه 
بزرگی به کــودک و نوجوان امــروز ما وارد 
می کند و ما با این سیاســت گذاری ها، این 

بخش از مخاطبان را نیز از دست می دهیم.
در حــال حاضــر بهترین بخــش برای 
فعالیت در حوزه آثار کــودک و نوجوان، 

بخش خصوصــی اســت که بــا تولید 
آثار جذاب و ســرگرم کننده توانســته  
مخاطبان بسیاری را به خود جذب کند. 
امیدوارم که ایــن پلتفرم هــا نیز کمتر 
مورد بازخواست قرار بگیرند تا همچنان 
بتوانند به دور از اعمال رفتار ســلیقه ای، 
آثار درخوری برای نســل امروز کودک و 

نوجوان ایران تولید کنند.
خوشــبختانه پلتفرم ها بــه مقوله کودک و 
نوجوان ورود کرده اند و آثــاری را برای این 
مخاطبان تولید کرده اند که با استقبال هم 

روبرو شده است و این شروع خوبی است.
امــا باید به جایی برســیم که یــک پلتفرم 
ویژه آثار کودک و نوجوان داشــته باشــیم. 
امیدوارم که ســرمایه گذاران به این بخش 
مهم هم توجه کنند و با ایجاد بستر مناسب، 
زمینه حضور هنرمنــدان حرفه ای و خلاق 
در تولید آثار ویــژه کــودک و نوجوان نیز 

فراهم شود.
همان طور که در سراســر دنیا به کار کودک 
به شــکل حرفه ای نگاه می کنند و در تولید 
این آثار از حضــور بهترین هنرپیشــه ها و 
صداپیشگان ســینما اســتفاده می کنند، 
امیدوارم در ایران نیــز در تولید آثار کودک 
و نوجوان به جایی برســیم که به این مقوله 

به شــکل حرفه ای و نه کودکانه نگاه کنیم و 
بتوانیم در قالب یک محتوای جذاب به همه 
مســائل رفتاری، اخلاقی و هیجانی آن ها با 

زبان کودک و نوجوان بپردازیم.

 آیا با توجه بــه وفــور برنامه ها و 
بازی هــای ســرگرم کننده خارجی 
امــکان رقابت برای برنامه ســازان و 

فیلمسازان ایرانی وجود دارد؟
بله قطعا این امکان وجــود دارد. ما آن قدر 
خوراک فرهنگــی و هنرمنــدان خوب در 
بخش هــای مختلف نویســندگی، شــعر، 
آهنگســازی، بازیگــری و… داریم که در 
صورت فراهم شدن امکانات و حمایت های 
لازم، می توان حتی در عصر تکنولوژی های 
جدید و ابزارهای مختلف سرگرمی، با تکیه 
بر ادبیــات و فرهنگ غنی کشــورمان، آثار 
جذاب، آموزنده، خلاقانه، ســرگرم کننده و 

خوش رنگ و لعاب برای بچه ها تولید کرد.
ما نیــز در ســریال فانتزی هشــتگ خاله 
سوســکه که با حضور بیش از صــد بازیگر 
ساخته شد، از افســانه های ایرانی استفاده 
کردیم و با به روز کردن این افسانه ها، اثری 
ســاختیم که بچه های امروز هم پذیرای آن 

باشند.

 به نظر شــما پرداختن بــه حوزه 
کودک و نوجــوان می توانــد برای 
ســرمایه گذاران توجیــه اقتصادی 
داشــته باشــد و آن ها را ترغیب به 

سرمایه گذاری در این بخش کند؟
در حــال حاضر بیشــتر ســرمایه گذاران 
در بخــش مســابقات و سریال ســازی 
ســرمایه گذاری می کننــد که بــه دلیل 
اســتقبال خوب مخاطبان از این بخش ها 
بوده اســت. اما من اطمینــان دارم که اگر 
اثر خوبــی در بخــش کــودک و نوجوان 
ســاخته شــود، شــاهد اســتقبال بسیار 
خوب مخاطبانــش خواهیم بــود. چرا که 
مردم کشــور ما برای فرزندانشــان ارزش 
بســیاری قائلند و به دنبــال خوراک خوب 
فرهنگی برای آن ها هســتند. امیدوارم که 
ســرمایه گذاران، این بخش از مخاطبان را 
نیز جدی بگیرند و به صورت جدی تر به این 

بخش ورود کنند.

 ابراهیم شفیعی: برای دوبله یک فیلم فقط 200 هزار تومان می دهند!

چرا داریوش فرهنگ کم کار است؟
خریدار  داریوش فرهنگ بــا بیان اینکه 
هشت ســال است فیلمی نســاخته، گفت: 
همواره پیشــنهادهای زیادی مطرح شده 
که بودجه های بالایی هم داشتند اما مسئله 
اینجاســت که آن موضوعــات، فیلم های 
دلخواه من نبودند تا ســلیقه و عقیده من در 
آن ها جاری شــود. تعداد زیادی فیلمنامه و 
طرح  مختلف دارم اما حاضر نیســتم فیلمی 
بســازم که مطابــق عقاید من نیســت. در 
بازیگری هم این حساســیت وجــود دارد و 
گزیــده کار می کنم و به دنبــال نقش های 
متفاوت هســتم.چهارمین جلسه »کارگاه 
بازیگری و کارگردانی در ســینما« با حضور 
داریوش فرهنگ در ســالن فردوس »موزه 

سینمای ایران« برگزار شد.
داریوش فرهنگ در ابتدای ســخنان خود 
با تاکیــد بر نقش تکنیک در ســینما گفت: 
باید به مســائل و آموزه هــای تکنیکی در 
ســینما توجه کرد و از این منظر سینما به 
بازی فوتبال شــباهت دارد. در این ورزش 
نیز مباحثی تکنیکی وجــود دارد که تیم ها 
با به کار گیــری آن در پی این هســتند که 
چگونه گل بزنند و گلی دریافت نکنند. این 
دو تکنیک باید در ســینما نیــز مورد توجه 
باشند و نکته مهم اینجاست که این دو، لازم 

و ملزوم یکدیگر هستند.
وی با بیان اینکه در ســاخت فیلــم باید به 
فضاســازی به صورت ویژه توجه کرد، ادامه 
داد: زمانی که دانشــجو بودم آرزو داشــتم 
محیطی همچون این کارگاه برای ما وجود 
داشته باشد تا بتوانیم با ابزار و تجهیزات کار 
کرده و در یک جمع مشــتاق حضور داشته 

باشــیم. آن زمان ما پنجاه نفر بودیم که تنها 
چهار نفر در این حرفه ماندگار شــدند. بهتر 
این است که اگر علاقه به این حرفه ندارید، 

آن را رها کرده و به سراغ شغل دیگر بروید.

نورپردازی وظیفه فیلمبردار است
کارگــردان فیلم »طلســم« افــزود: باید 
به صورت دائم بــه دنبال ایجــاد هیجان و 
جذابیت در قصه بود تــا مخاطب همچنان 
به ادامه قصه مشتاق باشــد. کارگردان باید 
به مــوارد مختلف از جمله شــرایط جوی و 
نوری کاملا توجه داشته باشد. باید به جای 
دوربین و حرکــت دوربین و خط فرضی نیز 

به صورت دقیق توجه کند.
فرهنگ با بیــان اینکه نورپــردازی وظیفه 
فیلمبردار اســت، گفت: باید فــردی را به 
عنوان فیلمبردار انتخــاب کنیم که کاملا 
نسبت به سلیقه او آگاه هستیم. نور می تواند 
هر صحنه را دراماتیک تر کند و کاربردهای 
مختلفی مانند بازنمایی اضطراب را داشــته 
باشــد. در قدیم فیلمبردار مسئول کیفیت 
نهایی یک صحنه بود و دربــاره آن تصمیم 
می گرفت اما امروزه مســیر فیلمبرداری و 
صدابرداری با پیشــرفت تکنولوژی عوض 

شده است.
وی با بیــان اینکه وجــود هماهنگی میان 
فیلمبردار و صدابردار نکته مهمی اســت، 
افزود: همیشــه راه حلی بــرای یک صحنه 
وجــود دارد. برای مثال زمانــی که لنز واید 
اســت و تجهیزات صدابــردار در قاب دیده 
می شــود، حتما می توان برای آن تدبیری 

اندیشید.

معمولی بودن دستاورد ندارد
فرهنگ با بیــان اینکه معمولــی بودن در 
زندگــی و فعالیــت هنری دســتاوردی به 
همراه ندارد، گفت: افراد معمولی خیلی زود 
از گردونه رقابت در سینما خارج می شوند و 
در نتیجه یک فیلمســاز باید دارای نگاهی 

ویژه و خاص باشد.
در ادامه این کارگاه نکاتی درباره بازیگری، 
کارگردانــی و شــیوه دکوپــاژ یــک پلان 
مطرح شــد و هنرجویان به صــورت عملی 

تمرین هایی را انجام دادند.

به دنبال نقش های متفاوت هستم
فرهنگ با بیان اینکه هشــت ســال است 
فیلمی نســاخته، بیــان داشــت: همواره 
پیشــنهادهای زیــادی مطرح شــده که 
بودجه های بالایی هم داشــتند اما مسئله 
اینجاســت که آن موضوعــات، فیلم های 
دلخواه من نبودند تا ســلیقه و عقیده من در 
آن ها جاری شــود. تعداد زیادی فیلمنامه و 
طرح  مختلف دارم اما حاضر نیســتم فیلمی 
بســازم که مطابــق عقاید من نیســت. در 
بازیگری هم این حساســیت وجــود دارد و 
گزیــده کار می کنم و به دنبــال نقش های 
متفاوت هســتم.فرهنگ یادآور شد: من به 
چارلی چاپلین علاقه بسیاری دارم و دیروز 
مجدد فیلــم »دیکتاتور بزرگ« را تماشــا 
کردم. در صحنه ســخنرانی این فیلم، تنها 
چند واژه به صورت  واضح شــنیده می شود 
که یکــی از آن ها این اســت: بیاید بجنگیم 
تا دیگران آزاد باشــند! غزه با خاک یکسان 

شده و هیچ فریادرسی نیست.

پلان های هیجان انگیز در سینما
فرهنگ با بیان اینکه همه از هم می آموزیم، 
ادامه داد: من از صحبت هایی که در کتاب ها 
و فضای مجــازی یافت می شــود، در این 
جلسات اســتفاده نکردم و به سراغ مواردی 
رفتم که »در لحظــه« پیش می آمد. چراکه 
از اتفاق هــای اینچنینی بســیار بیشــتر 
می توان آموخت و عمده مباحث موجود در 
منابع دیگر، به مسائلی بسیار پیش پا افتاده 
اشاره دارند. در سینما همواره باید به دنبال 
این بود که چگونه می توان یک پلان را لذت 
بخش و هیجان انگیزتر نشــان داد. من ۱۲ 
فیلم سینمایی و ۱۲ سریال ساخته ام، ولی 
در میان آن ها تنها سه اثر را می توانم انتخاب 
کنم که مورد علاقه ام باشند. »طلسم«، »دو 

فیلم با یک بلیط«و »یک گزارش واقعی«.

اصل اول شناخت درام است
وی با اشــاره به این نکته که به اندازه تعداد 
کارگردان ها، نقطه نظر و روش های متفاوت 
وجــود دارد، گفت: بــرای مثال، اســتاد 
کیارستمی دوربین را از اول تا آخر سکانس 

روی دو نفر متمرکز می کنــد و اتفاقا جواب 
هم می گیرد امــا من ایــن کار را نمی کنم. 
برخــی فیلمنامه هایی می نویســند که از 
زندگی خود در آن اســتفاده مــی کنند در 
حالی که این مسئله اهمیتی ندارد. اصل اول 
شناخت درام اســت که آن نیز از تئاتر وارد 
سینما شده اســت. در ایران و در سال های 
گذشــته، ســینمای آزاد افرادی همچون 
کیانوش عیاری را تقدیم سینمای ایران کرد 
و برخی نیز غرق در شیوه های مختلف شدند 
و دستاوردی نداشــتند.وی ادامه داد: گدار 
می گفت سینما اســلحه ای است که در هر 
۲۴ ثانیه ۲۴ تیر شــلیک می کند. آن زمان 
ما فکر می کردیم که او چقدر تعبیر جالبی را 
به کار برده است. اما مسئله این است که این 
صحبت ها دوام ندارد و گدار نیز حرف خود را 
پس گرفت. هیچکاک فیلمی به نام طناب را 
ساخت که کل فیلم در پلان بود. در صورتی 
که در سینما مونتاژ وجود دارد و باید دست 
به حذف زد. این روزها ســینما وارد مرحله 
جدیدی شده چراکه هوش مصنوعی نیز به 

آن اضافه شده است.



 آگهی رای هيات قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی

شناسه آگهی:  1623286   م الف:  1873
برابر آراء صادره هیات تعیین تکلیف مستقر در ثبت اسناد و املاک شهرستان 
سنندج تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضیان ذیل تایید گردیده لذا بدین 
وسیله مشخصات املاک در دو نوبت به فاصله 15 روز جهت اطلاع عموم 
آکهی میگرد در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان 
اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از 
تاریخ الصاق در محل تا مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم نمایند 
و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست 
خود را به مرجع قضایی تقدیم و گواهی اخذ و تحویل اداره ثبت نمایند 
بدیهی است درصورت انقضای مدت مذكور وعدم وصول و گواهی اخذ 
تحویل اداره ثبت نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذكور وعدم

وصول اعتراض سند مالكیت طبق مقررات صادر خواهد شد صدور سند 
مالکیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه نیست .

1- مقدار چهار دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه باغ بنام آقای سلام 
وریخانی فرزند صالح صادره سنندج

 2 - مقدار دودانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه باغ بنام خانم شعله 
وریخانی فرزند صالح صادره سنندج به مساحت ششدانگ 4742/57 متر 
مربع تحت پلاک 993 فرعی 29-  اصلی بخش 10 منطقه 2 سنندج جزء 
نسق شماره 30904 مورخ 1345/6/5 بنام آقایان عبداله و توفیق وریخانی 

به آدرس سنندج روستای توریور
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/09/27
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/10/12

اداره ثبت منطقه دو سنندج

شماره: 3/02/9181 تاریخ: 1402/10/10
اگهی تحدید حدود اختصاصی

نظر به اینکه تحدید حدود ششدانگ یک باب خانه به مساحت 853/75 متر مربع به شماره 305 فرعی مفروز 
و مجزا شده از 178 اصلی واقع در بخش 3 اردبیل تحت مالکیت محمد سعید بودالالو فرزند احداله ثبت تحدید 
حدود پلاک مرقوم روز سه شنبه مورخه 1402/11/12 راس ساعت 10 صبح در محل شروع و بعمل خواهد 
آمد. بدین وسیله به مالکین و مجاورین اخطار میشود در موعد مقرر در محل حاضر تا طبق مقررات نسبت به 
تحدید حدود پلاک مزبور نظارت فرمایند و اعتراض به حقوق ارتفاقی و حدود آن مطابق ماده 10 آیین نامه 
قانون الحاق موادی به قانون ساماندهی و حمایت از تولید و عرضه مسکن از تاریخ تحدید حدود به مدت 20 

روز خواهد شد. تاریخ انتشار: 1402/10/12
رئيس ثبت اسناد و املاک منطقه 1 شهرستان اردبيل رضا احمديان

ارسطو گویلی –شهردار سقز

    مزایده مرحله دوم  
 ، شهر   اسلامی  محترم  شورای   1402/8/10 مورخ   504 شماره  صورتجلسه  استناد   به  دارد  نظر  در  سقز  شهرداري 
دولت  الکترونیک  تدارکات  سامانه  طریق  از  »را  سقز  شهرداری    CNG های  جایگاه  واگذاری   « دوم  مرحله  عمومی  مزایده 
آدرس به  )ستاد(  دولت  الکترونیکی  تدارکات  سامانه  درگاه  طریق  از  مزایده  برگزاري  مراحل  کلیه  نماید.  برگزار  ایران(   )ستاد 
 www.setadiran.ir انجام خواهد شد.لذا بدینوسیله از عموم متقاضیان واجد شرایط دعوت به عمل مي آید جهت اطلاع و دریافت اسناد 
مزایده از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت اقدام و یا جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 36277001 -087- تماس حاصل 

فرمایند. 
1- دستگاه مزايده گذار : شهرداري سقز                                       

 2- دستگاه نظارت : معاونت خدمات شهری 
3- مهلت دريافت اسناد مزايده  از سامانه : روز سه شنبه مورخ 1402/10/12 لغایت ساعت 19 روز چهارشنبه مورخ 1402/10/20  

4- آخرين مهلت ارسال پيشنهاد: ساعت 19 روز یکشنبه مورخ 1402/11/1      
 5- زمان بازگشايي پاکات : ساعت 9 صبح روز دوشنبه  1402/11/2 
6- چاپ نوبت اول روزنامه: 10/12/ 1402                               

7- نوبت دوم روزنامه :1402/10/19       
مبلغ سپرده شرکت در مزایده ) ریال (مبلغ اجاره ماهیانه ) ریال (عنوان جایگاهردیف

386/000/000579/000/000شهرک دانشگاه1
350/000/000525/000/000شهدای سقز )انتهای خیابان شهدا(2

نوبت اول

شناسه آگهی: 1635250

بررسی لیست تیم ملی برای جام ملت های آسیا

از خط خوردن مغضوب قلعه نویی تا انتظار برای رضایت مورینیو!

ورزش
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 6
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rسه شنبه      1۲ دی 14۰۲    شماره 14۹۳

میدان

سپهر ســتاری  فهرســت اولیه تیم ملی 
ایران بر ای شــرکت در جام ملت های آسیا 

مشخص شد.
 امیر قلعه نویی فهرســت ۲۷ نفره تیم ملی 
برای جــام ملت های آســیا را اعــلام کرد. 
فهرستی که البته هنوز نهایی نیست و قرار 
 ،AFC است تا پایان مهلت اعلام اسامی به
نام یک بازیکن از آن خارج شود تا تیم ملی با 

۲۶ بازیکن به قطر برود. 
بخش زیادی از لیســت اعلام شده از سوی 
امیر قلعه نویی با توجه به اردوهای چند ماه 
اخیر قابل پیش بینی بود اما ســرمربی تیم 
ملی چند تصمیم مهم هم برای جام ملت ها 
گرفته که باعث غافل گیری فوتبالی ها شده 

است.

پنهان کاری بزرگ در ماجرای 
سردار آزمون

دلیل اینکه امیر قلعه نویی فهرست تیم ملی 
را با ۲۷ بازیکن اعلام کرده، نامشخص بودن 
وضعیت ســردار آزمون برای جام ملت های 
آسیاســت. ســتاره تیم ملی به دلیل بندی 
که در قراردادش با باشــگاه رم وجود دارد، 
نمی تواند در جام ملت هــا ایران را همراهی 
کند و فدراســیون فوتبال در تلاش است تا 

رضایت باشگاه ایتالیایی را بگیرد.
حضــور ســردار آزمــون در جــام ملت ها 
درحالی به مشــکل خورده که در چند ماه 
اخیر صحبت های زیــادی در این خصوص 
مطرح شــده بود ولی او و فدراسیون فوتبال 
هیچوقت پاسخ روشنی ندادند. حتی یک بار 
فدراسیون فوتبال با انتشار اطلاعیه ای این 
موضوع را تکذیب کرد ولی در آســتانه جام 
ملت ها مشــخص شــد ماجرا کاملا درست 
بوده و ســتاره ایرانی فعلا مجــوز حضور در 
قطر را ندارد. نکته مهــم در خصوص غیبت 
احتمالی ســردار آزمون این است که وقتی 
از ابتدا قــرار نبوده او در جــام ملت ها بازی 

کند، چرا در ماه های اخیــر فرصت بازی به 
دیگر نفرات داده نشــده تا بــرای حضور در 
این مســابقات محک بخورنــد. البته هنوز 
شانس کمی برای حضور آزمون در تیم ملی 
وجود دارد و باید دید ژوزه مورینیو رضایت 
می دهد که او پایتخت ایتالیــا را ترک کند 

یا خیر.

مغضوب قلعه نویی بخشیده نشود
غایب  بــزرگ فهرســت تیم ملــی احمد 
نوراللهی، ســتاره تیم الوحده امارات است. 
نوراللهی از ابتدای حضور قلعه نویی فرصت 
زیــادی برای بــازی در تیم ملی به دســت 
نیاورده بــود و پیش از بــازی با هنگ کنگ 
تصمیم به ترک اردو گرفــت. موضوعی که 
خشم قلعه نویی را در پی داشت و در نهایت 
منجر بــه خط خــوردن نوراللهــی از جام 
ملت ها شد. در چند هفته اخیر صحبت های 

زیادی در خصــوص عذرخواهی نوراللهی و 
بخشش قلعه نویی مطرح شده بود ولی این 
اتفاقات رخ نداد و هافبک سابق پرسپولیس 
باید جــام ملت هــا را از خانه تماشــا کند. 
نوراللی پس از اتفاقات اردوی قبلی عملکرد 
درخشــانی در لیگ امارات داشته و در فرم 
بســیار خوبی به ســر می برد ولی مســائل 
انضباطی در نهایت باعث خروج او از لیست 

شد.
علی کریمی، دیگر هافبــک میانی تیم ملی 
که امسال عملکرد خوبی در کایسری اسپور 
ترکیه داشته هم برخلاف انتظار از فهرست 
خط خورده اســت. او کــه در چند فیفادی 
اخیر پای ثابت تیم ملــی بود، برخلاف جام 

جهانی در لیست قرار نگرفته است.
قلعه نویــی به جــای ایــن ۲ نفــر، از امید 
ابراهیمی ۳۶ ســاله دعوت کرده که در یک 
سال اخیر کمتر در تیم ملی حضور داشته و 

کمتر تصور می کرد برای جام ملت ها دوباره 
دعوت شود.

از خط خوردن شماره ۷ استقلال
 تا بازگشت قایدی

یکــی از مهم ترین اتفاقات فهرســت اخیر 
بازگشــت مهدی قایدی پس از غیبت چند 

ماهه در تیم ملی است.
 قایدی که امسال شرایط خوبی را در اتحاد 
کلباء امارات تجربه کــرده، به جای مهرداد 
محمدی دعوت شده که در هفته های اخیر 
عملکرد چندان خوبی در ترکیب استقلال 

نداشته است. 
محمدامین حزباوی هم که از ابتدای حضور 
قلعه نویی همیشه در اردوها حضور داشته و 
این هفته ها وضعیت خوبی هم در السد پیدا 
کرده جایی در لیســت نهایی ندارد و سامان 
فلاح، مدافع گل گهر ســیرجان به جای او 

دعوت شده است.
مرتضــی پورعلی گنجی، وحیــد امیری، 
امیــد نورافکــن و اللهیــار صیادمنش هم 
دیگر اسامی مطرحی هســتند که به دلایل 
مختلفی چون مصدومیت و مسائل فنی تیم 

ملی را در قطر همراهی نخواهند کرد.

فتح قطر با مسن ترین تیم
تیم ملی بــا میانگین ســنی ۲۸.۶ در جام 
ملت های آســیا حضــور خواهد داشــت و 
صاحب یکی از پیرتریــن ترکیب های این 

مسابقات است. 
موضوعی که با توجه به فشردگی مسابقات 
و برگزاری ۷ مســابقه در حدود یک ماه )در 
صورت رســیدن به فینــال( نگرانی هایی 
را به دنبال داشته است. ســامان فلاح، آریا 
یوســفی و محمدجــواد حســین نژاد تنها 
بازیکنان زیر ۲۳ تیم ملی هســتند که البته 
هیچکدام شــانس زیادی بــرای حضور در 

ترکیب اصلی ندارند.
بیرانوند، حاج صفــی، خلیل زاده، رضاییان، 
قدوس، جهانبخــش و طارمی که همگی از 
نفرات کلیدی ترکیب تیم ملی محســوب 
می شــوند هم بالای ۳۰ ســال دارند و این 
یعنی بخش اصلی ترکیب تیــم ملی از نظر 
سنی در شرایط مطلوبی به ســر نمی برند. 
البته این نفــرات در فرم قابــل قبولی قرار 
دارند و این موضوع در آســتانه جام ملت ها 

امیدوارکننده است.
دعــوت از کریــم انصاری فرد هــم یکی از 
اتفاقــات عجیب فهرســت تیم ملــی بود. 
مهاجــم ۳۳ ســاله اومونیا قبرس امســال 
تنها ۲ بــار گل زده و در تیم باشــگاهی اش 
هم بازیکن ثابت نیست ولی پس از مدت ها 
غیبت اخیرا به تیم ملی برگشــته و در جام 
ملت ها هم حضور خواهد داشــت. البته اگر 
مشکل سردار آزمون حل شود احتمالا یکی 

از مهاجم ها از فهرست خخواهد خورد.

توضیحات سازمان خصوصی سازی درباره واگذاری سهام سرخابی ها

استقلال و پرسپـولیس خریدار دارند
خریدار  در پی انتشــار اخبــاری در خصوص عرضه 
سهام دو شرکت »فرهنگی ورزشی اســتقلال ایران« و 
»فرهنگی ورزشی پرســپولیس« مبنی بر لغو عرضه به 
دلیل عدم وجود متقاضی، ســازمان خصوصی ســازی 
جهت تنویر افکار عمومی و روشــن شــدن ابعاد موضوع 
توضیحــات زیر را بــه اطلاع عمــوم مردم، رســانه ها و 

علاقه مندان می رساند.
 بــه نقــل از ســازمان خصوصــی ســازی، ســازمان 
خصوصی ســازی با هماهنگــی وزارت ورزش و جوانان 
جدیدترین اقدامات خود در خصوص واگذاری سهام این 
دو باشگاه و بر اســاس مصوبه واگذاری نسبت به عرضه 
۵۱ درصد سهام از این دو شــرکت اقدام نمود. بر اساس 
اطلاعیه عرضه سهام که توسط شــرکت فرابورس ایران 
منتشــر شــده بود تاریخ عرضه ۱۲ /۱۰ /۱۴۰۲ تعیین 

گردید. 
مطابق مقرارت فرابورس متقاضیان باید اولاً درخواست 
خرید ســهام را به شــرکت فرابورس تحویل می دادند و 

ثانیاً مطابق ضوبط مقرر در »دستورالعمل اجرایی روش 
انتخاب مشتریان راهبردی )استراتژیک( و احراز و پایش 
اهلیت مدیریتی در واگذاری  ها« درخواســت بررســی 
صلاحیت تخصصی و مســتندات مربوط به آن را نیز به 
اداره کل حراســت سازمان خصوصی ســازی ارائه می-

 کردند. مهلت ارسال هر دو درخواست روز یکشنبه مورخ 
۰۳ /۱۰ /۱۴۰۲ تعیین شده بود.

حسب اطلاع واصله اگر چه درخواست خرید به شرکت 
فرابورس ارســال شــده بود اما درخواست خرید واصل 
شده به سازمان خصوصی ســازی بعد از مهلت مقرر در 
آگهی عرضه صــورت گرفته لذا پذیــرش آن بر خلاف 
ضوابط بــود و با توجه به حساســیت این ســازمان در 
اجرای دقیق مقررات و تشــریفات عرضــه عملًا امکان 
پذیــرش هیچ درخواســتی بعد از اتمــام مهلت وجود 

نداشت.
مطابق مندرجات دســتورالعمل بررســی صلاحیت و 
مفاد آگهی عرضه، صرفاً اشــخاصی اجازه حضور در روز 

عرضه مورخ دوازدهم دی را داشــتند که بعــد از تأیید 
صلاحیت توســط کارگروه از سازمان خصوصی سازی به 
فرابورس معرفی می شــدند لذا با توجه به عدم پذیرش 
درخواست ها کارگروه تشکیل نشده و هیچ شخص قابل 
معرفی نیز به فرابورس وجود نداشــت. در نتیجه عرضه 

مورخ ۱۲ /۱۰ /۱۴۰۲ منتفی بود.
با توجه به اتفاقات فــوق و اراده جدی این ســازمان در 
واگذاری سهام دو باشگاه ضمن هماهنگی صورت گرفته 
با شــرکت فرابورس ایران در خصوص نحوه انجام عرضه 
مجدد ســهام گزارش موضــوع در اولین جلســه هیأت 
واگذاری )مورخ ۱۴۰۲/۱۰/۰۴( مطرح شد و این هیات 
با عرضه مجدد سهام شــرکت های مذکور با همان قیمت و 

شرایط قبلی موافقت نمود.
در این راستا آگهی عرضه در روزنامه  های کیهان و وطن 
امروز مورخ ۰۶ /۱۰ /۱۴۰۲ به چاپ رســید. متعاقب آن 
اطلاعیه عرضه نیز توسط شرکت فرابورس ایران منتشر 
شــد که طی آن روز سه شــنبه مورخ ۲۶ /۱۰ /۱۴۰۲ به 

عنــوان تاریخ عرضــه تعییــن گردید و مهلت ارســال 
درخواســت خرید و درخواست بررســی صلاحیت روز 

یکشنبه مورخ ۱۷ /۱۰ /۱۴۰۲ تعیین شده است.
سازمان خصوصی سازی امیداور است با توجه به شرایط 
درنظر گرفته شــده برای واگذاری این دو شرکت و انواع 
مشوق  ها و تخفیفات تعیین شده در آگهی، عرضه سهام 
با اســتقبال فعالان اقتصادی مواجه شده و واگذاری آن 

محقق گردد.

وعده قهرمانان ایرانی به کشتی جهان
 صفحه اتحادیه جهانی کشــتی با انتشــار پیامی از قهرمانان این رشته 

آغاز سال نو میلادی را تبریک گفت.
سال ۲۰۲۴ برای ورزش جهان یک ســال ویژه به شمار می رود، سالی 
که پاریس در قلب قاره ســبز میزبان بزرگترین آوردگاه ورزشی جهان 
است. شهر پاریس در سال ۲۰۲۴ در حالی برای میزبانی از ورزشکاران 
المپیکی و پارالمپیکی آماده می شــود که ورزشــکاران سراسر جهان 
برای حضور قدرتمند در این دوره از پیکارها تدابیر ویژه ای را در دستور 

کار قرار دارند.
اتحادیه جهانی کشــتی که ورزشکاران آن ۹۰ ســهمیه را در المپیک 
دارند اکنون با انتشار پیام هایی از قهرمانان و چهره های نامدار این رشته 
ضمن تبریک سال نو میلادی، وعده حضور قهرمانان خود را در المپیک 

به مردم جهان داد.
در این کلیپ پیام نامدارانی از کشــتی ایران مانند امیرحســین زارع، 
محمدرضا گرایی، امیرمحمد یزدانی و امیــن میرزازاده برای جهانیان 
پخش شــد. قهرمانان ایــران در کلیپ اتحادیه جهانی کشــتی ضمن 
تبریک ســال نو میلادی به جهانیان وعده حضــور در المپیک پاریس 

را دادند.
امیرحســین زارع با کســب عنوان قهرمانــی جهان اکنــون یکی از 
شــانس های حضور در المپیک پاریس و رســیدن به ســکوی مدالی 
است. امین میرزازاده نیز برای فتح سکوی نخست رقابت سختی با لوپز 
کوبایی و رضا کایالپ ترک دارد. محمدرضا گرایی امیدوار به تکرار مدال 
المپیک توکیو در پاریس است و امیرمحمد یزدانی نیز از استعدادهای 
کشتی آزاد ایران و جهان به شــمار می رود که ۲ نشان نقره پیکارهای 

جهانی را در کارنامه دارد.

دعوت از ۲۵ بازیکن به اردوی انتخابی تیم ملی 
فوتبال بانوان

کادر فنی از ۲۵ بازیکن را بــه اردوی انتخابی تیم ملــی فوتبال بانوان 
دعوت کرد.   اردوی انتخابی تیم ملی فوتبال بانوان از روز جمعه ۱۵ دی 

ماه در مرکز ملی فوتبال آغاز می شود.
به همین منظور مریم آزمون، ســرمربی تیم ملی فوتبال بانوان اسامی 

بازیکنان دعوت شده را به شرح زیر اعلام کرد:

نگین نقدی، فرشته فلاح، ملیکا باقری نصب، زهرا موسی زاده )البرز(
فاطمه پســندیده، میترا نظری، نازنین منصورالوارس، مرضیه فیضی 

)اصفهان(
ریحانه کردی، هدیه هزارجریبی، فریمهر خضــری پناه، کیمیا نوری، 

زهرا خضری، فاطمه بهرام پور)تهران(
الهام یحیایی )همدان(

راحیل جعفــری، زهرا احمــدزاده فاطمه ســرورزاده، هانیه رحیمی 
)فارس(

فاطمه ستوده، سوینچ سلیمانی، زهره عرفانی)کردستان(
فاطمه متولی، فهیمه ارزانی )کرمان(

روژین تمریان )ایلام(
اردوی انتخابی تیــم ملی فوتبال بانــوان تا ۱۸ دی مــاه ادامه خواهد 

داشت.

توضیح سازمان وظیفه عمومی فراجا درباره 
معافیت بازیکنان لیگ برتر

 معاون اجتماعی ســازمان وظیفه عمومی فراجا گفــت: ابلاغیه انجام 
خدمت سربازی بازیکنان تیم های ورزشی که در مهر ماه امسال اتفاق 

افتاد، متوقف شد.

حســین زاهدی درباره آخرین تصمیم ســازمان وظیفه عمومی فراجا 
درباره ورزشکاران مشمول خدمت ســربازی اظهار داشت: با جلساتی 
که با وزارت ورزش داشتیم قرار بر این شــد که با فدراسیون و بازیکنان 

هماهنگی های لازم صورت گیرد.
وی در پایان افزود: هیچ مشــکلی برای بازیکنان تــا پایان فصل جاری 
وجود ندارد و این افراد می توانند در تیم هایشــان ادامه فعالیت داشته 

باشند.
پیش از این، با توجــه به مصوبه ســتاد کل نیروهای مســلح مبنی بر 
تعلیق خدمت ســربازی بازیکنانــی که خدمت آنها بــه دلیل بازی در 
لیگ برتر تا ۲۸ ســالگی یا حضور در تیم ملی تا ۳۰ سالگی معوق شده 
است، باشگاه هایی که برای بازیکنان ســرباز خود مجوز موقت دریافت 

نکرده بودند، باید طبق قانون آنها را به خدمت سربازی اعزام می کردند.
همچنین باشــگاه هایی که این مجوز را دریافت کرده  بودند، حداکثر تا 
نیم فصل لیگ برتر می توانستند از بازیکنان سرباز خود استفاده کنند و 

پس از آن بازیکنان باید سرباز شده و به خدمت می رفتند.
محمد عمری، میلاد ســرلک، ابولفضل جلالی، امید نورافکن از جمله 
شــاخص ترین بازیکنان لیگ برتری هســتند که مشــمول خدمت 

سربازی شده اند.

 مخالفت نساجی مازندران با جدایی
 محمدرضا آزادی

باشــگاه نســاجی مازندران با جدایی محمدرضــا آزادی در نیم فصل 
مخالفت و اعلام کرد این بازیکن باید در این تیم بماند.

 تعطیلات نیم فصل لیگ برتر فوتبال از روز چهارشــنبه استارت خواهد 
خورد و تیم ها به مدت ۴۰ روز به اســتراحت می پردازند و پیگیر جذب 

بازیکنان جدید خواهند بود.
محمدرضا آزادی، مهاجم نساجی مازندران، یکی از بازیکنانی است که 
علاقمندان زیادی در نقل و انتقالات دارد و حتی شــایعه حضورش در 

پرسپولیس شنیده می شود.
باشگاه نســاجی با جدایی آزادی در نیم فصل مخالفت و اعلام کرد این 
بازیکن باید در این تیم بماند.در قرارداد مهاجم نســاجی بند جدایی و 

فسخ قرارداد برای پیشنهادهای خارجی وجود دارد.

تکواندو

 نفر برتر مســابقات لیگ برتــر تکواندو در وزن 
۵۴- کیلوگرم و عضو تیم زاگرس جنوبی، گفت: 
شــرایط جدید برگزاری لیگ، موجب بالا رفتن 
انگیــزه و آمادگی نفرات شــده اســت.امیرضا 
مددی در خصوص ســطح فنی مسابقات لیگ 

برتر تکواندو، اظهار داشت: رقابت های فشرده و 
سختی را در لیگ شاهد هستیم. به خصوص در 
وزن اول یا همان ۵۴- کیلوگرم که همه مدعیان 
اصلی حضــور در اردوی تیم ملــی نیز حضور 
دارند. البته در این هفته تقریباً تمام ملی پوشان 

به غیر از مهران برخورداری در مســابقات لیگ 
حضور داشتند و این باعث بالا رفتن سطح فنی 
رقابت ها، نســبت به هفته اول شده بودند.با این 
سبک جدید برگزاری لیگ، همه تکواندوکاران 

باید با آمادگی بالا به میدان مبارزه بیایند. 

لیگ تکواندو موجب بالا رفتن انگیزه نفرات شده است



استان

کرمانشاه- حسنا فخارزاده   مدیر عامل شرکت نفت 
مناطــق مرکزی ایــران در دومیــن کنفرانس و نمایشــگاه 
مدیریت فناوری و افزایش تولید دانش بنیان در زنجیره 
ارزش صنعــت نفــت از مســیر راهکارهــای فناورانــه و 
نوآورانه ،  از برنامه های افزایش تولید و چالشهای پیش 

رو و راهکارهای حل این مشکلات خبر داد.
کــه بــه میزبانــی  مهنــدس حیــدری در ایــن نشســت 
پژوهشــگاه صنعــت نفــت و بــا حضــور مدیــران عامــل 
شــرکتهای تابعه ملی نفــت ایران برگزار شــد ، با اشــاره به 
چشــم انداز تولید نفت و گاز  این شــرکت اظهار داشــت: 
شــرکت نفت مناطــق مرکزی ایــران بــرای افزایــش تولید 
گاز ،  اجرای طرح های ضربتی تولیــد بیش از ۱۰۰ میلیون 
متــر مکعــب گاز بــا توســعه ۱۱ میــدان گازی و احــداث  و 
بازآرایــی هفــت ایســتگاه تقویــت فشــار در دســت اقدام  
دارد و پیــش بینــی مــی شــود تولیــد روزانــه ۴۰۰ میلیــون 
متر مکعــب گاز و ۵۰۰ هــزار بشــکه نفت و میعانــات گازی 
افزایش یابد. وی به جایگاه ویژه شــرکت در تامین انرژی 
کشــور پرداخــت و افــزود : شــرکت نفــت مناطــق مرکــزی 
ایــران از جایــگاه ویــژه ای برخــوردار اســت کــه عــلاوه بــر 
تولیــد نفــت و گاز ، به عنــوان نخســتین شــرکت در حوزه 
ذخیــره ســازی گاز طبیعــی فعالیــت دارد . همچنیــن در 
کنــون حفــاری  حــوزه مســئولیت هــای اجتماعــی هــم ا
و بهــره بــرداری آب از چاههــای ژرف نیــز در برنامــه کار 
خــود دارد.  مهندس حیدری درباره تولیــد فعلی و حوزه 
فعالیت شرکت متبوع خویش خاطر نشــان کرد: شرکت 
کنون در ۱۱ اســتان کشــور  نفت مناطق مرکزی ایران هم ا

مجمــوع فعالیت های تولید خود را توســط ســه شــرکت 
گــرس جنوبــی ، شــرق و غرب  بهــره بــرداری نفــت و گاز زا
دنبال می کند.که با توســعه میدان های جدید از جمله 
میدان گازی مختار ، ریک ، دودرو و شــوروم ، اســتانهای 
کهگیلویه و بویراحمد و چهارمحــال و بختیاری به حوزه 

فعالیت شرکت نیز اضافه می شود.
مهندس حیدری مهمترین چالشــهای فناورانه شرکت 
نفت مناطق مرکزی ایران را در ســه گروه مهندسی نفت 
، حفــاری و تعمیــر چاههــا و زمیــن شناســی و طرح های 
کتشافی دســته بندی کرد و از  اعلام آمادگی این شرکت  ا

برای همکاری با شرکتهای دانش بنیان خبر داد .
مهنــدس حیــدری در رابطــه بــا چالشــهای تولیــد در 
مخــزن و چــاه تصریح کــرد : مهمتریــن حــوزه کاری برای 
چالشــهای تولید در چاه و مخازن شــامل تراوایی پایین 
ســازند ، ضخامت کم لایــه تولیــد ، تولید هم زمــان از لایه 
های متفاوت ، رســوبات مواد آلــی ، آســیب گل حفاری ، 
تولیــد آب و گاز اضافی می شــود . که فرصــت مطالعاتی و 

عملیاتی برای شرکت دانش بنیان فراهم است. 
بــر اســاس ایــن گــزارش ، مهنــدس حیــدری در رابطه با 
چالشــهای تولیــد در بخــش خطــوط لوله خاطر نشــان 

کــرد: چالشــهای این حــوزه مــواردی همچون رســوبات 
مواد آلی ، رســوبات مــواد معدنی ، تغییر جریــان و تجمع 

مایعات و عدم تامین فشار انتقال را شامل می شود.
مهنــدس حیــدری دربــاره راهکارهــای مرتفع ســاختن 
چالشــهای حفاری و تعمیــر چاهها اظهار داشــت : برای 
مرتفع ساختن چالشهای بخش حفاری و تعمیر چاهها 
بــه کارگیــری فنــاوری هــای نویــن و بومــی ســازی افزایــه 
های اســتراتژیک در ســیالات حفاری ، ســاخت سیالات 
ســبک حفاری ســازگار با محیط زیســت جهــت حفاری 
ســازندهای کــم فشــار  ، بــه کار گیــری روشــهای نویــن 
حفاری مناســب جهت حفــاری مخازن کم فشــار و لزوم 
تقویت شرکتهای سازنده رشته های درون چاهی و تاج 

چاهها پیشنهاد می شود .
از  ایــران  مرکــزی  نفــت مناطــق  مدیــر عامــل شــرکت 
ابتکارهای حل چالش های زمین شناســی و طرح های 
کتشــافی تصریح کــرد : در این زمینــه ارائه راهــکار برای  ا
عبــور امــواج  لــرزه ای از ســازند گچســاران بــرای افزایش 
کیفیــت اطلاعــات لــرزه نــگاری و ارائــه روشــهای نویــن 
برداشــت و پــردازش اطلاعــات لــرزه نــگاری در نواحی با 
توپوگرافی کوهســتانی خشــن قابل برنامه ریزی اســت . 
همچنیــن لــزوم بومــی ســازی و ســاخت تجهیــزات لرزه 
نگاری استاندارد و با کیفیت در کشــور ، رفع محدودیت 
نمــودن  مرتفــع   ، تصویــری  نمودارهــای  ثبــت  در 
چالشــهای پیش رو با استفاده از روشــهای ژئومکانیکی 
برای افزایش تولید نفت و گاز برای شــرکتها دانش بنیان 

فراهم است.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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کید کرد؛  مدیر عامل شرکت گاز استان اردبیل تا

وم فرهنگسازی و صرفه جویی   لز
در مصرف گاز طبیعی 

اردبیل-افســون جبــارزاده   مدیــر عامــل شــرکت گاز اســتان اردبیــل 
در دیدار با مدیــر کل و معاونیــن تبلیغات اســلامی بر لزوم فرهنگســازی و 
صرفه جویی در مصــرف گاز طبیعی خبر داد و گفت: تصور این مســئله که 

به اندازه مصرف باید تولید کنیم صحیح نیست.
 حجــه الاســلام و المســلمین دکتــر قاســم جعفــرزاده مدیــر کل تبلیغــات 
اقدامــات  از  خرســندی  ابــراز  ضمــن  دیــدار  ایــن  در  اســتان  اســلامی 
اثربخــش شــرکت گاز در راســتای توســعه زیرســاختها و تامیــن گاز پایــدار 
برای مشــترکین و زمینه ســازی برای توســعه صنعتی و کشــاوری ، نســبت 
به فرهنگســازی، اطــلاع رســانی مباحــث ایمنــی و صرفــه جویــی و تبیین 
اقدامات جهادی شرکت گاز در ادارات ، مســاجد و تریبون ائمه جماعات 
ســطح اســتان اعــلام آمادگــی نمــود و افــزود: پتانســیل بالقــوه ای در 
روحانیون و مبلغیــن دینی در راســتای ترویج مصرف بهینــه انرژی وجود 
دارد و با همکاری تنگاتنگ می توان ضمن ارایــه اقدامات و عملکرد حوزه 
گازرســانی در راســتای فرهنگ ســازی مصــرف بهینــه گاز طبیعــی نیز گام 

موثری برداشت.  
میر ســعید ســید متین مدیــر عامل ایــن شــرکت با حضــور در محــل اداره 
کل تبلیغات اســلامی با مدیر کل و معاونیــن این اداره دیــدار و ضمن ارایه 
گزارش عملکرد شــرکت گاز ، اظهار داشــت: میزان گاز ورودی طی سالهای 
گذشته بواسطه عدم شناسایی نیازمندی های استان به یکی از دغدغه 
هــای جــدی مــردم و مســئولین اســتان تبدیــل شــده اســت لــذا توســعه 
زیرساختهای لازم در حوزه گاز طبیعی، توســعه پایدار و پیشرفت صنعتی 

و کشاورزی استان را رقم خواهد زد.
وی در ادامــه بــه اقدامــات زیربنایــی در حــوزه گاز طبیعــی اشــاره نمــود و 
گفت: ۴ پــروژه زیرســاختی در بخش گاز اســتان به مرحله اجرایی رســیده 
اســت که احداث خط دوم انتقــال گاز چلوند  - اردبیل بطــول ۵۵ کیلومتر 
نمونه ای از این طرحها می باشــد و در صــورت اتمام و بهره بــرداری از این 
طرح گازرســانی میزان گاز ورودی اســتان از ۱2 به 2۵ میلیــون متر مکعب 

در روز افزایش خواهد یافت.
مدیــر عامل شــرکت گاز اســتان اردبیل در بخــش دیگری از ســخنان خود  
با اشــاره به در حــال اجــرا بــودن 2۵۰۰ هکتــار گلخانــه در اســتان اردبیل و 
نیاز این طرح ها به گاز ، تســریع گازرســانی به بزرگترین شــهرک گلخانه ای 
کشــور در شهرســتان های پارس آباد و اصلانــدوز را به لحاظ اثــرات مثبت 
اقتصادی و اجتماعی برای شــهروندان، انجام طرح های نوین کشاورزی 
و ایجاد صنایع وابســته بســیار حایز اهمیت عنوان نمود و اظهار داشــت: 
در راســتاي تقویــت زیرســاخت انرژي شــمال اســتان ، احداث فــاز 2 خط 
انتقــال گاز ۱6 اینچ پــارس آباد - شــهرك گلخانــه اي، بطــول 2۵ کیلومتر به 

شرکت گاز 

رییس کمیسیون عمران شهری شورای شهر:

 تنها راه توسعه پایدار اهواز 
ثبات مدیریت شهری است

اهواز  - محمد مجدم   رییس کمیســیون عمران شهری شورای اسلامی 
، ثبــات در مدیریــت شــهری را تنهــا راه توســعه پایــدار در اهواز  شــهر اهــواز

دانست.
 حمیــد دغاغلــه رئیــس کمیســیون عمــران و شهرســازی شــورای ششــم 
اســلامی شــهر اهواز با حضور در برنامه رادیو شــهر به ســوالات شهروندان 
پاسخ داد. وی در پاسخ به ســوالی مبنی بر علت طولانی بودن پروژه های 
، عدم ثبات  عمرانی در ســطح شــهر گفت: یکی از مهمتریــن علت ها موثــر
در مدیریــت شــهری اســت؛ به عنــوان مثــال شــهرهای دیگــر ماننــد قم و 
اصفهان به ترتیب طی ۹ ســال و ۱2 ســال گذشته یک شــهردار داشته اند، 
اما در همین مدت زمان، شــهر اهــواز حدود ۱۷ سرپرســت و شــهردار را به 

خود دیده است.
، تامین  رئیس کمیسیون عمران و شهرســازی شورای اسلامی شــهر اهواز
منابــع و امکانــات بــرای رســیدگی و انجــام پروژه هــای یــک شــهر را زمانبــر 
توصیف کرد و افزود: به همین مناســبت انجام برنامه هــا تا حصول نتیجه 
نیز مــدت زمــان دیگــری را می طلبــد؛ بــه عنوان مثــال پــروژه شــهید بندر 
کنون ۸ سال طول کشیده، با این حال در مدت مدیریت این شورا خط  تا
ال ۳۰۰ افتتاح شــد و قســمت ال ۴۰۰ در مراحــل پایانی و بهره برداری اســت 

که با تکمیل آن بخشی از گره ترافیکی آن نقطه حل خواهد شد.
این مقــام مســئول ثبــات مدیریــت شــهری در پروژه هــای عمرانــی را یک 
ضرورت دانســت و گفت: عدم ثبات، برآوردن درخواست های شهروندی 

را غیر ممکن می نماید.
دغاغله یکــی از وظایف اعضای شــورای اســلامی شــهر را انعــکاس نظرات 
مردمی عنــوان و اظهار داشــت: یکی از پرســش های متداول شــهروندان 
بررســی علــل و عوامل بــه طــول انجامیــدن پروژه هاســت؛ مانند فــاز دوم 
میــدان الغدیر که انجــام این پروژه به حدود 2۰ ســال کشــیده کــه در حال 
حاضر با ثبــات مدیریت و پیگیری های صورت گرفتــه، افتتاح آن در هفته 

جاری صورت خواهد پذیرفت.

افزایش بیش از 5 درصدی مصرف انرژی در شبکه 
برق خوزستان 

اهــواز  - محمــد مجــدم   مدیــر دفتــر بــازار بــرق شــرکت بــرق منطقــه ای 
خوزســتان از افزایــش ۵.۵ درصــدی انرژی مصرفی شــبکه برق اســتان در 

آذر ماه سال ۱۴۰2 خبر داد.
به گزارش خبرنگار خریدار به نقل از روابط عمومی شــرکت برق منطقه ای 
خوزستان، فرامرز شادفر بیان کرد: در ماه گذشــته 2 هزار و 2۳۵ گیگاوات 
ســاعت برق در خوزســتان تولید شــده و کل تولید بــرق اســتان در ۹ ماهه 
سال جاری، ۳6 هزار و ۸۷۵ گیگاوات ســاعت بوده که در مقایسه با مدت 

مشابه سال ۱۴۰۱ رشد 2۱ درصدی را نشان می¬دهد.
وی افــزود: از مقــدار بــرق تولیــدی در آذر مــاه ۱6 درصــد در نیروگاه هــای 
برق آبــی، ۸۳ درصــد در نیروگاه هــای حرارتــی و ســیکل ترکیبــی و حــدود ۱ 

کنده بوده است. درصد در نیروگاه های تولید پرا
مدیر دفتر بازار برق شرکت برق منطقه ای خوزســتان تصریح کرد: از ۱ هزار 
و ۸6۵ گیــگاوات ســاعت بــرق تولیــدی در نیروگاه هــای حرارتــی و ســیکل 
ترکیبــی در آذر مــاه، ۵6 درصــد توســط بخــش خصوصــی )نیروگاههــای 
( و ۴۴ درصد توســط  ، بهبهان، غرب کارون و فجر زرگان، آبادان، خرمشــهر
بخش دولتــی )نیروگاه های رامین ، ماهشــهر و دوکوهه( تولید و به شــبکه 
تحویل شــده اســت. شــادفر اظهار کرد: در این بــازه زمانی انــرژی مصرفی 
با 2 هزار و ۱۷ گیگاوات ساعت ۵.۵ درصد نســبت به مدت مشابه در سال 
قبل افزایش داشته و پیک مصرف در آذر ماه ۱۴۰2 با مصرف ۳ هزار و ۷2۹ 
مگاوات نســبت بــه پیک بــار آذر ماه ســال قبــل، ۷ درصد افزایش داشــته 
اســت. وی اضافه کــرد: انــرژی مصرفی در نــه ماهه ســال ۱۴۰2 برابــر با ۳۷ 
هزار و ۱۹۷ گیگاوات ساعت بوده که نشان دهنده حدود ۴ درصد افزایش 

مصرف انرژی نسبت به مدت مشابه در سال قبل است.
گــزارش، ظرفیــت منصوبــه تولیــد نیــروی بــرق اســتان  بــر اســاس ایــن 
خوزســتان در بخش انتقال و فوق توزیع برابر با پانزده هزار و ۸۹۹ مگاوات 
شــده اســت که از این میزان ظرفیت منصوبه در بخش آبی برابر با هشــت 
هــزار و ۱۹۴ مــگاوات و در بخــش حرارتی هفت هــزار و ۵۱۷ مگاوات اســت. 
کنــده شــامل نیروگاه هــای  ظرفیــت بخــش DG )نیروگاه هــای تولیــد پرا

حرارتی، نیروگاه های آبی و خورشیدی( نیز ۱۸۸ مگاوات است.

اصفهان-مریــم مومنــی    عضــو هیــات رییســه و ســخنگوی شــورای 
اســلامی شــهر اصفهان گفت: چهار ایســتگاه خــط دوم قطار شــهری واقع 
در مناطق شــمال شــرقی این کلانشــهر تا پایان ســال ۱۴۰۳ بــه بهره برداری 

می رسد.
علی صالحی  افــزود: مناقصه نــازک کاری این ایســتگاه ها هر یــک به ارزش 
تقریبی ســه هزار میلیارد ریال برگزار شــده و انعقاد قراردادها در حال انجام 

است.
وی بــا بیــان اینکــه چهــار ایســتگاه مذکــور مناطــق »دارک« تــا »طوقچی« 
)میدان قــدس( اصفهان را شــامل می شــود، اضافه کرد: عملیــات عمرانی 
ســاخت در ۱6 ایســتگاه ایــن خــط و ۱۴ کیلومتر مســیر آن و حفاری از 2 ســر 
« )شهید اشــرفی اصفهانی( در حال  تونل قطار شــهری تا ایســتگاه »کُهندژ

اجراست.
ســخنگوی شــورای اســلامی شــهر اصفهان با بیان اینکه تامیــن تجهیزات 

مختلف این پروژه در حال انجام اســت، خاطرنشــان کرد: امسال عملیات 
حفاری تونل خط دوم قطار شهری اصفهان به پایان خواهد رسید.

صالحــی با اشــاره به بودجــه 2۳۰ هــزار میلیــارد ریالی شــهرداری و ســازمان 

های وابســته بــه آن در ســالجاری تصریــح کــرد: ۱۴۰ هــزار میلیارد ریــال آن، 
بودجــه عمرانــی و ۸۰ هــزار میلیــارد ریــال مختص پــروژه های حمــل و نقل 

عمومی است.
وی اضافه کرد: با توجه به اهمیت توسعه حمل و نقل عمومی در اصفهان 

بودجه مربوط به آن نسبت به سال قبل 2 برابر شده است.
 خــط 2 قطــار شــهری از بخش شــمال  شــرق و منطقــه ۱۴ )ایســتگاه دارک( 
له و هاتف، میدان  اصفهان آغاز می شــود و با عبور از خیابان های زینبیه، لا
امام علی )ع(، خیابان نشاط و فلســطین به ایستگاه دروازه دولت می رسد 

و در این ایستگاه با خط یک تقاطع خواهد داشت.
خط یک قطار شــهری اصفهان از شــمال این کلانشــهر آغاز می شود و پس 

از طی مسیر 2۰.۷ کیلومتری به پایانه مسافربری صُفه می رسد.
نخستین مرحله خط یک قطار شــهری اصفهان ســال ۹۴ افتتاح و مراحل 

پایانی و تکمیلی آن سال ۹۸ بهره برداری شد.

اصفهان

تا پایان سال ۱۴۰۳ ؛

4 ایستگاه خط دوم قطار شهری اصفهان به بهره برداری می رسد

اصفهان ن گلستا

مدیر مخابرات منطقه گلستان اعلام کرد : 

توانمندیها   نمایش 
و برنامه های راهبردی مخابرات در تلکام 2023

گرگان-مهنــاز محمــد زمانــی    مدیــر مخابــرات 
منطقــه گلســتان در حاشــیه بازدیــد از نمایشــگاه 
تلکام گفت : در نمایشــگاه امسال، مخابرات بخوبی 
توانســت توانمندی ها و برنامه های راهبردی خود 
را به نمایش بگذارد.  غلامعلی شهمرادی که باتفاق 
معــاون و تنــی چنــد از مدیــران مخابــرات اســتان از 
تلکام 2۰2۳ بازدید داشــته اســت با اشــاره بــه اینکه 
حضور مخابرات در نمایشــگاه تلکام امســال، بسیار 
 ، متفاوت از ســالهای گذشــته بود افزود:  این حضور
بســیار پررنــگ، جــذاب و پراســتقبال بود که نشــان 
داد کــه برنامه ریزی هــای خــوب و هدفمندی برای 

برپایی آن صورت گرفته است. 
وی ورود شــرکت مخابــرات در عرصــه هــای جدید و 
کوسیســتم نــوآوری، را باعث خلق  نقش آفرینــی در ا

فرصت های جدید برای مخابرات دانست و گفت : 
 در حــال حاضــر شــرکت مخابــرات، ضمــن تمرکــز بــر  
تامین زیرســاخت های مبتنی بر فیبرنــوری، برنامه 
های خوبــی بــرای ورود  به حــوزه اقتصــاد دیجیتال 
دارد و بــا حمایــت از اســتارتاپ هــا و شــرکت هــای 
نوپــا بنــا دارد، نقــش موثرتــری در حــوزه ارتباطات و 

فناوری اطلاعات ایفا نماید.
مدیر مخابــرات منطقه گلســتان قرار گرفتن شــرکت 
بزرگی مثــل شــرکت مخابــرات ایــران در کنار شــرکت 
هــای نوپا و نــوآور را کمــک بزرگــی  به بهبــود وضعیت 
کســب و کار دانــش بنیــان عنــوان کــرد و گفــت :  این 
همــکاری فرصت های زیادی را برای رشــد و توســعه 

اقتصادی کشور بوجود خواهد آورد. 
 غلامعلی شــهمرادی اعمال سیاست های حمایتی 
از شــرکتهای بزرگی مثل شــرکت مخابرات را در رشــد 
کوچــک و اســتارتاپها  کارهــا ، شــرکتهای  کســب و 
تاثیرگذار  و نتیجه آن را افزایش ســهم اقتصاد دانش 

بنیان  دانست.

مدیر استراتژی و تعالی سازمانی فولاد مبارکه :

حیاتی  نقش  محصولات   كیفیت 
در جایگاه رقابتی فولاد مباركه دارد

اصفهان-مریم مومنی   ســیامک شجاعی، مدیر 
اســتراتژی و تعالی ســازمانی، گفــت: هیچ ســازمان و 
نهادی نیســت که بدون توجه به موضــوع کیفیت و 
مدیریت آن در ســطح فرایندهای خود بتواند نقش 
تأثیرگــذار و مؤثــری در حوزه کســب وکار ایفــا کند. در 
این میان ماهیت صنعت فولاد به گونه ای اســت که 
کیفیت محصــولات دارای نقــش حیاتــی در جایگاه 

رقابتی شرکت هاست. 
تقویم فــولاد مبارکه را کــه ورق بزنیم در یکــی از اوراق 
پرافتخــار آن بــه دوشــنبه یازدهــم دی مــاه ســالروز 
کیفیــت  گواهینامــه اســتاندارد مدیریــت  دریافــت 
مدیــر  شــجاعی  ســیامک  می رســیم.   ISO۹۰۰۱
اســتراتژی و تعالــی ســازمانی این شــرکت در اهمیت 

دریافت این گواهینامه ارزشمند چنین گفت:
، کیفیــت نقــش مهــم و  در جهــان رقابتــی امــروز
غیرقابل انــکاری دارد. هیــچ ســازمان و نهــادی 
کــه بــدون توجــه بــه موضــوع کیفیــت و  نیســت 
مدیریــت آن در ســطح فرایندهــای خــود بتوانــد 
نقــش تأثیرگــذار و مؤثری در حــوزه کســب وکار ایفا 
کند. در این میان ماهیت صنعت فولاد به گونه ای 
اســت که کیفیت محصــولات دارای نقــش حیاتی 

در جایگاه رقابتی شرکت هاست.
 )ISO۹۰۰۱( اســتاندارد سیســتم مدیریــت کیفیــت
ســایر  همــراه  بــه  مــادر  اســتاندارد  به عنــوان 
سیســتم های مدیریت به عنوان بهترین مدل های 
عملیاتی یکپارچه در ســازمان های بزرگ و کوچک، 
کمــک بســیاری در ایــن زمینــه کرده انــد. گســتردگی 
موجــب  اســتانداردها  و  سیســتم ها  ایــن  تنــوع  و 
ایجــاد راهکارهای اثربخــش بهبود مــداوم و افزایش 
کیفیــت در تمامی بخش هــای فراینــدی و مدیریتی 
کیفیــت و بــه  گردیــده اســت.مدیریت  کســب وکار 

دنبال آن بهبود مداوم نموده است.

فارس

- چراغــی    رئیــس هیأت مدیــره و مدیرعامــل شــرکت آب و فاضلاب   شــیراز
کنون منظور جلوگیری از هدرفت آب ۱۷ هزار و  شیراز گفت: از ابتدای ســال تا

6۰۵فقره کنتور در کلان شهر شیراز تعویض شده است.
کنتورهــای  تعویــض  کــرد:  اظهــار  خبرنــگاران  جمــع  در  بهــروزی  بهمــن 
منظــور  بــه  شــیراز  آبفــا  مجموعــه  مهــم  اقدامــات  از  خــراب  و  فرســوده 
توســط  پرداختــی  آب بهــای  شفاف ســازی  و  مصــارف  عادلانــه   ســنجش 

مشترکان است.
 مدیرعامل شــرکت آب و فاضــلاب شــیراز ادامــه داد: از آنجا که قدمــت، نوع و 
، شــرایط آب و هوایــی، نحوه نگهــداری و برخــی عوامــل دیگر از  جنس کنتــور
، تأثیر مســتقیم بــر عمر مفیــد آن هــا دارد، در هر دوره  جمله صدمه بــه کنتور

کنتورهــای مشــترکان بــه فهرســت فرســوده   از قرائــت، تعــداد جدیــدی از 
افزوده می شود.

بهــروزی بــا اشــاره بــه اجــرای تمامــی عملیــات تعویــض و نصــب کنتورهــای 
فرســوده توســط کارشناســان فنــی و تخصصــی مجموعــه آبفــا شــیراز گفــت: 
تعویض کنتورها بــا کاربری های مســکونی، تجاری، عمومــی، اداری، نظامی، 
، دولتی و  خدماتی، دینی و مذهبی، صنعتی، آموزشــی، فرهنگی، فضای سبز

غیردولتی انجام شده است.
 مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب شــیراز افزود: با توجه به محاســبه آب  بهای 
، اطمینان حاصل کردن مشــترکان از ســالم  مصرفی بر اســاس عملکرد کنتور

بودن کنتورهای منازل خود ضروری است.

مدیرعامل آبفا:

۱۷هزار فقره كنتور آب در كلانشهر شیراز تعویض شد

ح کرد؛ مدیر عامل شرکت نفت مناطق مرکزی ایران مطر

ح ضربتی تولید گاز رسیدن به سقف تولید با رفع چالشها و اجرای طر
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سرمایه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

www . K H A R I D A A R O N L I N E . i r

kharidaar.ir@gmail.com

معاون اداره اعتبارات بانک مرکزی مطرح کرد

وستایی پرداخت ۵۶۵ هزار و ۸۳۷ میلیارد ریال وام ر

خریدار  معــاون اداره اعتبــارات بانک مرکزی 
گفت که از ابتدای اجرای طرح تسهیلات نوسازی 
و بازسازی مسکن روســتایی و شهرهای زیر ۲۵ 
هزار نفر، در مجموع ۲ میلیــون و ۲۰۵ هزار فقره 
تسهیلات به مبلغ ۵۶۵ هزار و ۸۳۷ میلیارد ریال 
پرداخت شــده است.بخشــنامه افزایش سقف 
تسهیلات مسکن روستایی و شــهرهای زیر ۲۵ 
هزار نفر ابتدای دی ماه توســط بانک مرکزی به 
بانک هــای عامل ابلاغ شــد. مطابق آن، ســقف 
تســهیلات مسکن روســتایی و شــهرهای زیر 
۲۵ هزار از ۲۰۰ میلیون تومــان به ۳۵۰ میلیون 
تومان رسید و از روز گذشــته این طرح در ۹ بانک 
عامل اجرایی شد.در همین زمینه »سارا جلالی« 
معاون اعتبارات بانک مرکزی امروز )دوشــنبه( 
در گفت وگو با خبرنگار ایرنــا درباره جزئیات این 
طرح گفــت: تصویب نامه هیات وزیــران درباره 
تسهیلات مسکن روستایی در آبان ماه به به بانک 
مرکزی ابلاغ و ســپس به شــورای پول و اعتبار با 
این مضمون که ســقف فردی تسهیلات نوسازی 
و بازسانی مسکن در شــهرها و روستاهای زیر ۲۵ 
هزار نفر جمعیت برای ۳۵۰ هزار واحد مسکونی 
به مبلغ ۳۵۰ میلیون تومان افزایش یابد، ارســال 
شــد.وی ادامه داد: پس از تصویب در شورای پول 

و اعتبار، توزیع بانکی و اســتانی و دســتورالعمل 
اجرایــی که بنیاد مســکن به عنــوان متولی آن 
بیان شــده بود به بانک ها ابلاغ شد. بر این اساس، 
تســهیلات نوســازی مسکن روســتایی هشتم 
آبان مــاه در هیات وزیــران تصویب شــد، اواخر 
آذرماه به تصویب شــورای پول و اعتبار رســید و 

سوم دی ماه توزیع بانکی آن آغاز شد.
معاون اعتبــارات بانک مرکزی بیان داشــت: هم 
اکنون ضمانتنامه هایی که صندوق ملی مســکن 
و ســازمان برنامه و بودجه بابت مابه التفاوت سود 
به بانک مرکزی داده بودند، به شــبکه بانکی ابلاغ 
شــده اســت.وی اضافه کرد: فرایند پس از ابلاغ 
بانک مرکــزی این گونه خواهد بــود که بانک ها 
دســتورالعمل های اجرایی مربوط به بانک خود 
را تهیه و به شــعب خود در سراســر کشور ابلاغ 
می کنند. متقاضیان با معرفی بنیاد مسکن و ثبت 
نام در ســامانه جامع طرح های حمایتی مسکن 
 https://sso.my.gov.ir/login آدرس  بــه 
برای بهره مندی از تســهیلات به بانک های عامل 
معرفی می شــوند. البته ممکن است متقاضیان 
نتوانند در ســامانه ثبت نام کنند و بنیاد مسکن 
این ثبت نام را برای متقاضــی انجام دهد.جلالی 
اظهار داشت: براین اساس، نخســتین گام برای 

دریافت تسهیلات مسکن روســتایی مراجعه به 
بنیاد مسکن است که تشــخیص می دهد شرایط 
دریافت تســهیلات برای متقاضی وجود دارد یا 
خیر؟ مشمولان از طریق ســامانه و معرفی بنیاد 

به بانک مراجعه می کنند.
وی گفت: تسهیلات نوسازی مسکن روستایی با 
هدف بهسازی، نوســازی و ساخت مسکن با دوام 
در روستاها و شهرهای زیر ۲۵ هزار نفر و به منظور 
بهبود معیشت روســتائیان و کاهش مخاطرات 
ناشــی از حوادث غیرمترقبه و خسارت تصویب 
شده اســت و در این طرح ترجیح دولت و سیستم 
بانکی این است که پیش از آنکه حوادثی رخ دهد 
و افراد خسارت ببینند، مقاوم سازی انجام شود تا 
افراد زیان کمتری متحمل شوند، سکونتگاه های 
روســتایی ارتقا یابند و تحرکــی در چرخه تولید 
مســکن روســتایی رخ دهد.وی اظهار داشــت: 
طبق آمار بنیاد مســکن درباره تسهیلات مسکن 
روســتایی، از ابتدای اجرای این طرح در مجموع 
۲ میلیــون و ۲۵۶ هزار فقره قرارداد تســهیلات 
توســط شــبکه بانکی با متقاضیان منعقد شده 
اســت و از این تعداد ۲ میلیون و ۲۰۵ هزار فقره 
تسهیلات به مبلغ ۵۶۵ هزار و ۸۳۷ میلیارد ریال 

به متقاضیان پرداخت شده است.

معیارهای اعتبارسنجی افراد برای پرداخت 
تسهیلات بانکی اعلام شد

مدیرعامل شرکت مشــاوره رتبه بندی اعتباری ایران از رونمایی مدل 
جدید برای اعتبارســنجی اشــخاص حقیقی تا یک ماه آینده خبر داد 
و گفت: شــاخص ها در مدل جدید فقط تســهیلات بانکی نیست، بلکه 
تعهدات ارزی، چک، ضمانت نامه، سند قضایی، بیمه، صدک درآمدی 

را شامل می شود و ۱۰۰ درصد مردم جامعه امتیاز اعتباری می گیرند.
 رضا قاسم پور در نخستین نشست خبری شــرکت مشاوره رتبه بندی 
اعتباری ایران با بیان اینکه در اعتبارســنجی به دنبال این هســتیم که 
براســاس رفتار گذشــته افراد حقیقی یا حقوقی رفتار آینــده افراد را 
پیش بینی کنیم، گفت: بر این اســاس، احتمال ریسک یا وقوع حادثه 
نامطلوب را با استفاده از هوش مصنوعی و یادگیری ماشین پیش بینی 

می کنیم. این حادثه نامطلوب در صنایع مختلف متفاوت است.
وی با بیان اینکه تا یک ماه آینده مدل ســازی جدید برای اعتبارسنجی 
اشــخاص حقیقی رونمایی می شــود، گفت: درحال حاضر ۳۰ درصد 
مردم و اشخاص حقیقی دارای امتیاز اعتباری هستند و تنها ۱۰ درصد 
اشخاص حقوقی امتیاز اعتباری دارند که کســب وکارها را دچار نقص 
می کند. دقت مدل اعتبارســنجی نیز ۷۶ درصد است؛ از این رو با ایجاد 
یک تیم  مدل ســازی در شرکت از مهندســان هوش مصنوعی به ۲۴۸ 
شاخص رســیدیم که می تواند در پیش بینی ریســک و اعتبارسنجی 

افراد موثر باشد. 
مدیرعامل شــرکت مشــاوره رتبه بندی اعتباری ایران ادامه داد: این 
اقدامات شــرکت باید با تایید یک شــورای ســنجش و بانک مرکزی 
باشد. شاخص های ما در مدل جدید تنها تسهیلات بانکی نیست، بلکه 
تعهدات ارزی، چک، ضمانت نامه، سند قضایی، بیمه، صدک درآمدی و 
حوزه های مختلف در این شاخص ها را احصا کرده و مدل سازی کردیم 
که تا یک ماه آینده رونمایی می شــود و ۱۰۰ درصد مردم جامعه امتیاز 
اعتباری می گیرنــد و از آنجاکه از شــاخص های جایگزین اســتفاده 
می شــود، دقت از ۷۶ درصد به ۸۹ درصد افزایــش می یابد و باتوجه به 

اینکه در دنیا این عدد ۹۴ درصد است و به دقت قابل قبولی می رسیم.
قاســم پور درباره نحوه اعتبارســنجی افرادی که تاکنون فعالیت بانکی 
نداشــته اند، توضیح داد: در مدل ســازی اعتباری جدید، ۲۴۸ شاخص 
جدید برای مدل سازی بررسی می شــود؛ از جمله اطلاعات راهنمایی و 
رانندگی، مالیاتی، قوه قضاییه، صدک درآمدی و بحث های متعدد. اگر 
فرد هیچ یک از این اطلاعات را نداشــته و تاکنون از تسهیلاتی استفاده 
نکرده، برای مثال تازه به ســن قانونی رســیده باشــد، صدک درآمدی 
خانوادگی و مدرک تحصیلی فــرد در نظر گرفته می شــود برای اینکه 
ســطح حداقلی برایش تعیین شــود. وی ادامه داد: البته برای این افراد 
نمی توان در ابتدا رتبه اعتباری A و B تعیین کرد، بلکه به  آن ها از C۱ تا 
C۳ سطحی تعریف می شود برای اینکه بتوانند از حداقل خدمات بانکی 

استفاده کنند و بعد از اولین استفاده بتوانند وارد مدل اصلی شوند.
مدیرعامل شرکت مشاوره رتبه بندی اعتباری ایران با ذکر تاریخچه ای 
از اعتبارســنجی در دنیا گفت: حدود ۲۰۰ سال است که اعتبارسنجی 
در دنیا در صنعت بانک و بیمه و حوزه های مختلف اســتفاده می شود. 
در ابتدا گزارش هــا و امتیازهای اعتبــاری به صورت ســنتی بود و به 
مرور پیشــرفته تر شد و شــاخص های جدیدی وارد شــدند. از ۱۹۲۰ 
بحث اعتبارســنجی در سطح ملی مطرح شــد و از ۱۹۳۰ اولین قانون 
با استفاده از شــاخص های مختلف در این حوزه تصویب شد.قاسم پور 
ادامــه داد: از ۱۹۵۰ در تســهیلات بانکی و مســکن به جــای وثیقه 
محوری از اعتبار افراد اســتفاده شــد از ۱۹۷۰ و با ظهور رایانه و امکان 
ذخیره ســازی اطلاعات در صنعت اعتبارسنجی تحولی رخ داد و در آن 

زمان ۲۲۰۰ شرکت در این حوزه فعال بودند. 

شعبه
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران تأکید کرد

فشارافزایی پارس جنوبی تولد عسلویه  دیگر 
 مدیرعامل شــرکت ملی نفــت ایران بــا تأکید بر اجــرای طرح های 
نگهداشت تولید پارس جنوبی گفت: پروژه فشــارافزایی میدان پارس 
جنوبی یک ابرپروژه نگهداشت تولید است و در صدر برنامه های شرکت 

نفت و گاز پارس قرار دارد.
»محسن خجسته مهر«، در جلسه مشــترک با محمدحسین متجلی، 
مدیرعامل، کارکنان بخش خشــکی و ســکوهای گازی شرکت نفت و 
گاز پارس و سخاوت اســدی، مدیرعامل سازمان منطقه ویژه اقتصادی 
انرژی پارس در عسلویه با بیان اینکه رشــد اقتصادی کشور وابسته به 
تولید نفت و گاز است، افزود: شرکت ملی نفت ایران برای تأمین مصارف 
خانگی، افزایش صادرات و رشــد اقتصادی مکلف بــه تولید نفت و گاز 
است.وی با اشاره به اینکه شرکت نفت و گاز پارس اکنون در کنار اجرای 
پروژه های توســعه ای، تولیدکننده عمده گاز در کشور است، گفت: به 
همین منظور و در راســتای پایداری تولید، این شرکت باید به صورت 
ویژه و به شکل گســترده در زمینه پروژه های نگهداشت توان تولید از 

پارس جنوبی برنامه ریزی کند.
معاون وزیر نفت اجرای طرح های نگهداشــت تولیــد از میدان پارس 
جنوبی را از وظایف اصلی شرکت نفت و گاز پارس عنوان کرد و گفت: در 
حوزه نگهداشت تولید، ابرپروژه فشــارافزایی به عنوان یکی از مصادیق 
این طرح ها در اولویت قرار گرفته است، به گونه ای که پارس جنوبی در 

آینده شاهد تولدی دیگر خواهد بود.
خجسته مهر از دیگر مصادیق طرح های نگهداشت توان تولید را حفاری 
چاه های درون میدانی، اســیدکاری، تعمیر و تکمیــل چاه های میدان 
پارس جنوبی اعلام کرد و ادامــه داد: باید برای تمامــی این طرح ها و 
پروژه ها که از نوع نگهداشت تولید است به طور جدی برنامه ریزی کنیم 
و لازم است به همین منظور بخش مهندسی نفت به صورت جدی خود 

را آماده و مجهز کند.
وی تعمیرات اساســی ســکوهای گازی پــارس جنوبــی را از دیگر 
فعالیت های مهم شــرکت نفت و گاز پارس در جهت اســتمرار تولید 
گاز توصیف کرد و افزود: لازمه پیشــبرد موفق برنامه تعمیرات اساسی، 
وجود ساختار چابک و نیرومند است و از دیگر موضوعاتی که در راستای 
رعایــت الزامات پدافند غیرعامــل باید مورد توجه قــرار گیرد، تأمین 
تجهیزات و تدوین برنامه های تعمیرات اساسی در یک دوره بلندمدت 

و استفاده از توان پیمانکاران توانمند داخلی در این حوزه است.

شتاب بخشی به ادامه توسعه فاز 11
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران شتاب بخشی به تکمیل فاز ۱۱ پارس 
جنوبی را از دیگر اولویت ها عنوان کرد و گفت: عملیات حفاری چاه ها و 
ساخت جکت ســکوی دوم طرح فاز ۱۱ با اهتمام و جدیت دنبال شود و 

نباید در این زمینه تأخیری صورت گیرد.
خجســته مهر با بیان اینکــه در زمینه تخصیص بودجه برای توســعه 
میدان های گازی و افزایش تولیــد گاز، محدودیتی وجود ندارد، اظهار 
کرد: باید برنامه توســعه میدان های گازی کیش و پارس شمالی را نیز 
با جدیــت پیگیری کرد و در ایــن زمینه میان میدان های مشــترک و 

غیرمشترک تفاوتی وجود ندارد.
وی در بخش دیگری از اظهارات خود به نقش و اهمیت نیروی انســانی 
در تولید و پیوستگی زنجیره ارزش اشــاره کرد و با تأکید بر رسیدگی به 
مطالبات کارکنان گفت: اعتقاد دارم شرکت موفق، مجموعه ای است که 

به نیروی انسانی خود به صورت ویژه می پردازد و آنها را تکریم می کند.
معاون وزیر نفــت در ادامه افزود: همــکاران ما بداننــد به طور جدی 
مطالبات آنها را پیگیری می کنیم و معتقدیم بایــد اقدام هایی را که در 

این حوزه موفقیت آمیز بوده است به اطلاع برسانیم.

انرژی  روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰

با هدف  کیفی سازی محصولات تولیدی هلدینگ پتروپالایش اصفهان؛

 راکتور پروژه زیست محیطی تصفیه 
نفت سفید شرکت اکسیر ایرانیان نصب شد

 )KHT( راکتور پروژه زيست محيطی تصفيه نفت سفيد
شرکت اکسير ايرانيان با هدف  کيفی سازی محصولات 

توليدی هلدينگ پتروپالايش اصفهان نصب شد.
پتروپالایش  هلدینگ  بین الملل  و  عمومی  روابط  گزارش  به 
اصفهان، عملیات اجرایی پروژه زیست محیطی تصفیه نفت 
سفید )KHT( شرکت اکسیر ایرانیان از نیمه دوم خرداد ماه 
سال 1402 آغاز به کار کرده و امروز راکتور این پروژه به همت 

متخصصان داخلی مونتاژ و نصب شد.
 )KHT( سفید  نفت  تصفیه  محیطی  زیست  پروژه  راکتور 
شرکت اکسیر ایرانیان توسط شرکت مشعل پویا از مجموعه های 
هلدینگ پتروپالایش اصفهان ، با وزن 320 تن تکمیل ساخت 
و تست این تجهیز استراتژیک صورت گرفته است ،به همت 
شرکت راهبر ترابر انرژی از دیگر شرکت های زیرمجموعه های 
این هلدینگ به شرکت اکسیر ایرانیان تحویل و نصب شده 
است.استفاده از منابع داخلی )شرکت های تابعه(توانسته است 

مدت زمان این گروه فعالیت را چهار ماه کاهش دهد.
گفتنی است هدف از راه اندازی پروژه زیست محیطی تصفیه 
نفت سفید )KHT( شرکت اکسیر ایرانیان  با خوراک 31000 
بشکه در روز است که در فرایند آن گوگرد زدایی با هدف افزایش 
کیفی محصولات تولیدی مطابق با استانداردهای بین المللی 
و زیست محیطی و جلوگیری از خسارات وارده به واحدهای 
پایین دستی احداث شده است؛ در این واحد هیدروژن در دما و 

فشار بالا و در مجاورت کاتالیست مناسب با ترکیبات گوگردی 
ترکیبات  این  ترکیب می شود. سپس  نیتروژن دار خوراک  و 
به   3000ppm از نهایت گوگرد نفت سفید  جدا شده و در 
زیر 1ppm کاهش می یابد. با راه اندازی این پروژه، امکان تولید 
یورو 5  استاندارد  با  اصفهان  پالایشگاه  دیزل  محصول  کامل 
فراهم خواهد شد و خوراك واحدهاي پائین دستي جهت تولید 

محصولات متعدد فراهم مي شود.
لازم به ذکر است که شرکت پتروپالایش اکسیر ایرانیان در افق 
1405، پیشتاز در خلق زنجیره ارزش فرآورده های پایه نفت 
سفید و دیگر فرآورده های حاصل از آن، در منطقه خاورمیانه، 

خواهد شد.

 خرید انواع ترانسفورماتور )همراه با ارزیابي كیفي(

 آگهي مناقصه عمومي
 نوبت اول دو مرحله اي

روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق استان اردبیل

1-نام دستگاه مناقصه گزار : شركت توزیع نیروي برق استان اردبیل
2- آدرس مناقصه گزار: اردبیل، شهرك اداري بعثت ) كارشناسان (، شركت توزیع نیروي برق استان اردبیل ،تلفنهاي 9- 33741601 – 045

3- موضوع مناقصه : خرید انواع ترانسفورماتور به شرح ذیل:
ا( ترانسفورماتور KVA 160 به تعداد 40 دستگاه

2( ترانسفورماتور KVA 200 به تعداد 40 دستگاه
3( ترانسفورماتورKVA 250 به تعداد 40 دستگاه
4( ترانسفورماتور KVA 315 به تعداد 40 دستگاه
5( ترانسفورماتور KVA 400 به تعداد 30 دستگاه

4- سپرده شركت در مناقصه :
سپرده شركت در مناقصه به مبلغ كل 18.000.000.000 ریال مي باشد

5- محل خريد اسناد مناقصه :
 كلیه مراحل برگزاري مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران وبازگشایي پاكتهاي از طریق سامانه الكترونیكي دولت )ستاد ایران ( به آدرس

 www.setadiran.ir انجام خواهد شد.
واجدین شرایط مي توانند از روز یك شنبه مورخه 17 / 10 / 1402 لغایت روزیك شنبه مورخه  24 / 10/ 1402 نسبت به دریافت اسناد مناقصه از طریق سامانه فوق الذكر 

اقدام نمایند.
 با توجه به اینكه مناقصه دو مرحله اي همراه با ارزیابي كیفي مي باشد، اسناد ارزیابي كیفي شركت كنندگان ساعت 13 ظهر روز شنبه مورخه  7/ 11/ 1402 بررسي و تاریخ 

بازگشایي پاكت الف و ب در همین جلسه اعلام خواهد شد. ضمناً تاریخ بازگشایي پاكت ج در جلسه بازگشایي پاكت هاي الف و ب اعلام مي گردد.
لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلي ، مراحل ثبت نام در سایت مذكور ودریافت گواهي امضاي الكترونیكي را جهت شركت در مناقصه محقق سازند.

6- مدارك لازم جهت خريد اسناد مناقصه :
فیش واریزي بمبلغ 500000  ریال به حساب  سیباي شماره 0103815822001  دستگاه مناقصه گزار نزد بانك ملي ایران شعبه كارشناسان اردبیل

7- مناقصه گران پس از دریافت و مطالعه اسناد حداكثر تا ساعت 12 ظهر روز شنبه مورخ 7 / 11 / 1402 به روش ذیل اقدام نمایند . 
الف( كلیه اسناد در سامانه تداركات الكترونیكي دولت بارگذاري گردد .

ب( پاكت  الف  را بعد از بارگذاري در سامانه به صورت دربسته و لاك و مهر شده در داخل لفافه لاك ومهر شده به صورت فیزیكي تا یك ساعت قبل از شروع جلسه مناقصه 
طبق توضیحات شرایط مناقصه به دبیرخانه شركت )اردبیل – شهرك اداري بعثت - كارشناسان( شركت توزیع نیروي برق استان اردبیل به كدپستي  5613643355  ارسال 

نمایند .
 8- پاكتهایي كه دیرتر از این مهلت تسلیم شود دریافت نخواهد گردید.

9- پیشنهاد دهندگان ملزم به ارسال اسناد وپیشنهاد قیمت به صورت الكترونیكي مي باشند.
 10 -محل برگزاري جلسه مناقصه : اتاق جلسه واقع در طبقه چهارم  شركت مي باشد .

11- زمان برگزاري جلسه اول مناقصه : جلسه اول مناقصه راس ساعت 13 روزشنبه  مورخه7 / 11/ 1402 برگزار مي گردد.
12 - زمان برگزاري جلسات بعدي  در جلسه اول مناقصه مشخص و طي نامه به اطلاع پیشنهاد دهندگان خواهد رسید .

13- حضور پیشنهاد  دهندگان یا نماینده آنها در جلسه مناقصه  با ارائه معرفي نامه كتبي آزاد میباشد .
14-مناقصه در دو مر حله همراه با ارزیابي كیفي برگزار میگردد.

15-دستگاه مناقصه گزار در رد یا قبول یك یا كلیه پیشنهادات مختار میباشد .
16- پرداخت وجه اقلام موضوع مناقصه بصورت نقدي خواهد بود .

17-پرداخت كلیه كسورات قانوني به عهده برندگان مناقصه خواهد بود .
18-به پیشنهادهاي فاقد امضاء ، مشرو ط ، مخدوش ) لاك گرفته یا قلم خورد ( ، مطلقا ترتیب اثر داده نخواهد شد .

 19-پیشنهاد دهنده مكلف است معادل مبلغ سپرده ، تضمینهاي معتبر تسلیم یا مبلغ مذكور را به حساب بانكي شركت واریز و حسب مورد ضمانتنامه یا رسید واریز وجه 
را ضمیمه پیشنهاد به شركت تسلیم نماید . به پیشنهادهاي فاقد سپرده ، سپرده هاي مخدوش ، سپرده هاي كمتر از میزان مقرر ، چك شخصي و نظایر آن ترتیب اثر داده 

نخواهد شد .
 20-بهاي پیشنهادي باید به تفكیك اقلام وبه مبلغ مشخص تعیین و بارگذاري گردد.

21-سایر اطلاعات و جزئیات مربوط در اسناد مناقصه مندرج است .
22- رعایت استانداردهاي وزارت نیرو الزامیست.

23-پرداخت كلیه كسورات قانوني  به عهده برنده مناقصه خواهد بود .
24-پرداخت هزینه چاپ آگهي هاي مناقصه درجراید و حمل وبیمه كالا به عهده  برندگان مناقصه خواهد بود .

25-  جهت بازبیني آگهي به آدرس : سایت شركت توانیر  www.tavanir.org.ir و شبكه اطلاع رساني مناقصات كشور  htpp/iets.mporg.ir  مراجعه فرمائید. 
تاريخ انتشار نوبت اول: 1402/10/12 تاريخ انتشار نوبت دوم: 1402/10/13


